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°۲۱تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)74,550درهم امارات

0 (%0)32,900لير ترکيه

0 (%0)42,550يوان چين

0 (%0)217,700دلار کانادا

0 (%0)300,000فرانک سوئيس

0 (%0)3,350افغاني

0 (%0)4,200روبل روسيه

0 (%0)204,200دلار استراليا

0 (%0)273,810دلار

0 (%0)314,530يورو

0 (%0)379,770پوند انگليس
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تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)121,140,000سکه امامي

0 (%0)116,010,000سکه بهار آزادي

0 (%0)61,500,000نيم سکه

0 (%0)37,200,000ربع سکه

0 (%0)23,100,000سکه گرمي



 

1- تقلیل زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز/ مردم چطور از مجوز شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟ - کارگر
آنلاین

2- چگونه فرزند خود را اقتصادي تربیت کنیم؟/ به روزي حلال و الگوي صحیح مصرف توجه کنید - دانشجو

3- کاهش زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز/ مردم چطور از مجوز شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟ -
خبرگزاري فارس

4- براي دریافت مستمري از کار افتادگی چه شرایطی لازم است؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

5- کاهش زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز/ مردم چطور از مجوز شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟ - فصل
اقتصاد

6- ضرورت ثبت نام در سامانه جامع روابط کار براي دریافت مقرري بیمه بیکاري - فصل اقتصاد

7- تشکیل شوراي سیاست گذاري آموزشهاي فنی و حرفه اي/ نداشتن مهارت بزرگترین علت معضل بیکاري در کشور - فصل
اقتصاد

8- لزوم هم افزایی شهرداري تهران با وزارت ورزش و جوانان در خصوص سمن ها/ کادرسازي اولین اقدام براي پیشبرد بیانیه

گام دوم انقلاب است - برنا نیوز

9- براي وعده روزشمار معیّن کنید و دانه دانه تعقیب کنید - میزان

10- تصمیم جنجالی دولت انگلیس براي افزایش مالیات ها - باشگاه خبرنگاران جوان

11- عباسی: باید مکتب اقتصادي که دولت به آن معتقد است روشن شود - آرمان اقتصادي

12- 62 درصد تسهیلات 11 میلیارد دلاري بانک صادرات ایران در چرخه تولید - سلام نو

13- اسدبیگی، استاندار تحول بخش - قلم پرس

14- استاندار: 55 درصد بوي نامطبوع جنوب تهران کاهش یافت - روزنامه تجارت

15- تابلو قرمز مقابل بورس هاي جهانی - روزنامه تجارت

16- سیاست هاي انبساطی پولی و مالی چیست؟ - روزنامه تجارت

17- انجمن زغال سنگ: کارگران معادن را در اولویت واکسن قرار دهید - فصل اقتصاد

18- تاج گذاري بیت کوین در السالوادور - فصل اقتصاد

19- سطح ریکاوري اشتغال در پاندمی - فصل اقتصاد

20- استاندار: 55 درصد بوي نامطبوع جنوب تهران کاهش یافت - عصر ایران

21- نرخ بیکاري سوییس به زیر 3 درصد رفت - عصر ایران

22- روایت حجت الاسلام والمسلمین مروي از مراودات مرحوم علامه حکیمی با رهبر معظم انقلاب | خبرگزاري فارس - مناظره

23- بازگشت 5 هزار میلیارد ریال کالا به چرخه تولید - روزنامه اقتصاد سرآمد

24- حجت اله صیدي در مراسم گرامیداشت هفتادمین سالگرد تأسیس بانک عنوان کرد 62 درصد تسهیلات 11 میلیارد دلاري

بانک صادرات ایران در چرخه تولید - اقتصاد طلایی

25- 52 درصد از خانه هاي روستایی آذربایجان شرقی کم دوام است - نصر

26- ظرفیت هاي اشتغال کشور را با کمک همه دستگاه ها ساماندهی می کنیم - نصر



27- اعضاي سمن هاي جوانان نخبگان اجتماعی کشور و مدیران آینده این سرزمین هستند - وزارت ورزش و جوانان

28- تعاون بستر تحقق توسعه در کشور - نصر

29- فعالیت رسمی پایگاه خبري کارآفرین نیوز آغاز شد - دیوان اقتصاد

30- پایگاه خبري کارآفرین نیوز به طور رسمی آغاز به کار کرد - آرمان اقتصادي

31- پرسودترین روش سرمایه گذاري در کانادا چیست؟ - ایمنا

32- افزایش 2 برابري تسهیلات اشتغالزایی در بهزیستی فارس/ بانوي کارآفرین فعل توانستن را صرف کرد - باشگاه خبرنگاران
جوان

33- چهار پل پیروزي - روزنامه دنیاي اقتصاد

34- انعقاد تفاهم نامه صندوق کارآفرینی امید با سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران - آنا

35- سرمایه گذاري صندوق در طرح هاي اشتغالزایی مرز مهران - آنا

36- دیدار مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با استاندار ایلام - آنا

37- مطالعات آمایش سرزمین دستور کار جدید موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی - شعار سال

38- اقدامات در تهران در راستاي ارتقا رفاه، آسایش و خدمتگزاري بی منت به مردم پیگیري شده است - روزنامه تجارت

39- سرپرست جدید زندان تهران بزرگ معرفی شد - 55 آنلاین

40- دومین نشست تعاملی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با امام جمعه زرین شهر در ماه جاري - سیماي اقتصادي

41- پایگاه خبري کارآفرین نیوز به طور رسمی آغاز به کار کرد - جامعه ایده آل

42- تعاونی پزم مچان کنارك برتر ملی شد - عصر هامون

43- تعاونی هاي برتر ملی هرمزگان معرفی و تجلیل شدند - قلمنا

44- واحدهاي گرشگردي گچساران 100 درصد متضرر شده اند / تعطیلی نمایشگاه هاي صنایع دستی در استان - کبنا نیوز

45- آمیختگی صنعت و دانش، قابلیتی مغفول مانده در کشور - اقتصاددان

46- روایت هایی از مراودات مرحوم علامه حکیمی با رهبر انقلاب - میزان

47- تمامی پرسنل و کارکنان مجتمع فولاد صنعت بناب در مقابل کرونا واکسینه شدند - آرمان تبریز

48- انتصاب رئیس جدید سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور - تهران نیوز

49- سرپرست جدید زندان تهران بزرگ معرفی شد - فرارو

50- وزیر کار: سهام عدالت تا پایان سال به جاماندگان اختصاص می یابد - جوان آنلاین



 

تقلیل زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز/ مردم چطور از مجوز

شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/06/17

تقلیل زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز/ مردم

 
چطور از مجوز شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟ 

کارگرآنلاین| معاون وزیر تعاون با بیان اینکه سامانه جامع و
هوشمند تعاون به 4 سامانه دیگر وصل شده اند گفت: در

 
آینده این سامانه به 11 سامانه دیگر متصل می شوند. 

محمدجعفر کبیري در گفت وگو با فارس، افزود: امروز و در هفته بزرگداشت تعاون در کشور 268 طرح تعاونی با سرمایه گذاري به

 
ارزش روز بیش از 3 هزار و 300 میلیارد تومان با اشتغال زایی براي 7 هزار نفر به بهره برداري رسید. 

وي همچنین گفت: هفته آینده 4 مرکز نوآوري بخش تعاون در بخش فرهنگی، آموزشی، کشاورزي، فناوري اطلاعات و ارتباطات راه

 
اندازي می شود. 

معاون وزیر تعاون همچنین گفت: از هفته آینده یک خط اعتباري به مبلغ 2 هزار و 100 میلیارد تومان با کمک بانک توسعه تعاون و
صندوق ضمانت تعاون راه اندازي و در اختیار تعاون گران قرار داده می شود تا در 6 ماه دوم امسال از تسهیلات این خط اعتباري

 
استفاده کنند. 

کبیري همچنین گفت: 4 مرکز نوآوري براي بخش تعاون محل استقرار شتاب دهنده ها و طرح هاي دانش بنیان ، نوبنیان خواهد بود
و در حوزه هاي مختلف از جمله فرهنگی، کشاورزي و صادرات و فناوري اطلاعات خواهد بود و مرکز نوآوري و توسعه فناوري ایران

 
منتا مستقر خواهد شد. 

 
شکایت از 3 شرکت تعاونی کلاهبردار بدون مجوز 

وي در مورد شرکت هاي تعاونی مسکن که اقدام به ثبت نام از متقاضیان می کنند گفت: شرکت هاي تعاونی عمرانی که براي ساخت
و ساز و احداث راه ها از وزارت راه و شهرسازي باید مجوز بگیرند و اگر 30 درصد پیشرفت پروژه داشته باشند می توانند مشارکت
مردم را جلب کنند اما برخی از شرکت ها با عنوان شرکت هاي عمران از مردم پول می گیرند که معاونت وزارت تعاون تا کنون از سه

 
شرکت به زعم و اتهام کلاهبرداري به مقام قضایی شکایت کرده و پرونده آنها در دادستانی بررسی می شود. 

 
مردم چطور از مجوز شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟ 



معاون وزیر تعاون همچنین گفت: مردم دقت کنند در شرکت هایی که می خواهند مشارکت کنند از مجوز آن اطمینان حاصل کنند
اگر شرکت هاي تعاونی داراي مجوز از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باشد به محض واریز حق عضویت پیامک از جانب سامانه
جامع و هوشمند تعاون دریافت می کنند. کبیري گفت: مردم باید مراقبت کنند تا از طریق دریافت پیامک از اظهارات شرکت تعاونی
مطمئن شوند وگرنه دچار مشکلات قانونی و یا کلاهبرداري می شوند. وي در مورد اینکه تا کنون چه تعداد از شرکت هاي تعاونی
متخلف به دادستانی معرفی شده اند گفت: ما از سه شرکت و مجموعه شکایت کرده ایم و مردم در مشارکت در طرح هاي این شرکت
ها از اصالت مجوز آنها اطمینان حاصل کنند شرکت هایی که از وزارت راه و شهرسازي مجوز گرفته اند باید حداقل 30 درصد

 
پیشرفت فیزیکی داشته باشند و پس از آن فراخوان مشارکت مردمی بدهند. کاهش زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز 

معاون وزیر تعاون همچنین در مورد اینکه سامانه جامع تعاون به چه تعداد از سامانه هاي دیگر متصل شده گفت: سامانه جامع تعاون
تا کنون به 4 سامانه دیگر مانند ثبت احوال و ثبت اسناد متصل شده و این سامانه باید به 11 سامانه جامع دیگر متصل شود. به گفته
کبیري با راه اندازي سامانه جامع تعاون زمان ثبت یک شرکت تعاونی از 70 روز به 7 روز کاهش یافته است. وي همچنین گفت: با
اجراي حدود هزار طرح در قالب اشتغال پایدار روستایی و پرداخت 928 میلیارد تومان اشتغال قابل توجهی ایجاد شده است.همچنین
در دو سال گذشته با تشکیل 5 هزار و 136 شرکت تعاونی با عضویت 119 هزار و 741 نفر میزان اشتغال ایجاد شده حدود 100 هزار

و 685 فرصت شغلی پایدار در دو سال اخیر ایجاد شده است. انتهاي پیام/



چگونه فرزند خود را اقتصادي تربیت کنیم؟/ به روزي حلال و الگوي صحیح

مصرف توجه کنید

منبع: دانشجوشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/06/17

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، شهربانو نوري
نیا- از قدیم الایام زیاد شنیده ایم که میگویند یک سال
بخور نون و تره، یک عمر بخور نون و کره؛ یا نابرده رنج
گنج میسر نمیشود یا ضرب المثل هاي دیگري که همگی
مفهوم کارکردن، تلاش، قناعت و پس انداز، دوراندیشی و
مدیریت سرمایه و دارایی و... صحبت میکنند. امروزه بیش
از پیش به لزوم توجه به اینگونه مسائل از دوران کودکی
تاکید میشود. مقوله تربیت اقتصادي از این جهت ضرورت

زیادي دارد که چه پسران و چه دختران نیازبه اموزش، تحلیل، کنترل و... تا بتوانند درزمینه ي مسائل اقتصادي و مالی در مسیر

 
درست و موفقی قدم بردارند. با این اوصاف دراولین جایگاه خانواده نقش بسیار مهمی در اموزش این موضوع دارد. 

 
به روزي حلال و الگوي صحیح مصرف توجه کنید 

اقتصاد خانواده دوجنبه اساسی دارد اول مدیریت درامد از طریق کسب روزي حلال و دوم؛ مدیریت هزینه ها از طریق دستیابی به
الگوي مصرف صحیح است. تلاش کافی در جهت دستیابی به منافع اقتصادي درصورتی که با یکسري اصول همراه باشد اقتصاد
خانواده را سالم و پایدار می نماید. مثلا اگر بچه ها از محل عایدي خانواده خود اطلاعی نداشته باشند و عادت کنند صرفا نیازمندي
هاي خودرا مرتفع سازند و به خواسته هاي سایر اعضاي خانواده بی اعتنا باشند در بازه زمانی کوتاهی به مصرف کنندگان حریصی
تبدیل میشوند. چنین فردي هرگز قادر به قبول مسئولیت و انتخاب روش صحیح زندگی نیست و این به ضرر اقتصاد و جامعه است. در
محیط فسادمال و ثروت به هدر داده میشود و در طریق تولید صنعتی و کشاورزي به کار نمی افتد و فعالیت سالم وجود ندارد و براي
درامد خود رو به کار هاي خلاف و کار هاي نامشروع می اورند و در اینصورت انتظاري جز ضرر و فقر و بطالت و لگد مال شدن ارزش

 
هاي اخلاقی و تعطیل کسب هاي مشروع نیست. 

از طرف دیگر اگر والدین تنها در این اندیشه باشند که فرزندانشان خوب بخورند خوب بپوشند و در یک کلام همه چیز داشته باشند
در عین حالیکه خودرا از ضروري ترین چیز ها محروم میسازند نااگاهانه توقعات فرزندان را بالا میبرند؛ انان از نیاز هاي والدینشان بی
اطلاع مانده و تنها راه ارضاي امیال خود را خواهند شناخت. بر ابن اساس شایسته است همواره در اقتصاد خانواده جایگاه مناسبی براي

 
اموزش و ارتقا سطح اگاهی و امادگی فرزندان جهت مواجهه با مسایل مالی و اقتصادي در نظر گرفته میشود. 



 
 

 
آسیبی به اسم مصرف گرایی 

 
درجامعه فعلی تربیت دراین حوزه سختی هاي زیادي دارد چرا که جامعه درگیر مساله اي به نام مصرف گرایی است. 

این روز ها بیشتر از هر زمانی تجمل گرایی و ابراز وجود با امکانات مادي بر زندگی کودکان سایه انداخته است. در مهمانی ها معمولا
کودکان سرگرم بازي با موبایل و تبلت هاي خود هستند و تنها در صورتی از لاك تنهایی خود بیرون می آیند که توجه شان به چیزي
جلب شود، آن هم زمانی است که کودك دیگر چیزي بالاتر از او دارد. درست همان موقع است که به جان پدر و مادر می افتند و تا به
آن چیزي که دیده اند، نرسند دست از سر آنان بر  نمی دارند و خانواده نفس راحتی نمی کشد. کودکی که در خردسالی اسباب بازي
هاي متنوعی دارد و در مدرسه از پر زرق و برق ترین کالا ها استفاده می کند، در واقع در حال یادگیري مصرف گرایی است. صرفه
جویی یاد گرفتنی است و کودك شیوه مصرفش را از محیط و از همه مهم تر از خانواده یاد می گیرد. حال این یادگیري به دو صورت
است: در شکل اول، کودك یک رفتار مصرف گرایانه مثلا خرید سه بسته بیسکویت در روز یا برعکس یک رفتار صرفه جویانه مثلا نگه
داشتن نیمی از یک بسته بیسکویت براي روز بعد را انجام می دهد. تشویق ها و تنبیه هاي خانواده براي هر کدام از این رفتار ها می

 
تواند الگوي مصرفی کودك را شکل دهد. 

شکل دوم، قضیه «یادگیري جانشینی» است؛ لازم نیست حتما کودك یک رفتار مصرف گرایانه یا صرفه جویانه داشته باشد و تشویق

 
یا تنبیه شود. همین که اعضاي خانواده الگو هاي مصرفی غلط یا درستی داشته باشند، کودك نیز از آن ها الگوبرداري خواهد کرد. 

وقتی توجه والدین به پس انداز و آموزش آن به کودکان کم می شود، همزمان مصرف گرایی در خانواده پررنگ تر است. مثلا همان
قلک هاي کوچکی که پیشتر ها در هر خانه اي به یک کودك اختصاص داشت، خود یکی از روش هاي آموزش پس انداز به آنان بود.
در حالی که رفته رفته نو به بازار آمد؛ کارت هاي بانکی که خود یکی از عوامل ترغیب کننده مصرف گرایی هستند، به میدان آمدند و
جاي قلک هاي پس انداز نشستند. در واقع این کارت ها فقط یک پیام دارند و آن خرج کردن است. در حالی که قلک، روشی براي

 
حفظ دارایی است، هرچند در مقیاس و مدلی کوچک. 



 
 

 
سن آموزش مسائل اقتصادي و روش هاي آموزشی 

 
سوالی که اینجا پیش می اید این است که در چه سنی چه آموزشی به فرزند خود بدهیم؟ 

3 تا4 سالگی، پول چیست؟ بدون شک ممکن است براي آموزش دستشویی رفتن کودك 3 یا 4 ساله تان بیشتر درگیر باشید، اما
یادتان باشد که باید کلاس هایی هم براي آموزش پول برایش بگذارید. در این سن او نمی تواند بفهمد مفهوم پول چیست، اما شما می
توانید کم کم تفاوت سکه هاي مختلف را به او آموزش دهید. یک راه این است که یک بازي بامزه راه بیندازید. به او بگویید سکه ها را
در اندازه و رنگ هاي مختلف قرار دهد. بازي نمایشی هم می توانید انجام دهید، مثلا بازي فروشگاه یا رستوران. مواد لازم این بازي

 
تمام اسباب بازي هایی است که کودك می خواهد بفروشد، با مقداري پول. 

5 تا 6 سال، بگذارید خرید کند: این سنین زمان خوبی براي آن است که به فرزندتان اجازه دهید به مدیریت پول و پرداخت خرید
عادت کند. براي مثال می توانید از فرزند 6 ساله تان بخواهید براي تان شیر بخرد. حالا شما این شانس را دارید که مفهوم تفریق و
جمع را به فرزندتان بیاموزید. به او هزار تومان می دهید تا چیزي را که 900تومان است، بخرد؛ بنابراین 100تومان به او بازگردانده

 
می شود و به این ترتیب می توانید درباره اینکه چرا به او100تومان بازگردانده شده توضیح دهید. 

7 تا 9 سال، بودجه چیست؟ هفت تا نه سالگی زمانی است که بهتر است به فرزندتان مفهوم بودجه را یاد دهید؛ چون حالا دیگر او
پول تو جیبی می گیرد. براي مثال براي او توضیح دهید که هزینه هاي خانواده با همین بودجه مدیریت می شود و با اولویت هایی
براي نیاز ها و خواسته مشخص می شود. وقتی به اصرار او براي خرید اسباب بازي نه می گویید برایش علت را توضیح دهید که بودجه
ماه براي خرید اسباب بازي استفاده شده است یا قیمت اسباب بازي با بودجه اي که در نظر گرفته شده نمی خواند. به او کمک کنید
بخشی از پول تو جیبی اش را پس انداز کند، بخشی را خرج کند و حتی بخشی را براي خیریه اختصاص دهد. براي این کار می توانید
3 بطري در نظر بگیرید حتی می توانید حساب پس انداز برایش افتتاح کنید. وقتی مفهوم بودجه را به فرزندتان یاد دهید او تشخیص
خواهد داد که به دست آوردن پول راحت نیست.10 تا 12سال، صرفه جویی را دوباره توضیح دهید، تا این سن فرزند شما معنی پول
را به خوبی فهمیده و می داند با آن چکار می تواند کند. پیام صرفه جویی را با تشویق نوجوان تان به مقایسه قیمت ها هنگام خرید
دوباره تکرار کنید. وقتی این مفهوم را بازخوانی کنید دیگر پول خود را خرج یک وسیله گران نمی کند؛ در حالی که وسیله مشابه آن

 
با قیمت بهتر وجود دارد. 

 
کودك را درجریان قرار دهید 

در تربیت فرزندان توجه به مسایل اقتصادي خانواده و عدم اسراف و تبذیر، اهمیت دارد. فرزندان باید بدانند که پول دسترنج پدر است

 
که او دراثر کار مفید اجتماعی به دست می اورد. 



رعایت میانه روي، پرهیز از خواسته هاي غیر ضروري و اجتناب از حرص و ولع مادي پایه هاي تربیت صحیح است. فرزندان باید
دریابند که انساندر مبارزه شدید خود براي بهبود زندگی بیشتر احساس غرور میکند و بردباري و تلاش میتواند وضع مادي را بهبود
بخشد باید به کودکان یاد داد که بدون اجازه به اموال دیگران دست نزنند و نیز والدین باید صداقت اقتصادي داشته باشند و مسائل را
از کودکان خود پنهان نکنند. اطفال باید نخست براي خود و سپس براي بقیه افراد خانواده و اجتماع احیاس دلسوزي کنند و نباید

 
درنگهداري لوازم و اشیا زندگی بی توجهی نمایند. 

در دعاي مکارم الاخلاق آمده است: «اللهُمَّ صَلَّ علی مُحَمدٍ وَ آلهِِ و مَتِّعنی بالاْقْتصاد؛ خدایا! بر محمد و خاندانش درود و رحمت فرست

 
و از میانه روي (و اقتصاد مالی)بهره مندم گردان!» 

 
 

در تربیت فرزندان، توجه به مسائل اقتصادي خانواده و آموزش راه هاي جلوگیري از اسراف و تبذیر به آنان اهمیت بسیاري دارد؛ چرا
که پایه هاي همه اصول تربیتی از جمله رعایت میانه روي، پرهیز از خواسته هاي غیرضروري و دوري از حرص و ولع مادي، در تربیت
خانوادگی به ویژه در دوران کودکی هر فرد ریشه دارد. البته از آنجا که مادران وقت بیشتري را با بچه ها در خانه می گذرانند، در
پرورش روحیه اقتصادي و شکل گیري نگاه فرزندان به زندگی، نقش پررنگ و قابل توجهی دارند و هر گفتار، رفتار و عمل مادران، در
رفتار و اندیشه کودکان آن ها منعکس می شود. براي مثال، مادرانی که پیش از شرکت در هر مراسمی ساعت ها وقت و انرژي خود را
صرف می کنند تا از شرکت کنندگان در آن مجلس برتر باشند و زیباتر به نظر برسند، ناخودآگاه فرزندان خود را به فخرفروشی
تشویق می کنند. مادرانی که در حضور فرزندان خود به افرادي که وضع مالی خوبی دارند، حسادت می کنند، آن ها را از کمبود هاي
مالی و مادي خود آگاه می کنند که این مسئله به صورت خودکم بینی در کودك ریشه می دواند و موجب بسیاري از لغزش ها در

 
آینده خواهد شد. مادران آگاه و باتدبیر، به فرزندانشان می آموزند با تلاش و بردباري در زندگی، احساس غرور بیشتري کنند. 

 
پول تو جیبی فراموش نشود 

 
در اینجا به چند نکته درباره تربیت اقتصادي کودکان اشاره می کنیم: 

کودکان را نسبت به چگونگی استفاده از وسایل و امکانات فردي و اجتماعی، مسئولانه تربیت کنیم درحقیقت، به آنان بیاموزیم در نگه

 
داري از لوازم و اشیاي زندگی بی توجه نباشند و در سالم نگه داشتن وسایل خود بکوشند. 

وقتی کودك اسباب بازي خود را خراب می کند، نباید به سرعت براي او اسباب بازي دیگري خریداري شود، بلکه باید به او فهماند به

 
اقتصاد خانواده آسیب رسانده است. 



از دیگر مسائل مهم در تربیت اقتصادي فرزندان، پول توجیبی است. پول توجیبی، نوعی آموزش دهی به فرزند در استفاده از پول است
تا به توانایی انتخاب و پذیرش مسئولیت دست یابد. پول توجیبی باید براي مخارجی مثل خرج رفت و آمد و لوازم مدرسه در نظر
گرفته شود. در حالی که فرزند بزرگ می شود، پول توجیبی نیز باید بیشتر شود، به گونه اي که پاسخ گوي مخارج و نیاز هاي وي
باشد. البته نباید از پول توجیبی به عنوان راهی براي به اطاعت درآوردن فرزندان استفاده شود. نکته قابل توجه این است که مبلغی که
به فرزند داده می شود، باید بر اساس درآمد و موجودي خانواده و نیاز هاي منطقی وي باشد. اگر فرزند پول بیشتري خارج از توانایی
اقتصادي ما بخواهد، به جاي اینکه فرزند را قانع کنیم که به پول بیشتري نیاز ندارد، باید وي را از شرایط اقتصادي خانواده و

 
محدودیت ها و شرایط موجود آگاه کنیم. 

الهه ریوندي فعال حوزه تربیت و تعلیم اقتصادي میگوید:بچه ها باید آموزش ببنید که پول و سرمایه براساس تلاش به دست می آید.
یعنی ما باید کار کنیم، کسب داشته باشیم و در ازاي آن پول دریافت کنیم؛ بنابراین مهم است که از سنی مشخص که کودك ارزش
واقعی پول را متوجه می شود، بخشی از پولی که می خواهیم به او بدهیم، بر اساس یک فعالیت پرداخت بشود. «اگر به من کمک کنی
ماشین را تمیز کنیم، مثل شاگرد راننده ها دستمزد می گیري»، «امروز به من کمک می کنی لباس ها را اتو کنیم؟ براي اتو کردن هر
پیراهن، مبلغ پول توجیبی ات بیشتر می شود». این کا، اگر حتی شامل تمام پولی نباشد که بچه ها از والدین دریافت می کنند، اما

 
باعث می شود بچه ها متوجه باشند که داشتن پول و زیاد شدن آن از راه کار کردن به دست می آید و باید براي آن تلاش کنند. 

زیاد می شنویم که بچه درك مناسبی از وضعیت مالی خانه ندارد و خواسته هایی دارد که در توان مالی خانواده نیست. خانمی می
گفت پسر دانشجوي من می گوید خانه را بفروشید، پولش را بدهید به من تا ماشین و موبایل بخرم، خودتان هم بروید مستأجري.
چون همه همکلاسی هاي من ماشین و موبایل خوب دارند. این مادر پیش من گریه می کرد و می گفت «من در این پیري بروم

 
مستأجر بشوم و هرسال خانه ام را جابه جا کنم؟ توانش را ندارم. ولی با خواسته پسرم چه کار کنم؟» 

ما وقتی بچه ها را درگیر یک سري از مشکلات نمی کنیم، این وضعیت به وجود می آید. یکی از آموزش هاي من در تربیت دخترانم
این است که همیشه به آن ها می گویم دختر باید «ام ابیها» تربیت بشود. حضرت فاطمه (س) در نه سالگی لقب «ام ابیها» گرفتند.
دختر توانمندي این را دارد که پدرش را تدارك کند. وقتی دختر این کار را می کند بار مادر کم می شود. یا وقتی پسر در خانه بعضی

 
از کار هاي پدر که از عهده اش برمی آید را انجام می دهد بار پدر را سبک می کند. 

من یک بار جایی بودم دیدم آقایی یک چک یک میلیون تومانی به پسر پانزده ساله اش داد و گفت «برو بانک این را نقد کن» من
ترسیدم و گفتم «اگر پسرتان این چک را گم کند چه؟» پدرش گفت: «عیبی ندارد. بگذارید تجربه کند.» الآن همان پسر کار هاي

 
اقتصادي بزرگی می کند. 

 
فرهنگ پس انداز را نهادینه کنیم 

کارشناسلان راهکار هایی کاملاً روشن و راهبردي براي آموزش کودکانمان در جهت فرهنگسازي براي پس انداز و مدیریت اقتصادي
ارایه داده اند؛ از جمله: هرگز به این موضوع تاکید نکنید که کودك باید پول توجیبی اش را پس انداز نماید. اگر آن ها پول توجیبی
شان را در جعبه ي کفش در عقب کمد خود پنهان و آن را براي زمانی که بزرگ می شوند پس اندازکنند در آن صورت هیچگاه نمی
توانند در مسئله و موضوع جابه جا و خرج کردن درست پول را یاد بگیرند و آن ها باید وضعیت بد و بحران اقتصادي را خود تجربه
نمایند. به عنوان مثال در یک مقطع زمانی، پول خود را بی رویه خرج و تمام می کنند؛ و در موقعیت زمانی دیگر که به پول نیاز دارند
تازه متوجه می شوند که دیگر آهی در بساط ندارند. در چنین مواقعی است که مسائل پولی و مالی را می آموزند و از مسائل پیش
آمده کسب تجربه می کنند. به طور کلی مردم و همچنین کودکان فقط بعد از تجربه تلخ ورشکستگی و بی پولی می توانند راه درست
پس انداز را به نحو بهتري بیاموزند. اکثر کودکان در خانه و در اتاقشان قلک کوچکی دارند که با تشویق والدین گاهی مقداري پول در



آن می ریزند و در مناسبت هایی با اجازه والدین و گاهی تقسیم خودشان آن را می شکنند یا باز نمی کنند و از پول جمع شده در آن

 
استفاده می کنند. 

حال ما به عنوان والدین کودکان بهتر است به این فرآیند پس انداز کردن پول جهت بدهیم بطور مثال می توانیم این پروژه را در زمان
بسته و مشخص به کودکمان بیاموزیم به این نحو که حسابی به نام کودك در بانکی که انتخاب می کنیم افتتاح می کنیم در روز هاي
مشخصی مثلاً به صورت ماهانه و یا هرسه ماه یکبار یا هر مدت زمانی که از قبل به کودك اعلام می شود و در جریان کار قرار می
گیرد قلک را باز می کنیم و همراه با کودك پول ها را به بانک می بریم و در حساب شخصی او واریز می کنیم و هر ماه به او اعلام می

 
کنیم که چقدر در حسابش پس انداز شده است. 

این روش موجب می شود که کودك پس انداز را به صورت سیستماتیک بیاموزد و به طور جدي در جامعه به نوعی فعالیت اقتصادي
داشته باشد و در مورد میزان دارایی خویش تصمیم بگیرد و بیاموزد که کم کم به سوي استقلال مالی پیش برود. البته بهتر است که
در جهت این تمرین یک قلک که قابلیت باز و بسته شدن داشته باشد یعنی قفل دار براي کودکمان تهیه کنیم. یا بچه ها را باید

 
درگیر خرج و مخارج کرد. به بچه ها قرض بدهید و مکتوب کنید؛ و پول تو جیبی باید تحت کنترل والدین باشد. 

البته اینگونه رفتار ها در صورتی تاثیرگزار خواهد بود و منجر به فرهنگ سازي خواهد شد که مستمر باشد و رها نشود و پیوسته
توسط والدین پیگیري شود و به طور مثال در انتهاي هرماه یا هر هفته از کودك بپرسیم که این هفته چقدر پول در قلک خود ریخته

 
است. این پرسش باعث می شود که کودك اگر پس انداز هم نکرده باشد به فکر بیفتد و پیگیري کند. 

 
در کشور هاي دنیا چه میگذرد؟ 

البته در بسیاري از کشور هاي دنیا در سیستم آموزشی تعلیم، فهم مفاهیم و مهارت هاي مربوط به تصمیم گیري و تحلیل اقتصادي

 
گنجانده شده است. حتی این مفاهیم از سنین پیش از دبستان هم به صورت غیررسمی به بچه ها آموزش داده می شود. 

تجربه تربیت اقتصادي در آمریکا، بیشترین تاثیر را در برنامه تربیت اق تصادي سایر کشور ها داشته است. این پیشتازي زمانی اتفاق
افتاد که آمریکا وارد رقابت اقتصادي و علوم و فناوري با ژاپن شد. ریگان در زمان ریاست جمهوري خود در گزارشی درباره وضعیت
اقتصادي کشورش اینطور مطرح کرد که: «به علت افت برنامه هاي درسی و آموزش مدارس در زمینه اقتصاد، کشور در خطر است. اگر
ما فقط به حفظ و توسعه رقابت اقتصادي موجود بپردازیم در واقع بازار را حفظ کرده ایم. درحالی که باید خود را در جریان تحول

 
سیستم آموزشی قرار بدهیم و فراموش نکنیم که سرمایه گذاري در این امر در عصر اطلاعاتی جدید ضروري است» 

این روز ها کشور هاي زیادي در دنیا تجربه تربیت اقتصادي براي کودکان را دارند. به عنوان مثال کره جنوبی تربیت اقتصادي را با
توجه به مفاهیمی مثل کارآفرینی، نیروي کار و حقوق کارگر مطرح می کند. آلمان تمرکز خود را بر ایجاد مهارت و عمل به صورت

 
همزمان قرار داده است. ژاپنی ها به سخت کوشی و نظم و انضباط و همچنین نوآوري در تربیت اقتصادي تاکید دارند. 

اقتصاد و نحوه هزینه سرمایه مادي در اسلام آنقدر مهم است که یکی از سخنان معروف امام حسین (ع) در روز عاشورا نیز به آن
اختصاص دارد. آن جایی که ایشان می فرمایند: «شما سخن حق را نمی شنوید، چون شکم هایتان از مال حرام پر شده است.» این به

معنی است که تربیت اقتصادي در اسلام تاثیر مستقیم در سعادت دنیا و آخرت افراد دارد.



کاهش زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز/ مردم چطور از مجوز

شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/06/17

محمدجعفر کبیري در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، افزود:
امروز و در هفته بزرگداشت تعاون در کشور 268 طرح تعاونی با سرمایه گذاري
به ارزش روز بیش از 3 هزار و 300 میلیارد تومان با اشتغال زایی براي 7 هزار

 
نفر به بهره برداري رسید. 

وي همچنین گفت: هفته آینده 4 مرکز نوآوري بخش تعاون در بخش فرهنگی،

 
آموزشی، کشاورزي، فناوري اطلاعات و ارتباطات راه اندازي می شود. 

معاون وزیر تعاون همچنین گفت: از هفته آینده یک خط اعتباري به مبلغ 2 هزار و 100 میلیارد تومان با کمک بانک توسعه تعاون و
صندوق ضمانت تعاون راه اندازي و در اختیار تعاون گران قرار داده می شود تا در 6 ماه دوم امسال از تسهیلات این خط اعتباري

 
استفاده کنند. 

کبیري همچنین گفت: 4 مرکز نوآوري براي بخش تعاون محل استقرار شتاب دهنده ها و طرح هاي دانش بنیان ، نوبنیان خواهد بود
و در حوزه هاي مختلف از جمله فرهنگی، کشاورزي و صادرات و فناوري اطلاعات خواهد بود و مرکز نوآوري و توسعه فناوري ایران

 
منتا مستقر خواهد شد. 

 
شکایت از 3 شرکت تعاونی کلاهبردار بدون مجوز 

وي در مورد شرکت هاي تعاونی مسکن که اقدام به ثبت نام از متقاضیان می کنند گفت: شرکت هاي تعاونی عمرانی که براي ساخت
و ساز و احداث راه ها از وزارت راه و شهرسازي باید مجوز بگیرند و اگر 30 درصد پیشرفت پروژه داشته باشند می توانند مشارکت
مردم را جلب کنند اما برخی از شرکت ها با عنوان شرکت هاي عمران از مردم پول می گیرند که معاونت وزارت تعاون تا کنون از سه

 
شرکت به زعم و اتهام کلاهبرداري به مقام قضایی شکایت کرده و پرونده آنها در دادستانی بررسی می شود. 

 
مردم چطور از مجوز شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟ 

معاون وزیر تعاون همچنین گفت: مردم دقت کنند در شرکت هایی که می خواهند مشارکت کنند از مجوز آن اطمینان حاصل کنند
اگر شرکت هاي تعاونی داراي مجوز از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باشد به محض واریز حق عضویت پیامک از جانب سامانه

 
جامع و هوشمند تعاون دریافت می کنند. 

کبیري گفت: مردم باید مراقبت کنند تا از طریق دریافت پیامک از اظهارات شرکت تعاونی مطمئن شوند وگرنه دچار مشکلات قانونی



 
و یا کلاهبرداري می شوند. 

وي در مورد اینکه تا کنون چه تعداد از شرکت هاي تعاونی متخلف به دادستانی معرفی شده اند گفت: ما از سه شرکت و مجموعه
شکایت کرده ایم و مردم در مشارکت در طرح هاي این شرکت ها از اصالت مجوز آنها اطمینان حاصل کنند شرکت هایی که از وزارت

 
راه و شهرسازي مجوز گرفته اند باید حداقل 30 درصد پیشرفت فیزیکی داشته باشند و پس از آن فراخوان مشارکت مردمی بدهند. 

 
کاهش زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز 

معاون وزیر تعاون همچنین در مورد اینکه سامانه جامع تعاون به چه تعداد از سامانه هاي دیگر متصل شده گفت: سامانه جامع تعاون

 
تا کنون به 4 سامانه دیگر مانند ثبت احوال و ثبت اسناد متصل شده و این سامانه باید به 11 سامانه جامع دیگر متصل شود. 

 
به گفته کبیري با راه اندازي سامانه جامع تعاون زمان ثبت یک شرکت تعاونی از 70 روز به 7 روز کاهش یافته است. 

وي همچنین گفت: با اجراي حدود هزار طرح در قالب اشتغال پایدار روستایی و پرداخت 928 میلیارد تومان اشتغال قابل توجهی
ایجاد شده است.همچنین در دو سال گذشته با تشکیل 5 هزار و 136 شرکت تعاونی با عضویت 119 هزار و 741 نفر میزان اشتغال

 
ایجاد شده حدود 100 هزار و 685 فرصت شغلی پایدار در دو سال اخیر ایجاد شده است. 

انتهاي پیام/



براي دریافت مستمري از کار افتادگی چه شرایطی لازم است؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/06/17

در این گزارش به یکی از سوالات پر تکرار مستمري بگیران تامین اجتماعی پاسخ داده شده است.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، در این گزارش به یکی از پر
تکرارترین سوالات بیمه شدگان تامین اجتماعی پاسخ داده

 
ایم. 

براي درخواست مستمري ازکار افتادگی، چه شرایطی باید

 
داشت؟ 

مستمري از کار افتادگی یکی از تعهدات سازمان تأمین اجتماعی به شمار میرود، سازمان تأمین اجتماعی تمامی بیمه شدگان تحت
پوشش خود را بدون توجه به میزان سابقه پرداخت حق بیمه درمقابل حوادث ناشی از کار مورد حمایت (غرامت مقطوع نقص عضو،
ازکارافتادگی جزئی و کلی) قرار میدهد، چنانچه بیمه شدهاي بر اثر حوادث غیرناشی از کار یا بیماري عادي، آسیب دیده و توانایی
خود را حسب نظر کمیسیون هاي پزشکی به صورت کامل از دست دهد در چارچوب قانون و یا احراز شرایط قانونی مورد حمایت قرار

 
خواهد گرفت. 

مستمري ازکارافتادگی کلی غیرناشی از کار تنها به بیمه شدهاي تعلق می گیرد که ظرف 10 سال قبل از وقوع حادثه غیرناشی از کار
یا شروع بیماري منجر به ازکارافتادگی کلی حداقل داراي یک سال سابقه پرداخت حق بیمه نزد سازمان باشد و ظرف یک سال قبل از

 
وقوع حادثه یا بیماري مورد بحث داراي حداقل 90 روز سابقه پرداخت حق بیمه باشد. 

بنابراین بیمه شدگانی که دربرابر حوادث ناشی از کار دچار حادثه شوند و یا طبق نظر پزشک معالج غیرقابل علاج تشخیص داده
شوند، پس از انجام خدمات توانبخشی واعلام نتیجه توانبخشی یا اشتغال چنانچه طبق نظر کمیسیون هاي پزشکی مذکور در ماده 91
قانون تامین اجتماعی توانایی خود را کلاً یا بعضاً از دست داده باشند میتوانند از مستمري ازکارافتادگی درصورت احراز شرایط قانونی

 
بهره مند شوند 

 
بیمه شده براي شرکت در کمیسیون پزشکی چه اقداماتی را باید انجام دهد؟ 

بیمه شده میتواند با در دست داشتن گواهی پزشک متخصص معالج که به صراحت حاکی از درج نوع بیماري یا عارضه، خلاصه درمان
هاي انجام شده ، نتیجه اقدامات تشخیصی و درمانی ، خاتمه درمان (درمان مؤثر در بهبودي ) و غیر قابل علاج بودن بیماري یا عارضه



باشد به شعبه تامین اجتماعی محل بیمه پردازي مراجعه وبا ارائه مدارك لازم و مستندات درمانی مربوطه درخواست شرکت در

 
کمیسیون پزشکی را ارائه کنند. 

شعبه تامین اجتماعی ضمن احراز هویت وبررسی وضعیت بیمه پردازي بیمه شده از لحاظ نوع بیمه ، مدت سابقه پرداخت حق بیمه ،
نرخ حق بیمه ، سوابق شرکت در کمیسیون هاي پزشکی و در صورت احراز شرایط قانونی، مکاتبات مورد نیاز با پزشک معالج و مراکز

 
درمانی مربوطه صورت گرفته و در نهایت پس از تکمیل مدارك ، بیمه شده توسط شعبه به کمیسیون پزشکی معرفی می شود. 

 
به درخواست هاي کمیسیون پزشکی ، چگونه رسیدگی می شود ؟ 

 
پس از وصول پرونده در کمیسیون پزشکی : 

تاریخ تشکیل کمیسیون پزشکی جهت حضور بیمه شده به وي اعلام خواهد شد ، بیمه شده موظف است در روز و ساعت تعیین شده ،

 
در محل برگزاري جلسه کمیسیون پزشکی حاضر شود. 

کمیسیون پزشکی با توجه به مدارك و اقداماتی که لزوماً بر اساس ضوابط قانونی به عمل می آورد مبادرت به صدور رأي می کند. رأي
کمیسیون پزشکی بدوي پس از صدور در روز برگزاري توسط کمیسیون مربوطه به بیمه شده حاضر در جلسه ابلاغ خواهدشد. در
صورتی که بیمه شده به رأي صادره معترض باشد میتواند ظرف مدت یکماه از تاریخ ابلاغ اعتراض کتبی خود را به شعبه تامین

 
اجتماعی مربوطه تسلیم کند. 

آراء کمیسیون پزشکی بدوي که جهت ادامه درمان صادر شده باشد قابل اعتراض نخواهد بود، اعتراض بیمه شده همراه مدارك لازم از
طرف شعبه تامین اجتماعی به کمیسیون پزشکی تجدید نظر ارسال می شود، همچنین آراء کمیسیون هاي تجدید نظر قطعی و لازم

 
الاجرا ست و قابل اعتراض نیست. 

 
به درخواست هاي مستمري ازکار افتادگی، چگونه رسیدگی میشود؟ 

حساب ماده 70 قانون تامین اجتماعی بیمه شدهاي که طبق نظر پزشک معالج، توانایی خود را به صورت کامل یا جزیی از دست دهد،
پس از مراجعه به شعب تأمین اجتماعی به کمیسیون پزشکی (موضوع ماده 91 قانون تأم یناجتماعی) معرفی خواهد شد؛ این
کمیسیون پس از معاینه بیمه شده و بررسی سوابق پزشکی وي نسبت به صدور رأي با تعیین درصد ازکار افتادگی اقدام و مراتب را به

 
شعبه ذیربط اعلام میکند تا در چارچوب مقررات ودرصورت احراز شرایط قانونی، حکم برقراري مستمري براي او صادر شود. 

اگر درصد ازکار افتادگی بیمه شده بین 10 تا 33 درصد باشد و بیمه شده بر اثر حوادث ناشی از کار، دچار آسیب شده باشد، استحقاق
دریافت غرامت مقطوع نقص عضو را خواهد داشت ، اگر میزان کاهش توانایی انجام کار بیمه شده براساس نظر کمیسیون پزشکی بین

 
33 تا 66 درصد باشد، درصورتی که صدمه وارده به بیمه شده بر اثر حوادث ناشی از کار باشد، ازکارافتاده جزیی شناخته می شود. 

اگر بیمه شده طبق نظر کمیسیون پزشکی 66 درصد یا بیشتر توان کاري خود را از دست داده باشد، چه این صدمه بر اثر حادثه ناشی

 
از کار باشد، چه بر اثر حوادث و بیماري هاي عادي باشد، بیمه شده ازکارافتاده کلی شناخته می شود. 

 
میزان مستمري ازکارافتادگی کلی چگونه محاسبه میشود؟ 



 
وفق ماده 72 قانون تامین اجتماعی: 

میزان مستمري ماهانه ازکار افتادگی کلی ناشی از کار عبارت است از یک سی ام 1/30 مزد یا حقوق متوسط بیمه شده ضرب در
سنوات پرداخت حق بیمه مشروط بر اینکه این مبلغ از پنجاه درصد مزد یا حقوق متوسط ماهانه او کمتر و از صددرصد آن بیشتر
نباشد. درمورد بیمه شدگانی که داراي همسر بوده یا فرزند یا پدر یا مادر تحت تکفل داشته باشند و مستمري استحقاقی آن ها از
شصت درصد مزد یا حقوق متوسط آنها کمتر باشد، علاوه بر آن معادل ده درصد مستمري استحقاقی به عنوان کمک مشروط بر آنکه

 
جمع مستمري و کمک از 60 درصد تجاوز نکند، پرداخت خواهد شد. 

 
تبصره 2 ماده 72 قانون تامین اجتماعی: 

مزد یا حقوق متوسط ماهانه بیمه شده موضوع این ماده عبارت است از جمع کل مزد یا حقوق او که به مأخذ آن حق بیمه دریافت می
شود و ظرف هفتصد و بیست روز قبل از وقوع حادثه ناشی از کار یا شروع بیماري حرفه اي که منجر به ازکارافتادگی شده است،

 
تقسیم بر روزهاي کار ضرب در سی. 

 
میزان مستمري ازکارافتادگی جزئی چگونه محاسبه میشود؟ 

وفق ماده 73 قانون تأمین اجتماعی: میزان مستمري ازکارافتادگی جزئی ناشی از کار عبارت است از حاصل ضرب درصد ازکار افتادگی

 
در مبلغ مستمري ازکارافتادگی کلی استحقاقی که طبق ماده 72 این قانون (تامین اجتماعی) تعیین می شود. 

 
میزان غرامت مقطوع نقص عضو چگونه محاسبه میشود؟ 

 
وفق ماده 74 قانون تامین اجتماعی: 

میزان غرامت مقطوع نقص عضو عبارت است از سی و شش برابر مستمري استحقاقی مقرر در ماده 72 این قانون ضربدر درصد ازکار

 
افتادگی. 

 
منظور از مزد یا حقوق متوسط در تعیین مستمري ازکارافتادگی چیست؟ 

وفق تبصره 2 ماده 72 قانون تامین اجتماعی، مزد یا حقوق متوسط ماهانه بیمه شده عبارت است از جمع کل مزد یا حقوق بیمه شده
که به مأخذ آن حق بیمه دریافت خواهد شد، ظرف هفتصد و بیست روز قبل از وقوع حادثه ناشی از کار یا شروع بیماري حرفه اي که

 
منجر به ازکارافتادگی شده است، تقسیم بر روزهاي کار ضرب در سی. 

 
چه مدارکی براي برقراري مستمري ازکارافتادگی لازم است؟ 

 
- نظریه کمیسیون پزشکی بدوي یا تجدید نظر 

 
- تصویر شناسنامه بیمه شده و افراد تحت تکفل 



 
- تصویر کارت ملی بیمه شده و افراد تحت تکفل 

 
- تصویر سند ازدواج (عقد دائم) 

 
بیشتر بخوانید: 

پرداخت وام 100 میلیون تومانی به بازنشستگان و مستمري بگیران براي دریافت مستمري بازماندگان چه شرایطی لازم است؟



کاهش زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز/ مردم چطور از مجوز

شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/06/17

فصل اقتصاد - معاون وزیر تعاون با بیان اینکه سامانه جامع و هوشمند تعاون به 4 سامانه دیگر وصل شده اند گفت: در آینده
این سامانه به 11 سامانه دیگر متصل می شوند.

فصل اقتصاد - معاون وزیر تعاون با بیان اینکه سامانه جامع
و هوشمند تعاون به 4 سامانه دیگر وصل شده اند گفت: در

 
آینده این سامانه به 11 سامانه دیگر متصل می شوند. 

محمدجعفر کبیري ، افزود: امروز و در هفته بزرگداشت
تعاون در کشور 268 طرح تعاونی با سرمایه گذاري به
ارزش روز بیش از 3 هزار و 300 میلیارد تومان با اشتغال

 
زایی براي 7 هزار نفر به بهره برداري رسید. 

وي همچنین گفت: هفته آینده 4 مرکز نوآوري بخش تعاون در بخش فرهنگی، آموزشی، کشاورزي، فناوري اطلاعات و ارتباطات راه

 
اندازي می شود. 

معاون وزیر تعاون همچنین گفت: از هفته آینده یک خط اعتباري به مبلغ 2 هزار و 100 میلیارد تومان با کمک بانک توسعه تعاون و
صندوق ضمانت تعاون راه اندازي و در اختیار تعاون گران قرار داده می شود تا در 6 ماه دوم امسال از تسهیلات این خط اعتباري

 
استفاده کنند. 

کبیري همچنین گفت: 4 مرکز نوآوري براي بخش تعاون محل استقرار شتاب دهنده ها و طرح هاي دانش بنیان ، نوبنیان خواهد بود
و در حوزه هاي مختلف از جمله فرهنگی، کشاورزي و صادرات و فناوري اطلاعات خواهد بود و مرکز نوآوري و توسعه فناوري ایران

 
منتا مستقر خواهد شد. 

 
شکایت از 3 شرکت تعاونی کلاهبردار بدون مجوز 

وي در مورد شرکت هاي تعاونی مسکن که اقدام به ثبت نام از متقاضیان می کنند گفت: شرکت هاي تعاونی عمرانی که براي ساخت
و ساز و احداث راه ها از وزارت راه و شهرسازي باید مجوز بگیرند و اگر 30 درصد پیشرفت پروژه داشته باشند می توانند مشارکت
مردم را جلب کنند اما برخی از شرکت ها با عنوان شرکت هاي عمران از مردم پول می گیرند که معاونت وزارت تعاون تا کنون از سه

 
شرکت به زعم و اتهام کلاهبرداري به مقام قضایی شکایت کرده و پرونده آنها در دادستانی بررسی می شود. 

 
مردم چطور از مجوز شرکت هاي تعاونی مسکن مطمئن شوند؟ 

معاون وزیر تعاون همچنین گفت: مردم دقت کنند در شرکت هایی که می خواهند مشارکت کنند از مجوز آن اطمینان حاصل کنند
اگر شرکت هاي تعاونی داراي مجوز از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باشد به محض واریز حق عضویت پیامک از جانب سامانه

 
جامع و هوشمند تعاون دریافت می کنند. 

کبیري گفت: مردم باید مراقبت کنند تا از طریق دریافت پیامک از اظهارات شرکت تعاونی مطمئن شوند وگرنه دچار مشکلات قانونی

 
و یا کلاهبرداري می شوند. 



وي در مورد اینکه تا کنون چه تعداد از شرکت هاي تعاونی متخلف به دادستانی معرفی شده اند گفت: ما از سه شرکت و مجموعه
شکایت کرده ایم و مردم در مشارکت در طرح هاي این شرکت ها از اصالت مجوز آنها اطمینان حاصل کنند شرکت هایی که از وزارت

 
راه و شهرسازي مجوز گرفته اند باید حداقل 30 درصد پیشرفت فیزیکی داشته باشند و پس از آن فراخوان مشارکت مردمی بدهند. 

 
کاهش زمان ثبت شرکت هاي تعاونی از 70 به 7 روز 

معاون وزیر تعاون همچنین در مورد اینکه سامانه جامع تعاون به چه تعداد از سامانه هاي دیگر متصل شده گفت: سامانه جامع تعاون

 
تا کنون به 4 سامانه دیگر مانند ثبت احوال و ثبت اسناد متصل شده و این سامانه باید به 11 سامانه جامع دیگر متصل شود. 

 
به گفته کبیري با راه اندازي سامانه جامع تعاون زمان ثبت یک شرکت تعاونی از 70 روز به 7 روز کاهش یافته است. 

وي همچنین گفت: با اجراي حدود هزار طرح در قالب اشتغال پایدار روستایی و پرداخت 928 میلیارد تومان اشتغال قابل توجهی
ایجاد شده است.همچنین در دو سال گذشته با تشکیل 5 هزار و 136 شرکت تعاونی با عضویت 119 هزار و 741 نفر میزان اشتغال

 
ایجاد شده حدود 100 هزار و 685 فرصت شغلی پایدار در دو سال اخیر ایجاد شده است. 

انتهاي پیام/



ضرورت ثبت نام در سامانه جامع روابط کار براي دریافت مقرري بیمه بیکاري

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/06/17

فصل اقتصاد - مدیرکل بیمه بیکاري وزارت کاردرباره پرداختی هاي بیمه بیکاري گفت: پرداخت بیمه بیکاري از خرداد ماه
مطابق قانون بیمه بیکاري است و متقاضیان باید در سامانه جامع روابط کار ثبت نام کنند.

فصل اقتصاد - مدیرکل بیمه بیکاري وزارت کاردرباره
پرداختی هاي بیمه بیکاري گفت: پرداخت بیمه بیکاري از
خرداد ماه مطابق قانون بیمه بیکاري است و متقاضیان باید

 
در سامانه جامع روابط کار ثبت نام کنند. 

مسعود بابایی،مدیرکل بیمه بیکاري وزارت کار در گفت وگو
با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم ، درباره جزئیات

صندوق بیمه بیکاري گفت: افرادي که براي دریافت بیمه بیکاري ثبت نام کرده اند چند گروه هستند. یک بخش از متقاضیان مطابق
مصوبه ستاد کرونا شامل افرادي که در زمان کرونا بیکار شده اند و در بازه زمانی سه ماهه اسفند, فروردین و اردیبهشت ماه مشمول

 
مقرري بیمه بیکاري می شوند، مقرري این سه ماه را دریافت کرده اند. 

وي ادامه داد: تجمیع این افراد حدود یک میلیون و 133 هزار نفر است. شاید این تعداد از کل افراد مقرري بگیر بیشتر باشد. دلیل

 
آن به خاطر فراوانی تجمعی است یعنی شاید یک فرد, 2 بار مقرري دریافت کرده باشد. 

بابایی گفت:عده اي هستند که مقرري بیمه بیکاري را دریافت نکردند که به آنها جاماندگان می گوییم, این افراد یا شماره تماسشان
اشتباه بوده است و یا در سامانه بیمه بیکاري ثبت نام نکرده اند, برخی در کاریابی ها و ادارات تعاون و کار محل خود ثبت نام کرده

 
اند. به این افراد پیامک ارسال کردیم که به سامانه مراجعه کنند و فرآیند ثبت نام را تکمیل کنند تا بتوانیم پیگیر کار آنها شویم. 

مدیر کل بیمه بیکاري وزارت کار افزود: گروه سوم افرادي هستند که شماره حساب بانکی خود را با تأخیر وارد سامانه کرده اند. براي
این دسته از افراد یا پیامک ما دیر به دستشان رسیده است یا یک شماره از شماره حساب خود را اشتباه وارد کرده اند. این افراد جز

 
گروه سوم هستند. 

وي درباره افرادي که بیکاري آنها بعد از اردیبهشت ماه ادامه دار است گفت: براي افرادي که تا اردیبهشت ماه مقرري دریافت کرده اند
و حالا بیکاري آنها استمرار داشته است, به نوبت پیامک ارسال می کنیم. اما این افراد منتظر پیامک ما نباشند. اگر بیکاري آنها بعد از
کرونا ادامه دار شده است و این بیکاري احراز شده است در گام اول به دفاتر پیشخوان دولت مراجعه کنند, آنجا اعلام کنند که قصد
احراز هویت براي سامانه جامع روابط کار دارند. برخی از افراد قبلاً در این سامانه احراز هویت شده اند,دیگر نیازي به احراز هویت
مجدد نیست. با پسوردي که دارد می تواند وارد سامانه جامع روابط کار شود و زیرسامانه بیمه بیکاري راانتخاب کند و مدارك مورد

 
نیاز را آپلود کند. 

وي اظهار داشت:اگر کسی اعلام کرده است که بیکاري اش به خاطر اتمام قرارداد بوده است باید قرارداد خود را بارگذاري کند. اگر

 
اعلام کرده است که به خاطر رأي مراجع تشخیص و حل اختلاف بوده است. باید آخرین رأي را آپلود کند. 

مدیرکل بیمه بیکاري وزارت کار گفت: از ابتداي خرداد ماه هم بررسی ها طبق قانون و هم پرداخت ها طبق قانون است.میزان
پرداختی هاي مقرري بیمه بیکاري در اسفند,فروردین و اردیبهشت به میزان قانون نبود. اما از ابتداي خرداد ماه پرداخت مقرري بیمه



 
بیکاري مطابق قانون و ماده 7بیمه بیکاري پرداخت می شود البته مشروط بر اینکه فرد شرایط قانونی را داشته باشد. 

وي گفت: افرادي که تا کنون مقرري دریافت نکرده اند و احساس می کنند که مشمول بیمه بیکاري بعد از اردیبهشت ماه هم می
شوند, نیازي نیست براي دریافت پیامک از سمت وزارت کار منتظر باشند و سپس به دفاتر پیشخوان مراجعه کنند, می توانند در اسرع
وقت به دفاتر پیشخوان مراجعه کنند و بعد از احراز هویت , دفتر برایشان پیامکی ارسال می کند که با پسورد آن می توانند وارد

 
سامانه شوند. 

>بابایی گفت: آن دسته از جاماندگان که مدت بیکاري آن ها تا خردادماه ادامه داشته با مراجعه به دفاتر پیشخوان دولت نسبت به
احراز هویت خود اقدام کنند و بر اساس پیامک ارسالی از وزارت کار با مراجعه به سامانه prkar.mcls.gov.ir نسبت به بارگذاري

 
مدارك خود اقدام کنند تا مقرري بیکاریشان برقرار شود. 

وي درباره ثبت مدرك تحصیلی در سامانه گفت: یکی از دلایل براي خواستن مدرك تحصیلی این است که اگر کسی بی سوادباشد
طبق قانون باید در کلاس هاي سواد آموزي شرکت کند. اما اگر کسی مدرك ابتدایی, راهنمایی, دانشگاهی داشته باشد نیازي به
شرکت در کلاس هاي نهضت سواد آموزي ندارد. افرادي که مهارت خاصی دارند, درصورتی که مدرك خود مبنی بر مهارت را در

 
سامانه بارگذاري کنند, زمینه اشتغال مجدد براي آنها راحت تر فراهم می شود. 

بابایی گفت: لیست افرادي که به صورت حضوري به کاریابی ها و ادارات کار مراجعه کرده بودند, دریافت کردیم و براي آنها پیامک
ارسال کردیم. اما آن دسته از افرادي که درخواست دریافت بیمه بیکاري بعد از خرداد را دارند حتماً باید در سامانه

 
prkar.mcls.gov.ir مدارك خود را بارگذاري کنند. 

وي درباره ضرورت داشتن کارت پایان خدمت گفت: اشتغال به کار بدون داشتن کارت پایان خدمت, کارت معافیت, نامه اشتغال به

 
تحصیل امکان پذیر نیست. اگر اشتغال فردي غیرقانونی نبوده باشد و بیمه شده باشد, بیمه بیکاري هم می تواند دریافت کند. 

انتهاي پیام/



تشکیل شوراي سیاست گذاري آموزشهاي فنی و حرفه اي/ نداشتن مهارت

بزرگترین علت معضل بیکاري در کشور

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/06/17

فصل اقتصاد - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران درباره اهمیت مهارت آموزي گفت: با ایجاد بنیاد نیکوکاري و
اتاق فکر مهارت در استان، اثربخشی آموزش هاي فنی و حرفه اي ارتقاء می یابد.

فصل اقتصاد - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان
تهران درباره اهمیت مهارت آموزي گفت: با ایجاد بنیاد
نیکوکاري و اتاق فکر مهارت در استان، اثربخشی آموزش

 
هاي فنی و حرفه اي ارتقاء می یابد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، در نشست کارآفرینان با فعالان
حوزه مهارت آموزي آموزش فنی و حرفه اي استان تهران

بر تشکیل شوراي سیاستگذاري آموزش هاي فنی و حرفه اي، نوآوري و توسعه قابلیت هاي فناوري در راستاي اثربخشی آموزش هاي

 
فنی و حرفه اي متناسب با نیاز مشاغل حال و آینده تأکید شد. 

پوراندخت نیرومند، مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران با ارائه توضیحاتی در خصوص نحوه تشکیل این سازمان، اظهار
داشت: در این استان 65 گروه آموزشی در حوزه هاي مختلف صنعت، خدمات، کشاورزي و فرهنگ و هنر در جهت شناسایی نقاط

 
قوت و ضعف با هدف کیفیت بخشی به آموزش هاي مهارتی در استان تشکیل گردیده است. 

پوراندخت نیرومند با اشاره به اهمیت تعامل شرکاي اجتماعی در توسعه مهارت آموزي، افزود: با ایجاد بنیاد نیکوکاري و اتاق فکر

 
مهارت در استان، اثربخشی آموزش هاي فنی و حرفه اي ارتقاء می یابد. 

 
توسعه مهارت آموزي با همراه و همدلی کارآفرینان و شرکاي اجتماعی 

رمضان لطفی، معاون توانمند سازي و کارآفرینی سازمان خدمات اجتماعی شهرداري تهران، با تبریک هفته ملی کارآفرینی و آموزش

 
هاي فنی و حرفه اي بر همراهی و همدلی کارآفرینان و شرکار اجتماهی با مجموعه مهارت آموزي استان تأکید کرد. 

 
خدمت به مهارت آموزي خدمت به ایران است 

بهروز فروتن، بنیانگذار صنایع غذایی بهروز، با تأکید بر اهمیت تکنسین هاي ماهر در کشور، اذعان داشت: توسعه مهارت آموزي در

 
کشور، موفقیت هاي بسیاري به دنبال دارد و خدمت به مهارت آموزي خدمت به ایران است. 

بهروز فروتن با بیان اینکه کار کردن شأن و شخصیت افراد است، گفت: در کشورهاي پیشرفته در قدم اول اشتغال به دنبال مهارت می

 
باشند و حقوق تکنسین ها و کارگران ماهر تقریبا با مهندسین در یک سطح می باشد. 

 
نداشتن مهارت بزرگترین علت معضل بیکاري در کشور 

پوران ریحانی فام، مدیرکل امور نهادهاي دولتی موسسه آموزشی سفیر گفتمان، نداشتن مهارت را بزرگترین عامل بیکاري در جوانان

 
دانست و افزود: ما در جهت توسعه مهارت آموزي در بین اقشار مختلف اعلام آمادگی می کنیم. 

 
بیکاري در بین فارغ التحصیلان نتیجه عدم ارائه آموزش هاي متناسب با نیاز بازار 

مسعود سیرتی، مدیرگروه آموزشی فناوري و شهرهوشمند مرکز آموزش عالی شهرداري تهران، با اشاره به آمار 40 درصدي فارغ



التحصیلان دانشگاهی بیکار در کشور، اظهار داشت: عدم ارائه آموزش هاي متناسب با نیاز اشتغال کشور عامل اصلی بیکاري فارغ

 
التحصیلان دانشگاهی است. 

 
راه اندازي مراکز حرفه اي حوزه صنایع دستی 

حسین بختیاري، مدیرعامل شبکه ملی مجمع هنرمندان و صنعت گران کشور، کسب و کار در حوزه صنایع دستی را کم هزینه و
زودبازده عنوان و تصریح کرد: می توان با تدوین و بازنگري استانداردهاي حوزه صنایع دستی، مراکز آموزش مهارت در این بخش به

 
صورت حرفه اي و تخصصی راه اندازي شود. 

 
ضرورت توسعه تعاملات سازمان آموزش فنی و حرفه اي با سایر دستگاه ها 

سعید سمیعی، رئیس مرکز کار ایران و دبیر نمایشگاه بین المللی کار ایران با اشاره به فعالیت هاي صورت گرفته در حوزه اشتغال
کشور، بر ضرورت توسعه تعاملات سازمان آموزش فنی و حرفه اي با سایر دستگاه ها در راستاي نیازسنجی و بهره گیري از فرصت

 
هاي توسعه فرهنگ مهارت آموزي تأکید کرد. 

 
ضرورت نیازسنجی در مهارت آموزي 

محسن ولیئی، مدرس دانشگاه محقق و پژوهشگر فعال در حوزه ي اقتصادي و اجتماعی، نیازسنجی آموزش هاي مهارتی ارائه شده در
جامعه را ضروري دانست و بیان داشت: هر قشري از جامعه با هر سنی نیازمند کسب مهارت هاي حرفه اي می باشد و چنانچه ارائه

 
این آموزش ها با نیازسنجی همراه باشد بیش از پیش اثرگذار خواهد بود. 

 
راه اندازي اتاق فکر مهارت آموزي 

بنیانگذار مجموعه کانسپت با 9 شرکت زیرمجموعه، از آموزش به عنوان یک اتفاق بینظیر در موفقیت نام برد و اذعان داشت:

 
کارآفرینان جنگجویان کار هستند و مانند کاتالیزور بین آموزش و بازار کار، عمل می کنند. 

مهدي صفایی با تأکید بر اینکه تفکر نباید به صورت جزیره اي باشد، تصریح کرد: راه اندازي اتاق فکر مهارت و بکارگیري مشاورین

 
متخصص در کسب و کار در این اتاق فکر می تواند کمک شایانی به امر اشتغال کند. 

 
آینده مهارت محور است 

علیرضا زمانی عضو هیأت زدایی، آینده را مهارت محور برشمرد و گفت: در آینده مدرك منسوخ می شود و باید به دنبال ایجاد

 
جذابیت در آموزش هاي مهارتی باشیم. 

 
مهارت اثربخش بهتر از مدارك دانشگاه ي 

فرهاد بیات، مولف و مدرس حقوق کسب و کار، مهارت هاي اثربخش را بهتر از مدارك دانشگاهی دانست و اذعان داشت: در این دوره
نیازمند تولید محتواي اثربخش آموزشی در همه حوزه هاي آموزشی بالاخص مهارت می باشیم و براي اینکار باید چالش هاي عدم

 
دسترسی به اشتغال در کشور مورد بررسی قرار گیرد. 

 
تسهیل گري در توسعه آموزش هاي مهارتی شرکاي اجتماعی 

کیوان نقره کار، کارآفرین برگزیده ملی در حوزه فناوري هاي پیشرفته ، کارشناس و برنامه ساز در شبکه هاي مختلف رادیو و تلویزیون
با تأکید بر تسهیل گري در توسعه آموزش هاي مهارتی شرکاي اجتماعی، گفت: همراهی و تعامل مجموعه آموزش فنی و حرفه اي با

 
نهادهاي مختلف، به ثمر رسیدن طرح هاي مهارتی در کشور در بازه زمانی کوتاه را به همراه دارد. 

 
فناوري اطلاعات مولفه اصلی قدرت در جهان است 

پاك روان با بیان اینکه اگر اساتید در دانشگاه ها مهارتی باشند می توانند آموزش هاي اثربخش و تأثیرگذارتري را ارائه نمایند، افزود:
فناوري اطاعات مولفه اصلی قدرت در جهان است و می توان از خیرین مهارتی در خارج از کشور براي توسعه مهارت آموزي بهره مند

 
شد. 

انتهاي پیام/



لزوم هم افزایی شهرداري تهران با وزارت ورزش و جوانان در خصوص سمن

ها/ کادرسازي اولین اقدام براي پیشبرد بیانیه گام دوم انقلاب است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/06/17

احمد علوي به لزوم هم افزایی شهرداري تهران با وزارت ورزش و جوانان در خصوص سمن ها تاکید کرد و گفت: اولین راهکار
براي عملی کردن گام دوم انقلاب، کادر سازي است تا جوانان با تجربه شوند.

عضو شوراي شهر تهران: لزوم هم افزایی شهرداري تهران با
وزارت ورزش و جوانان در خصوص سمن ها/ کادرسازي
اولین اقدام براي پیشبرد بیانیه گام دوم انقلاب است احمد
علوي به لزوم هم افزایی شهرداري تهران با وزارت ورزش و
جوانان در خصوص سمن ها تاکید کرد و گفت: اولین
راهکار براي عملی کردن گام دوم انقلاب، کادر سازي است

 
تا جوانان با تجربه شوند. 

به گزارش برنا؛ احمد علوي، عضو شوراي شهر تهران با
اشاره به بیانیه گام دوم انقلاب گفت: اولین راهکار براي
عملی کردن گام دوم انقلاب، کادر سازي است تا جوانان با

 
تجربه شوند. 

 
او افزود: براي اینکه جوانان با تجربه شوند باید به آن ها اعتماد کنیم بدین ترتیب وارد عرصه می شوند. 

علوي تصریح کرد: شهرداري همیشه در این قضیه پیشگام بوده است یعنی هم در دوره مدیریت شهري دکتر قالیباف این اقدام انجام

 
شده و هم آقاي زاکانی پیگیري هایی دارند. 

عضو شوراي شهر ششم گفت: باید تا جایی که می توانیم به جوانان اعتماد کنیم اما چون کارهاي محوله سنگین و سخت بوده لازم

 
است تا جوانان آماده شوند وگرنه گرفتار خواهند شد. 

او با بیان اینکه باید در شهرداري براي رویکرد گام دوم انقلاب برنامه ریزي صورت گیرد، گفت: لازم است در ستاد سمن ها براي جهت
دادن به انرژي جوانان در راستاي نیاز جامعه برنامه ریزي هایی انجام شود. حتما اولویت ما در سمن ها و ستاد سمن ها نیاز هاي مردم

 
و نیازهاي جامعه مرتبط با موضوع کرونا و پسا کرونا است. 

علوي با اشاره به دیگر اقداماتی که در راستاي سمن ها انجام می شود، افزود: بحث کارآفرینی مطرح است و باید در این راستا نیز

 
حرکت کنیم. 



عضو شوراي شهر ششم با اشاره به اینکه در ستاد سمن ها سعی می کنیم از انرژي جوانان و تجربه بزرگ تر ها استفاده کنیم، عنوان

 
کرد: باید عرصه بیشتري به جوانان بدهیم و از همه ظرفیت هاي آنان استفاده کنیم. 

او در پایان با اشاره به تفاهم نامه میان وزارت ورزش و جوانان و شوراي شهر تهران گفت: نظر شخصی من این است که به سمت هم
افزایی خواهیم رفت.



براي وعده روزشمار معیّن کنید و دانه دانه تعقیب کنید

منبع: میزانشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/06/17

براي وعده روزشمار معیّن کنید؛ تخمین بزنید یک کاري که می گویید این کار را خواهم کرد چه مدّتی طول خواهد کشید و
روزشمار معیّن کنید و دانه دانه تعقیب کنید. بنده بار ها در مجموعه هاي دولتی این را گفته ام که ما قاعده و قانون و مانند

این چیز ها کم نداریم؛ ما قانون و بنا و قاعده و هر چه طرح و برنامه ها ...

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR، حضرت آیت االله خامنه اي 6 شهریور ماه 1400 در

 
نخستین دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت سیزدهم بیاناتی ایراد فرمودند که در این مجال بازخوانی می شود. 

 
 {sepehr_media_3235296_400_300$}

 
صوت دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت سیزدهم با رهبر انقلاب 

 
بسم االله الرّحمن الرّحیم 

 
الحمدالله ربّ العالمین و الصّلاة و السّلام علی سیّدنا محمّد و آله الطّاهرین سیّما بقیّۀ االله فی الارضین. 

خیلی خوش آمدید برادران عزیز! و به همه ي شما به خاطر توفیق حضور در مراکز اساسی خدمت به مردم تبریک عرض میکنم.
خداوند متعال تفضّل فرمود به شما و این توفیق را به شما داد که در مراکز عمده ي خدمتگزاري به کشور و ملّت و جمهوري اسلامی
حضور داشته باشید؛ این توفیق را بایستی قدر بدانید؛ و از مجلس شوراي اسلامی هم تشکّر میکنیم که زود و بجا و بموقع مسئولیّت

 
خودشان را انجام دادند و ان شاءاالله سرآغاز خوب و مبارکی براي شما و براي کشور باشد. 

هفته ي دولت مزیّن به اسم شهید رجائی و شهید باهنر است؛ یعنی به یاد شهادت و نام شهادت مزیّن است. رحمت خدا بر این دو
مرد بزرگ، بزرگوار، فعّال و سعادتمند به شهادت؛ (که)حقیقتاً قصد خدمت داشتند، اگر چه زمانشان کوتاه بود، لکن نشان دادند که با
اخلاص وارد این میدان شده اند و قصد خدمت دارند و روششان روش اسلامی و مردمی و مجاهدت آمیز بود که (این)درسی است

 
براي همه ي عناصري که هستند. 

شما برادران عزیز در یک برهه ي دشواري مسئولیّت را پذیرفته اید؛ ان شاءاالله خداوند کمکتان میکند؛ بنده هم دعا خواهم کرد و
امیدواریم که موفّق باشید. به هر حال شرایط دشواري است با وضع تورّم و مشکلات معیشتی مردم و مسئله ي کرونا و مسائل
گوناگونی که وجود دارد. اگر ان شاءاالله از سویی تلاش مجاهدانه و حقیقتاً شبانه روزي و خستگی ناپذیر (داشته باشید)و از طرفی
توسّل و توکّل به خداوند متعال را براي خودتان ذخیره کنید و سرمایه قرار بدهید قطعاً پیروز خواهید شد، قطعاً موفّق خواهید شد و
بر مشکلات فائق خواهید آمد. نیّت الهی بکنید؛ نیّت الهی هم در این جایگاه شما یعنی نیّت خدمت به مردم؛ همین که واقعاً به قصد
خدمت به مردم وارد میدان بشوید، این یک نیّت الهی و پاکیزه است و خدا به این برکت خواهد داد؛ و من یک توصیه اي به همه ي
مسئولین در دوره هاي مختلف داشته ام، به شما هم عرض میکنم این توصیه را: زمان شتابان میگذرد و این چهار سال زود تمام
میشود؛ از هر ساعتی، از هر فرصتی استفاده کنید و نگذارید وقتی را که متعلّق به مردم و متعلّق به اسلام است، تضییع بشود و از همه



 
ي امکانات -از همه ي امکانات زمانی و وقتی- استفاده کنید. 

انقلابی بودن حتماً بایستی همراه باشد با عقلانیّت که شیوه ي صحیح جمهوري اسلامی از اوّل کار تا امروز این بوده که حرکت انقلابی

 
با حرکت اندیشه ورزانه و عقلانی همراه باشد 

ا عقیده ام این است که ضمن اینکه پُرکاري و تلاش فراوان خواهید داشت، به مسائل خانواده ي البتّه بنده عقیده ام این است، جد
خودتان هم برسید؛ من به همه این توصیه را میکنم که به خانواده تان حتماً رسیدگی کنید؛ جوري نباشد که در مدّت خدمت و
مسئولیّت، غایب از خانواده باشید؛ و همّتتان را متمرکز کنید بر اینکه یک بازسازي انقلابی و البتّه عقلانی و فکورانه در همه ي عرصه
هاي مدیریّتی ان شاءاالله به وجود بیاید؛ یعنی حرکت بر روي ریل انقلاب، در بخش هاي مختلف مدیریّتی اي که در کشور هست. در
همه ي بخشها؛ بخش هاي اقتصادي، بخش هاي سازندگی، بخش هاي مربوط به سیاست خارجی و دیپلماسی، بخش هاي خدمت
رسانی به مردم، بخش هاي علمی و فرهنگی و غیره؛ در همه ي این بخش ها یک تحرّك انقلابی باید به وجود بیاید. عرض کردیم که
انقلابی بودن حتماً بایستی همراه باشد با عقلانیّت که شیوه ي صحیح جمهوري اسلامی از اوّل کار تا امروز این بوده که حرکت انقلابی

 
با حرکت اندیشه ورزانه و عقلانی همراه باشد. 

 
 

چند توصیه ي اساسی بنده دارم که عرض میکنم؛ چند سرفصل است، درباره ي هر کدام هم یک کلمه کوتاه توضیح عرض میکنم. این
سرفصل ها، یکی مردمی بودن است که خب عنوان دولت جناب آقاي رئیسی هم مردمی بودن است. عدالت ورزي است، فسادستیزي
است، احیاي اعتماد و امید در مردم بویژه در جوانها، انسجام دولتی، اقتدار دولتی، اشِراف دولتی؛ این ها سرفصل هاي مهمّی است که

 
من درباره ي هر کدام یک چند جمله اي عرض میکنم. 

 
تقدیر رهبر انقلاب از سفر روز جمعه آیت االله رئیسی به استان خوزستان و حضور بی واسطه بین مردم 

در مورد مردمی بودن؛ خب مردمی بودن مقوله ي گسترده اي است و جلوه هایی دارد. یک جلوه همین رفتن میان مردم و شنیدن بی
واسطه از مردم است. این حرکت بسیار خوب و مستحسنی که دیروز جناب آقاي رئیسی انجام دادند که رفتند خوزستان در میان

 
مردم، با مردم، از آن ها شنیدند، با آن ها حرف زدند، این یک جلوه ي از مردمی بودن است که بسیار کار خوبی است. 

یک جلوه ي دیگر، مسئله ي اتّخاذ سبک زندگی مردمی است؛ بی تکلّف بودن در ممشيٰ و منش، دوري کردن از منش هاي
اشرافیگري و از موضع بالا به مردم نگاه کردن و مانند اینها؛ این هم یک جلوه ي دیگري است از مردمی بودن که از این منش هاي
اشرافیگري که معمول است در دنیا، و همه ي دولت ها و مسئولیّتها و مسئولین مبتلا هستند به این جور نگاه به مردم، به این جور

 
روش زندگی، باید اجتناب کرد. 



حرف زدن با مردم و مشکلات را و راه حل ها را با مردم در میان گذاشتن هم یکی از جلوه هاي مردمی بودن است. مسائلتان را با
مردم مطرح کنید. یک وقت مشکلی وجود دارد، راه حلّی (هم)وجود دارد. البتّه سعی کنید حرف زدن شما موجب یأس مردم نشود که
بعضی بی توجّهی میکنند به این نکته و حرف نامناسب و خلاف واقع میزنند که موجب ناامیدي مردم میشود؛ نه، هر مشکلی راه حلی
هم دارد. با مردم در میان بگذارید، با مردم حرف بزنید، از مردم کمک بخواهید در موارد مختلف، هم کمک فکري، هم کمک عملی. در
یک جا هایی یک خطایی اتّفاق می افتد -خب همه ي ما ها اشتباه میکنیم دیگر؛ خطا در کار ما ها کم نیست- از مردم عذرخواهی
کنید؛ صریحاً (بگویید)این اشتباه شده، از مردم عذرخواهی کنید. مردمی بودن این جهات مختلف را دارد. گزارش خدمات خودتان را
هم به مردم بدهید؛ گزارش صادقانه، بدون مبالغه، بدون بزرگ نمایی؛ صادقانه (بگویید)این کار ها را انجام داده اید. مردمی بودن این

 
ها است؛ این ها جهات مختلف مردمی بودن است. 

امیرالمؤمنین (سلام االله علیه) در این فرمان بسیار مهمّ حکومتی شان به مالک اشتر به همه ي این چیز ها پرداخته اند؛ توصیه میکنم
لنََّ -یک احتمال هم فَلا که دوستان مراجعه کنید، نگاه کنید، این فرمان را ببینید. در همین زمینه عبارت ایشان (این است:)فَلا تُطَوِّ
- احِتِجابکََ عَن رَعِیَّتِک؛ از مردم در مدّت زمان طولانی غایب نباش. البتّه مسئول نمیتواند دائم بین مردم باشد، ، یا فَلا یطَولنََّ تطَولنََّ
، طول نده احتجاب از مردم را. بعد در این مورد چند جمله بیان لنََّ امّا در برهه هایی باید حتماً در میان مردم حاضر باشید. لا تُطَوِّ
ۀُ بکَِ حَیفاً فَاَصحِر لهَُم بعُِذرِك؛ اگر چنانچه یک گرهی در ذهن مردم پیدا شد، یک شبهه عِیَّ میفرمایند، بعد میفرمایند: وَ انِ ظَنَّتِ الرَّ
اي در ذهنشان نسبت به تو پیدا شد، بیا عذر خودت را با مردم درمیان بگذار، صریحاً با مردم حرف بزن، صحبت کن. ببینید، اصلاً
رابطه ي حاکم و مردم یک رابطه ي این جوري است؛ رابطه ي برادرانه است، رابطه ي دوستانه است. وَ اعَدِل عَنکَ ظُنونهَُم باِِصحارِك؛
(2) اگر شبهه اي دارند، با این سخن گفتنِ خودت و حرف زدن خودت، و بیان خودت، شبهه را از ذهنشان برطرف کن. این توضیحی
(بود)در مورد مردمی بودن؛ بنابراین سعی کنید این ها را واقعاً داشته باشید؛ همه ي بخش هاي مختلف، این خصوصیّت را داشته

 
باشند. 

هر لایحه اي که در دولت تنظیم میکنید، هر بخشنامه اي که خود شما در دستگاهِ خودتان صادر میکنید، یک پیوست عدالت باید

 
داشته باشد 

مسئله ي بعدي عدالت ورزي است که خب اساس حکومت اسلامی و جمهوري اسلامی بر اقامه ي عدل است، کما اینکه اساس همه
ي ادیان بر اقامه ي عدل است. خداي متعال میفرماید که ما پیغمبران را فرستادیم، کتاب هاي آسمانی را فرستادیم، لیَِقومَ النُّاس
باِلقِسط؛ (3) اصلاً براي اینکه مردم قیام به قسط کنند و جامعه، جامعه ي عدالت آمیز باشد. خب ما در این زمینه ها عقبیم، خیلی
باید کار کنیم، خیلی باید تلاش کنیم. به نظر من هر مصوّبه اي که شما تصویب میکنید، هر لایحه اي که در دولت تنظیم میکنید، هر
بخشنامه اي که خود شما در دستگاهِ خودتان صادر میکنید، یک پیوست عدالت باید داشته باشد؛ باید مراقب باشید این روش، این
کار، این دستور، ضربه اي به عدالت نزند، طبقات مظلوم را پایمال نکند؛ این مراقبت باید همیشه باشد؛ حالا یا با یک پیوست مکتوب

 
یا بالاخره از لحاظ نوع تنظیم جوري باشد که این طور باشد. 



 
 

گاهی اوقات یک روش مدیریّتی، یک رفتار رایج ضربه میزند؛ ما واقعاً (چنین)مواردي داریم. الان هم در مجموعه ي کار هاي ما یک
رسومی، و اوضاعی وجود دارد که این ها باید اصلاح بشود؛ در زمینه هاي مختلف (هم هست)؛ و عمدتاً در زمینه ي عدالت در توزیع
امکانات کشور است؛ این امکانات باید واقعاً عادلانه توزیع بشود. الان در بعضی از بخش ها حقیقتاً این جوري نیست. البتّه اینکه من
عرض میکنم، به معناي این نیست که یک اقدامی پشت سر این وجود داشته باشد لکن مثلاً در زمینه ي انرژي، در زمینه ي نفت،
همین اواخر یکی از مسئولینِ دولت قبل، گزارشی به ما داد که یارانه ي پنهان نفت در سال 99، حدود 63 میلیارد دلار است! که خب
اصلاً این رقم و این یارانه به چه کسی میرسد؟ چه کسانی از نفت کشور، از بنزین، بیشتر استفاده میکنند؟ جمع مهمّی از مردم اصلاً از
این یارانه هیچ استفاده نمیکنند. آن وقت محاسبه کرده اند 63 میلیارد دلار یعنی 1500 هزار میلیارد تومان، که از بودجه ي سال 99
بیشتر است! این ها خب چیز هایی است که حالا من گفتم، (البتّه)در زمینه ي نفت، من هیچ توصیه اي ندارم که چه کار بکنید، آن
ها را باید بررسی کنید، ببینید که چه کار باید انجام بدهید؛ میخواهم بگویم یک چنین وضعی گاهی وجود دارد؛ این ها خب خلاف
عدالت است، بایستی مراقبت بشود. باید کاري کنیم که فاصله ي طبقات محروم با طبقات برخوردار کم بشود؛ یعنی هر چه ممکن

 
است امکانات کشور عادلانه توزیع بشود. 

مسئله ي فسادستیزي هم که عرض کردیم، آن هم مکمّل عدالت ورزي است. با فساد باید مقابله کرد؛ یکی از بلا هاي مهمّی که در
کشور به وجود می آید که درست ضدّ عدالت است، وجود فساد، وجود ویژه خواري، وجود استفاده هاي سوء، اختلاس، برخورداري
هاي بی مورد، بی جا و امثال این ها است؛ یک وقت کسی یک کار مهمّی انجام میدهد، شما یک پاداشی به او میدهید، خب این عیب
ندارد، امّا یک وقت عزیز هایی بی جهت، برخورداري هاي زیادي از امکانات کشور دارند؛ خب چرا؟ که بحث حقوق هاي نجومی یک

 
گوشه اي و یک بخش کوچکی از این مسئله بود که مطرح شد. 

خوشبختانه رئیس جمهور محترم در مسئولیّت قوّه ي قضائیّه به این موضوع پرداختند که خود همین هم واقعاً موجب امید مردم به
ایشان و محبوبیّت ایشان در بین مردم شد. جاي اصلی این (موضوع)قوّه ي مجریّه است؛ یعنی جاي اصلیِ برخورد با فساد و
فسادستیزي قوّه ي مجریّه است که زمینه هاي تولید فساد از بین برود؛ نقش قوّه ي قضائیّه بعد از این ها است؛ بعد از آنکه شما تلاش
خودتان را کردید، جلوگیري کردید، زمینه هاي فساد را از بین بردید و امثال اینها، و باز یک اتّفاقی افتاد، آن وقت نوبت ورود قوّه ي
قضائیّه است. باید مسئله ي تعارض منافع شخصی و منافع عمومی و رشوه و اختلاس و (امثال)این حرف ها در دستگاه هاي دولتی

 
حل بشود. 

نوع عملکرد و اجراي سیاست هاي اصل 44 -که این سیاستها، سیاست هایی بود که میتوانست اقتصاد کشور را به معناي واقعی کلمه

 
شکوفا کند- جوري بود که این فساد ها در آن پیدا شد 

یکی از مصادیق مهمّ این مسئله ي فساد، تخلّفاتی است که در اجراي سیاست هاي اصل 44 به وجود می آید که جناب آقاي رئیسی



در قوّه ي قضائیّه موارد متعدّدي از آن را دنبال کردند که به من در آن وقت گزارشش را دادند؛ که نوع عملکرد و اجراي سیاست هاي
اصل 44 -که این سیاستها، سیاست هایی بود که میتوانست اقتصاد کشور را به معناي واقعی کلمه شکوفا کند- جوري بود که این
فساد ها در آن پیدا شد. البتّه ابزار هایی هم براي این مبارزه وجود دارد؛ (از جمله)این سامانه هاي اطّلاعاتی و خدماتی که از چند
سال قبل، این سامانه ها قانونی شده؛ و بنده هم مکرّر توصیه کردم به اینکه این سامانه ها را راه اندازي کنند، این ها را با هم مرتبط
کنند که به معناي واقعی کلمه یک اشِراف کاملی به دولت خواهد داد براي اینکه بتواند جلوگیري از فساد کند؛ (امّا این کار)نشده،
پیش نرفته؛ همّت کنید این سامانه ها را ان شاءاالله تمام کنید؛ این سامانه ها یک هوشمنديِ کاملی به دستگاه حکومت و دولت خواهد

 
داد که بتواند در امور اشِراف داشته باشد. 

 
وعده اي اگر به مردم دادید، طبق آن وعده اگر عمل کردید، مردم به شما اعتماد پیدا میکنند 

مسئله ي احیاي اعتماد مردم و امید مردم هم بسیار چیز مهمّی است؛ چون اعتماد مردم بزرگ ترین سرمایه ي دولت است. مردم
وقتی به شما اعتماد کردند و امید به شما داشتند، با شما راه می آیند و کمکتان میکنند؛ این بزرگ ترین سرمایه است براي دولت که
بتواند اعتماد مردم را جلب کند که البتّه این متأسّفانه یک مقداري آسیب دیده و بایستی ترمیم کنید این را و راهکارش هم این است
که حرف و عمل مسئولین یکی باشد؛ وعده اي اگر به مردم دادید، طبق آن وعده اگر عمل کردید، مردم به شما اعتماد پیدا میکنند؛
اگر شما وعده کردید و عمل نشد یا گفتید فلان کار شده، مردم در واقعیّت دیدند نشده، اعتماد مردم سلب میشود؛ واقعاً باید خیلی

 
بجِِد مراعات کنید این معنا را. 

حالا جناب آقاي رئیسی! دیروز شما در اهواز، در خوزستان خب یک قول هایی به مردم دادید، یک دستوراتی دادید، دقّت کنید این ها
ا تحقّق پیدا کند تا مردم ببینند آن چیزي که شما میخواهید و شما میگویید، در واقعیّت تحقّق پیدا میکند؛ این ها کار هاي لازمی جد
است. باز در همین زمینه هم حضرت امیر (سلام االلهّ علیه) در همین فرمان مالک اشتر یک عبارتی دارند که «ایَِّاك وَ المَنَّ عَلى
لا منّت بر سر مردم نگذارید که ما این کار را کردیم، ثانیاً آنچه را انجام داده اید زَیُّدَ فیما کانَ مِن فِعلِک»؛ او تِکَ باِِحسانکَِ اوَِ التَّ رَعِیَّ
بزرگ نمایی نکنید که ما این کار را (انجام دادیم)؛ یک کار هایی را که انسان میکند، بزرگ نمایی کند. اوَ انَ تعَِدَهُم فَتُتبِعَ مَوعِدَكَ
بخُِلفک؛ (این که مبادا)خُلف وعده کنید؛ وعده بدهید، بعد از وعده تخلّف کنید؛ به مالک اشتر میگویند مبادا این کار را انجام بدهید؛ و
این هم بسیار مهم است. البتّه گاهی هست شما وعده اي میدهید و امکان پیدا نمیکند؛ یعنی یک مشکل طبیعی بر سر این کار واقع
است؛ خیلی خب عیب ندارد، این را به مردم توضیح بدهید و بگویید من این وعده را داده بودم، این مشکل پیش آمد نتوانستیم به
وعده مان عمل کنیم؛ از شما عذرخواهی میکنیم؛ این هم از آن مواردي است که با مردم حرف بزنید؛ این مصداق همان نکته اي است

 
که قبلاً در مورد مردمی بودن (گفته شد)، لکن به طور کلّی وعده ها را جلوي چشم داشته باشید. 

براي وعده روزشمار معیّن کنید؛ تخمین بزنید یک کاري که میگویید این کار را خواهم کرد چه مدّتی طول خواهد کشید و روزشمار
معیّن کنید و دانه دانه تعقیب کنید. بنده بار ها در مجموعه هاي دولتی این را گفته ام که ما قاعده و قانون و مانند این چیز ها کم
نداریم؛ ما قانون و بنا و قاعده و هر چه طرح و برنامه ها و این حرف ها بخواهید زیاد (داریم)؛ آنچه کمبود ما است عبارت است از

 
همین که یک پیگیري جدّي اي انجام بگیرد. این هم یک مطلب. 



 
 

انسجام دولت و اقتدار دولت و اشِراف دولت چیز هایی است که خیلی مهم است. انسجام دولتی یعنی از درون مجموعه ي دولت حرف
هاي مختلف درنیاید؛ یکی یک چیزي بگوید، یکی برود خلاف آن را بگوید؛ خب این ذهنیّت مردم و افکار عمومی را بکلّی خراب
میکند؛ این باید یک حالت انسجام (داشته باشد)، وانگهی در عمل هم با همدیگر انسجام داشته باشند. خیلی از کار هاي یک بخش به
چند بخش دیگر مربوط است. شما بخش کشاورزي تان به چند بخش دیگر ارتباط قهري دارد؛ باید همکاري کرد تا کار خوب دربیاید؛
بخش صنعتتان همین جور، بخش هاي گوناگون دیگرتان همین جور؛ پس انسجام لازم است براي اینکه کار پیش برود. اقتدار هم لازم
است؛ دولت بایستی نشان بدهد که میتواند آن کاري که اراده کرده و تصمیم گیري کرده آن را انجام بدهد و پیش ببرد و این جوري
نباشد که حالت رهاشدگی احساس بشود. اگر چنانچه شما اقتدار دولتی را در عمل نشان ندهید و حالت رهاشدگی در کشور مشاهده
بشود، قطعاً سیاستهایتان پیش نخواهد رفت؛ این هم مهم است. اشِراف هم یعنی از گوشه کنار هاي دولت مطّلع باشید. دولت باید
وظایفش را با اقتدار و با انسجام و اشِراف انجام بدهد؛ و این البتّه بخشی از ایجاد تحوّل در قوّه ي مجریّه است. یکی از کار هاي لازمی
که در برنامه هاي جناب آقاي رئیسی و بعضی از آقایان بود، این است که تحوّل ایجاد بشود در قوّه ي مجریّه. تحوّل در قوّه ي مجریّه
کار مهمّی است؛ این تحوّل یک نیاز همیشگی است، همیشه بایستی در نظر باشد که البتّه تحوّل به سمت پیشرفت، وابسته است به
قانون گرایی، ارتقاء شفّافیّت، انضباط مالی، برطرف کردن زمینه هاي فساد، جلوگیري از تعارض منافع و جدّیّت در اعِمال تصمیم ها و

 
مصوبهّ ها. 

البتّه جوان سازي هم خیلی مهم است. یکی از کار هاي مهم در دولت، جوان سازي دولت است؛ شما در بدنه ي دولت و مدیریّت
میانی از جوان هاي زبده که الحمداللهّ کم نداریم، هر چه میخواهید استفاده کنید؛ این کار، هم احساس انسداد را در کشور از بین
میبرد و وقتی که جوان ها ببینند میتوانند وارد میدان کار بشوند و حرکت کنند و تصمیم گیري کنند، در کشور احساس انسداد به
وجود نمی آید، هم شما یک ذخیره ي ارزشمندي براي آینده براي مدیران ارشد کارکشته و مجرّب دارید فراهم میکنید. این جوانی
که امروز وارد میدان کار میشود، ده سال دیگر یک مدیر مجرّب و کارآزموده است که براي کشور یک ذخیره ي بسیار مهمّی است؛

 
ا و انصافاً یکی از ذخیره هاي (ارزشمند خواهند بود).  این مدیران باکفایت حق

یک نقطه ي مهم در باب تحوّل، استفاده ي از خِرد جمعی است و تکیه ي بر عقلانیّت که استفاده بشود. از نخبگان خارج از دولت
استفاده کنید؛ هر جایی که میتوان از نظر یک نخبه اي (استفاده کرد)-بحث جناح هاي سیاسی و امثال این ها را بکل در این قضیّه
کنار بگذارید- از نظر نخبه ها هر چه میتوانید استفاده کنید، و نگاه نکنید به اینکه حالا او وابسته ي به یک جناحی است که شما

 
قبول دارید یا ندارید؛ حالا در داخل دولت که از این ها قهراً استفاده میشود؛ استفاده از نظر نخبگان. 

این ها توصیه هاي عمومی است؛ البتّه براي این ها باید برنامه ي عملیّاتی درست کرد. اگر چنانچه به همین اندازه اي که بنده بگویم و
شما هم در ذهن شریفتان این ها را نگه دارید یا یادداشت کنید، اکتفا بشود، فایده اي ندارد؛ جنبه ي نصیحت پیدا کردنِ این گونه

حرف ها فایده ندارد. این ها باید به برنامه و برنامه ي عملیّاتی تبدیل بشود؛ وقتی برنامه شد، آن وقت طبعاً این ها (عملی میشود). 



 
 

اولویّتهایی هم در کار کشور هست که من یک اشاره اي میکنم که این اولویّتها را بایستی به اولویّت بودنش توجّه داشت و دنبال کرد،
که شاید مهم ترینش مسئله ي اقتصاد است و بعد مسئله ي فرهنگ و رسانه و علم است که این ها اولویّتهاي اساسی کشور است. ولی
خب یک مسئله ي فوري داریم که مسئله ي کرونا است؛ مسئله ي سلامت، الان یک جنبه ي فوریّت پیدا کرده که باید به این رسید.
البتّه در مسئله ي سلامت تلاش خوبی در دولت گذشته شد، کار هاي خوبی انجام دادند، دنبال کردند، هم براي تولید واکسن کار شد،
هم براي واردات واکسن کار شد؛ حالا شایعاتی در دهن ها هست که این ها غالباً اعتبار ندارد؛ غالباً بی اعتبار است؛ کار هاي خوبی
انجام گرفت؛ باید این کار ها دنبال بشود و تأکید بشود؛ هم درمان، هم پیشگیري، هم مراقبت و غربالگري -غربالگري از بیماران

 
محتمل بسیار چیز مهمّی است- که این ها باید حتماً انجام بگیرد. 

واکسیناسیون عمومی مسئله ي بسیار مهمّی است که حتماً بایستی انجام بگیرد؛ و قرنطینه ي هوشمند. من شنیدم که بعضی از کشور
هاي غربی که توانسته اند کنترل کنند تلفات را و خب تلفاتشان نسبت به ما کمتر است -ابتلائشان هم کمتر است- در عین حال آن
چنان مرز را محکم بسته اند که به (کشور)همسایه شان، که آن هم یک کشور پیشرفته اي است لکن خب ابتلاء در آنجا زیاد است،
هیچ امکان رفت و آمد نیست، یعنی مراقبت میکنند. ما خب در زمینه ي رعایت مرز هاي کشور و دقّت در ورود انواع جدید بیماري به

 
کشور -این بیماري یا بیماري هاي دیگر- بایستی خیلی مراقبت بکنیم و این مسئله خیلی مهم است. 

البتّه مردم هم وظایفی دارند؛ بنده مکرّر این را گفته ام. مردم عزیزمان بایستی این چهار مسئولیّت مهم را قبول کنند و به عهده
بگیرند: یکی مسئله ي ماسک، یکی مسئله ي فاصله، یکی مسئله ي تهویه، یکی مسئله ي صابون زدن دست؛ این ها که کار هاي
مشکلی نیست، این ها همه کار هاي آسانی است؛ (اگر)این رعایت ها را بکنند، قطعاً تأثیر خواهد گذاشت در ابتلاء، و این تلفات

 
سنگینی که دل انسان را به درد می آورد، به وجود نخواهد آمد. 

در مورد اقتصاد و فرهنگ و فضاي مجازي و دیپلماسی و مانند این ها هم مطالبی هست که حالا مجال تفصیل در اینجا در این جلسه

 
نیست؛ ان شاءاالله بعد ها اگر فرصت بود و عمري بود، مطالبی گفته خواهد شد. 

در زمینه ي مسائل اقتصادي خب الان مشکلاتی در کشور وجود دارد: تورّم بالا یکی از اساسی ترین مشکلات است؛ کسري بودجه
هست؛ معیشت مردمِ کم درآمد هست -که این ها مشکلات مهم است- کاهش ارزش پول ملّی هست، که این یکی از آن چیز هایی
است که انسان واقعاً خجالت زده میشود از این قضیّه؛ کاهش قدرت خرید مردم هست؛ مشکلات فضاي کسب و کار هست، این همه
هم ما و مسئولین اقتصادي تأکید کردیم، یعنی همه تأکید کردند و گفته شده، امّا خب مشکلاتی در بهبود فضاي کسب و کار وجود
دارد؛ مشکلات نظام بانکی هست. این ها مشکلات اقتصادي کشور است، مشکلات دیگري هم هست که بایستی براي هر کدام از این

ها جداگانه واقعاً برنامه ریزي کرد و کار کرد و حلّ این مسائل، مهم است. 



یک نکته ي اساسی این است که مردان اقتصادي ما و مسئولان اقتصادي ما در این دولت، بایستی در حلّ این مشکلات هماهنگ عمل
کنند. یک مصداق مهم آن انسجامی که ما قبلاً عرض کردیم، اینجا است، یعنی نظرات را یکی کنند در این زمینه هاي مهمّ اقتصادي
و هماهنگ عمل بشود. حالا اینکه آقاي رئیس جمهور گفتند که معاون اوّل (4) مسئولیّت هماهنگی دارند، این کار بسیار مهمّی است،
این خیلی مهم است؛ (باید)یک هماهنگی در این زمینه هاي اقتصادي انجام بگیرد و این مأموریّت هم بخوبی ان شاءاالله تحقّق پیدا
دا توصیه میکنم که آقایان اختلاف نظر را به میان مردم نیاورید، چون اختلاف کند؛ و اگر چنانچه اختلاف نظري هم هست، من مؤک
نظر اقتصادي وقتی به مردم منعکس میشود، تأثیرات واقعی خودش را در محیط اقتصادي میگذارد؛ یعنی آن مشکلات توهّمی تبدیل
میشود به مشکلات واقعی در بازار کار مردم و در محیط اقتصادي مردم. اگر مشکلی، اختلافی وجود دارد، در خود دولت این ها را حل

 
کنند و به مردم منعکس نکنند. 

 
اگر بخش مسکن به جریان بیفتد، بخش هاي متعدّدي به راه می افتد 

یک نکته در مسئله ي اقتصاد، توجّه به بخش هاي پیشران اقتصادي است. بعضی از بخش ها به معناي واقعی کلمه پیشرانند. حالا
مثلاً فرض کنید که بخش مسکن -که کارشناس ها میگویند اگر بخش مسکن به جریان بیفتد، بخش هاي متعدّدي به راه می افتد- یا
بخش صنایع مهمّی مثل صنعت فولاد، صنعت خودرو، بخش هاي انرژي و پتروشیمی و امثال این ها وقتی که به کار بیفتد، این ها

 
ِّیان کار خیلی مهم است.  جنبه ي پیشران دارد؛ بایستی این ها را به حرکت درآورد، و در این بخش ها بخصوص هماهنگیِ متول

یک نکته ي مهمّ دیگر در مسئله ي مشکلات اقتصادي ما، مسئله ي کنترل نظام بانکی است در خصوص مسئله ي خلق پول و تولید
نقدینگی. آن چیزي که صاحب نظران اقتصادي به ما گزارش میدهند و منعکس میکنند، این است که میگویند خلق پول بایستی در
نسبت با تولید انجام بگیرد؛ اگر این نسبت وجود نداشت، بایستی جلوي خلق پول گرفته بشود، جلوي تولید نقدینگی باید گرفته بشود؛
یعنی بجِِد این مسئله را اهمّیّت بدهند. اگر در این زمینه درست عمل بشود، این برکات زیادي خواهد داشت: جلوگیري از تورّم، رونق
تولید، رونق اشتغال، تقویت پول ملّی و از این قبیل چیزها. این یکی از آن نکات مهمّی است که به نظر من روي آن بایستی تکیه کرد.
در حلّ مشکلات اقتصادي دنبال راه حل هاي موقّتی و مسکّن و مانند این ها نباید رفت، چون این ها گاهی اوقات مشکل را افزایش

 
میدهد 

خب حرف هاي دیگري (هم)در زمینه ي اقتصاد هست. به نظر من دو نکته در اینجا مهم است: یکی اینکه در حلّ مشکلات اقتصادي
دنبال راه حل هاي موقّتی و مسکّن و مانند این ها نباید رفت، چون این ها گاهی اوقات مشکل را افزایش میدهد؛ این مسکّنها و علاج
هاي موقّت، گاهی مشکل را اضافه میکند؛ باید براي رفع این چالش ها به راه حل هاي اساسی پرداخت و شروع کرد به امید خدا، با
توکّل به خدا و با صحّت عمل، با گام هاي محکم ان شاءاالله پیش رفت. نکته ي بعد هم این است که حلّ این مشکلات اقتصادي را
موکول به رفع تحریم ها نکنید؛ رفع تحریم ها در اختیار ما و شما نیست، در اختیار دیگران است. برنامه ریزي براي رفع مشکلات را با
فرض وجود تحریم انجام بدهید و برنامه ریزي کنید که ان شاءاالله بتوان این کار را پیش برد. این ها با همّت و تدبیر خود شما و با کار

 
جهادي خود شما بایستی ان شاءاالله حل بشود، و حل هم خواهد شد. 

 
اگر ما اسراف داریم، اگر ما تقلید کورکورانه داریم، اگر ما سبک زندگی غلط داریم، این ها ناشی از مشکلات فرهنگی است 

در مسئله ي فرهنگ و رسانه، به گمان بنده، ساختار فرهنگی کشور نیاز به یک بازسازي انقلابی دارد. ما مشکل داریم در ساختار
فرهنگی کشور؛ و یک حرکت انقلابی لازم است. البتّه «حرکت انقلابی» یعنی خردمندانه و عاقلانه. معناي «انقلابی بودن» بی هوا
حرکت کردن و بی حساب حرکت کردن نیست. (حرکت)انقلابی باید باشد، بنیانی باید حرکت بشود، در عین حال برخاسته ي از
اندیشه و حکمت باشد. فرهنگ واقعاً زیربنا است؛ خیلی از این خطا هایی که ما در بخش هاي مختلف انجام میدهیم، ناشی از فرهنگ
حاکم بر ذهن ما است. اگر ما اسراف داریم، اگر ما تقلید کورکورانه داریم، اگر ما سبک زندگی غلط داریم، این ها ناشی از مشکلات



فرهنگی است؛ فرهنگِ حاکم بر ذهن ها است که در عمل، این مشکلات را به وجود می آورد. زندگی هاي تقلیدي، زندگی هاي
تجمّلاتی و اشرافیگري، غالباً منشأ و ریشه ي فرهنگی دارد. در واقع نرم افزار این حوادث، فرهنگ کشور و فرهنگ حاکم غلط و

 
انحرافی اي است که بر بعضی ذهن ها مسلّط است. 

ابزار هاي فرهنگی از (قبیل)سینما و هنر و رسانه هاي صوتی و تصویري و امثال این ها را بایستی شکوفا کنید؛ مطبوعات و کتاب و
امثال این ها ابزار هاي فرهنگی هستند، باید به معناي واقعی کلمه این ها شکوفا بشوند. خب امروز بحمدااللهّ یک لشکر عظیمی از

 
جوان هاي علاقه مند به مسائل فرهنگی مشغول کارند، وجود دارند و تلاش میکنند و کار میکنند. 

اگر دولت ها و بخش هاي فرهنگی دولت به این مجموعه هاي جوان و علاقه مند کمک بکنند، قطعاً کار هاي بزرگی انجام خواهد
گرفت و قدم هاي خلاّقانه اي برمیدارند؛ صد ها طرح ابتکاري در این زمینه وجود دارد در اختیار این جوانها، که گاهی اوقات که مثلاً
انسان یک تماس هایی با جوان ها دارد، میبیند کار هاي بزرگی این ها میتوانند انجام بدهند و به ذهنشان می آید؛ خب امکانات
میخواهند و امکانات در اختیار دولت است؛ بایستی حمایت هوشمند انجام بگیرد. استعداد ها را کشف کنید، از آن ها حمایت کنید،
آزادي شان را تأمین کنید؛ البتّه آزادي در چارچوب اصول قانون؛ و با فساد اخلاقی و فساد در زمینه ي فرهنگ هم بی رودربایستی
مقابله کنید و مبارزه کنید؛ یعنی واقعاً این جوري باید برخورد بشود. راه اصلی مواجهه و مقابله ي با جنگ نرم دشمن هم همین است
که ما از حرکت صحیح در زمینه ي فرهنگ حمایت کنیم و آن را تشویق کنیم، (از آن)تقدیر کنیم و در مقابل حرکت هاي غلط
باِیستیم؛ و عرصه ي رسانه و فرهنگ، از یک طرف، یک دانشگاه بزرگی میتواند باشد و هست، و از طرفِ دیگر یک آوردگاه صلاح و
فساد است، آوردگاه حق و باطل است و عرصه ي جنگ فرهنگی با کسانی است که فرهنگشان ایجاد فساد در دنیا است؛ از این دو

 
جهت باید نگاه کرد به آن. 

 
باید تحرّك ما در عرصه ي دیپلماسی افزایش پیدا کند و مضاعف بشود. بایستی در دیپلماسی، جنبه ي اقتصادي تقویت بشود 

یک جمله هم در باب سیاست خارجی عرض بکنیم. البتّه در مسئله ي سیاست خارجی حرف هاي زیادي هست که حالا در زمان
خود، در جاي خود ان شاءاالله گفته خواهد شد؛ اجمالاً (این که)سیاست خارجی خیلی مهم است، در مسائل کشور خیلی تأثیرگذار
است. باید تحرّك ما در عرصه ي دیپلماسی افزایش پیدا کند و مضاعف بشود. بایستی در دیپلماسی، جنبه ي اقتصادي تقویت بشود؛
دیپلماسی اقتصادي یک چیز بسیار مهمّی است. امروز انسان مشاهده میکند که خیلی از کشور ها وزیرخارجه هم دارند، امّا خود
رئیس جمهور در زمینه ي مسئله ي اقتصادي با کشور هاي مختلف یا با فلان کشور خاص، بخصوص وارد میشود و (مسئله را)دنبال
میکند؛ یعنی ارتباط با کشور هاي مختلف در زمینه ي اقتصادي خیلی مهم است. این جنبه ي اقتصادي دیپلماسی را بایستی تقویت
کرد؛ و خب تجارت خارجی خیلی مهم است، به طور ویژه با همسایگان. ما چهارده پانزده همسایه داریم که یک جمعیّت عظیمی را
تشکیل میدهند، بازار وسیعی را به وجود می آورند لکن به این ها منحصر نباید بود و (ارتباط با)دیگرِ کشور ها هم همین جور است؛
حدود دویست و خرده اي کشور در دنیا هست؛ ما بنا نداریم با تعداد خیلی معدودي، با یکی دو کشور ارتباط داشته باشیم، با بعضی ها
هم امکانش شاید نیست، امّا با اکثر این ها امکان ارتباطات خوب و روان وجود دارد؛ تلاش لازم است؛ و دیپلماسی را تحت تأثیر مسئله
ي هسته اي هم نباید قرار داد؛ یعنی این جور نباشد که دیپلماسیِ کشور متّصل به قضیّه ي هسته اي باشد؛ نه، قضیّه ي هسته اي
یک قضیّه ي جداگانه اي است که آن را بایستی به یک شکل مناسب و شایسته ي کشور حل کنند، امّا دایره ي دیپلماسی خیلی

 
وسیع تر است. 

در قضیّه هسته اي، آمریکایی ها انصافاً وقاحت را از حد گذرانده اند؛ واقعاً وقاحت را از حد گذرانده اند: جلوي چشم همه از برجام

 
خارج شدند، حالا جوري حرف می زنند انگاري که ایران از برجام خارج شده 



در قضیّه ي هسته اي، آمریکایی ها انصافاً وقاحت را از حد گذرانده اند؛ واقعاً وقاحت را از حد گذرانده اند: جلوي چشم همه از برجام
خارج شدند، حالا جوري حرف میزنند انگاري که ایران از برجام خارج شده، و جوري طلبکاري میکنند که انگار ما تعهّدات را به هم
زده ایم! مدّتها در مقابل این حرکت آمریکایی ها هیچ حرکتی از طرف ایران انجام نگرفت؛ بعد از گذشت مدّتی، با اعلام، با توجّه،

 
برخی از تعهّدات کنار گذاشته شد؛ برخی، نه همه. آن ها به تعهّدشان عمل نکردند. 

کشور هاي اروپاییِ همراه با آمریکا هم همین جور؛ آن ها هم از لحاظ عهدشکنی و بداخلاقی کمتر از آمریکا نیستند؛ آن ها هم مثل
آمریکایند لکن در مقام زبان بازي و حرف زدن طلبکارند؛ همیشه طلبکارند. گویا این ما بودیم که مدّتها مذاکره را به مسخره گرفتیم و
تعهّداتمان را زیر پا گذاشتیم و عمل نکردیم؛ این کاري است که آن ها کردند؛ و دولت کنونی آمریکا هم هیچ فرقی با دولت قبلی
ندارد؛ یعنی همین چیزي که الان این ها در زمینه ي مسائل هسته اي از ایران مطالبه میکنند، همان چیزي است که ترامپ مطالبه
میکرد، که آن روز مسئولین بالاي دولتی میگفتند که امکان ندارد، عاقلانه نیست و مانند اینها. امروز این ها همان را میخواهند؛ هیچ

 
تفاوتی نکرده. او با یک زبان میگفت، این ها با یک زبان دیگري میگویند. باید به این ها توجّه کرد. 

انصافاً آمریکا در پشت صحنه ي دیپلماسی، یک گرگ درنده است؛ ظاهر، دیپلماسی است و لبخند و حرف زدن و حرف هاي گاهی
اوقات حق به جانب ادا کردن، امّا باطن قضیّه یک گرگ، یک گرگ وحشیِ درنده که در خیلی از جا هاي دنیا انسان مشاهده میکند؛
البتّه گاهی گرگ، گاهی روباهِ حیله گر؛ به شکل هاي مختلف درمی آید. یک مظهرش امروز وضعیّت افغانستان است. افغانستان کشور
برادر ما است؛ هم زبان، هم دین، از لحاظ فرهنگی هم فرهنگ؛ و واقعاً مشکلات افغانستان و مصیبت هاي افغانستان انسان را بشدّت
متأثّر میکند. این حوادثی که دارد پی درپی پیش می آید، این حادثه ي روز پنج شنبه (5) این کشتارها، این مشکلات، این سختی
هایی که این ها میکشند، این ها کار آمریکا است. بیست سال آمدند افغانستان را اشغال کردند و در این بیست سال انواع و اقسام ظلم
ها را به افغان ها کردند؛ مجلس عزایشان را، مجلس عروسی شان را بمباران کردند، جوانهایشان را کشتند، عناصر فراوانی از این ها را
بی جهت به زندان هاي گوناگون انداختند، ده ها برابر -چندده برابر- تولید موادّ مخدّر را در افغانستان افزایش دادند؛ این کار ها را
کردند، یک قدم هم براي پیشرفت افغانستان برنداشتند؛ یعنی افغانستان امروز از لحاظ پیشرفت هاي مدنی و پیشرفت هاي عمرانی و
مانند این ها از آن زمان اگر عقب تر نباشد جلوتر نیست؛ یعنی هیچ کار نکردند. حالا هم که دارند میروند با این فضاحت (همراه
است)؛ وضع فرودگاه کابل، این اجتماع مردم و این مشکل. آن کسانی از افغان ها را که میبرند -آن کسانی که در این سال هاي
طولانی به اصطلاح با این ها همکاري میکردند- و میخواهند از افغانستان خارج کنند، گزارش هایی وجود دارد که وضع آنجایی که این
ها را میبرند از افغانستان بدتر است؛ مشکلات فراوان در آن مراکزي که این ها را دارند آنجا اسکان میدهند (وجود دارد)؛ این وضع

 
آمریکا است. 

در مورد افغانستان ما طرف دار ملّت افغانیم؛ دولت ها می آیند و میروند؛ انواع و اقسام دولت ها در این سال ها در افغانستان سر کار

 
آمده اند. دولت ها می آیند و میروند، آن که باقی میماند ملّت افغانستان است 

به هر حال در مورد افغانستان ما طرف دار ملّت افغانیم؛ دولت ها می آیند و میروند؛ انواع و اقسام دولت ها در این سال ها در
افغانستان سر کار آمده اند. دولت ها می آیند و میروند، آن که باقی میماند ملّت افغانستان است؛ ما طرف دار ملّت افغانستان هستیم.
نوع رابطه ي ما با دولت ها هم به نوع رابطه ي آن ها با ما بستگی دارد؛ و امیدواریم که ان شاءاالله خداي متعال خیر مقدّر بفرماید
براي مردم افغان و آن ها را از این وضعیّت نجات بدهد و ان شاءاالله وضعشان را به بهترین وجهی قرار بدهد و تفضّلات خودش را بر آن

 
ها نازل کند و بر ما ان شاءاالله. 

دعا میکنیم خداوند ملّت ایران را موفّق کند؛ مشکلات را برطرف کند و دعا میکنیم که شما مسئولین محترمِ دولتِ جدید در کار هایی
که در پیش گرفته اید موفّق بشوید، بر مشکلات فائق بیایید، بتوانید ان شاءاالله آنچه را گفتید عمل کنید و مردم را از مشکلاتشان
خلاص کنید و مردم را از خودتان راضی کنید ان شاءاالله. رضایت مردم ان شاءاالله رضایت خداوند متعال را هم در پی خواهد داشت؛



نیّتهاي خالص و نیّت خدمت، نیّت خدایی ان شاءاالله به شما کمک خواهد کرد. رحمت خدا بر شهداي عزیزمان، رحمت خدا بر امام

 
بزرگوارمان و رحمت خدا بر همه ي بندگانی که در راه حق و براي خدا کار کردند و تلاش کردند. 

 
والسّلام علیکم و رحمۀ االله و برکاته 

1) در ابتداي این دیدار -که به مناسبت هفته ي دولت و در آغاز تشکیل دولت سیزدهم برگزار گردید- حجّت الاسلام والمسلمین

 
سیّدابراهیم رئیسی (رئیس جمهور) مطالبی بیان کرد. 

 
2) نهج البلاغه، نامه ي 53 

 
3) سوره ي حدید، بخشی از آیه ي 25، 

 
4) آقاي دکتر محمّد مخبر 

5) اشاره به حمله ي انتحاري در اطراف فرودگاه کابل -تحت مراقبت نیرو هاي آمریکایی- که به کشته شدن بیش از 160 نفر و

 
مجروح شدن تعداد بیشتري منجر شد. 

 
بیشتر بخوانید: وقتی بیماري، ویروس، دشمن شکل جدیدي پیدا می کند، آرایش دفاعی ما هم بایستی تغییر پیدا کند 

انتهاي پیام/



تصمیم جنجالی دولت انگلیس براي افزایش مالیات ها

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/06/17

دولت جانسون در نظر دارد به منظور تامین منابع مالی لازم براي تغییرات در نظام رفاه اجتماعی، مالیات ها را افزایش دهد.

به گزارش گروه بین الملل باشگاه خبرنگاران جوان به نقل
از دیلی میرور، قرار است بوریس جانسون، به همراه ریشی
سوناك، وزیر خزانه داري و ساجد جاوید، وزیر بهداشت و
درمان در نشست خبري تصمیم هایش را درباره افزایش

 
مالیات ها اعلام کند. 

بر این اساس، قرار است نخست وزیر انگلیس بخشی از
مالیات ها را افزایش دهد تا بتواند هزینه تغییرات در نظام

رفاه اجتماعی را تامین کند. با توجه به این که حزب محافظه کار در انتخابات عمومی پیشین در سال 2019 وعده داده بود مالیات ها

 
را افزایش نخواهد داد، هرگونه افزایش مالیات موجب رویگردانی مردم از حزب حاکم خواهد شد. 

انتظار می رود در نشست خبري دفتر نخست وزیري، بوریس جانسون اعلام کند مالیات بیمه ملی را 1.25 درصد براي شهروندان در
سن اشتغال افزایش خواهد داد تا بتواند هزینه تغییرات در نظام رفاه اجتماعی را تامین کند. این افزایش براي افرادي که درآمد سالانه

 
شان 30 هزار پوند است، 250 پوند در سال خواهد بود. 

شماري از اعضاي ارشد حزب حاکم محافظه کار از جمله ویلیام هیگ، رهبر اسبق این حزب هشدار داده اند شکستن وعده هاي
انتخاباتی را راي دهندگان فراموش نخواهند کرد. ایان دانکن اسمیت، دیگر رهبر اسبق حزب محافظه کار انگلیس نیز اعلام کرده است

 
افزایش مالیات ها، یک "شرمساري" است. 

دولت جانسون هم اینک تحت انتقاد شدید حزب کارگر قرار دارد و افزایش مالیات ها می تواند شانس احزاب مخالف را براي پیروزي
در انتخابات آینده افزایش دهد.



عباسی: باید مکتب اقتصادي که دولت به آن معتقد است روشن شود

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/06/17

یک عضو کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی، تاکید کرد: باید مکتب اقتصادي که تیم اقتصادي دولت سیزدهم به آن معتقد
هستند روشن گردد و هر کدام از بخش هاي اقتصادي اعلام کنند چه برنامه اي را دنبال کرده و در پایان دولت نیز چه دستاوردي را

 
به کشور تحویل می دهند. 

فریدون عباسی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به مهم ترین اولویت هایی که در دولت سیزدهم باید دنبال شود، بیان کرد: مسئله
اشتغال یکی از اولویت هایی است که مردم به آن فکر می کنند. امروز در هر خانه اي تعداد زیادي افراد بیکار هستند به خصوص از
قشر تحصیل کرده. این افراد داراي تحصیلات مختلفی هستند از مقطع کاردانی تا مقطع دکتري داریم که در دانشگاه هاي مختلف

 
تحصیل کردند اما جامعه متناسب با تخصص این افراد براي آنان کار ندارد. 

وي در ادامه اظهار کرد: از سوي دیگر علاوه بر اینکه براي این افراد کار وجود ندارد، تسهیلاتی نیز در اختیار این افراد براي اشتغال
زایی قرار نمی گیرد. متاسفانه شرایطی نیز فراهم نشده که این افراد بتوانند براي خود شغل به وجود آورند. وام هایی که براي خود
اشتغال زایی نیز در نظر گرفته شده هم داراي بروکراسی بوده و هم کفایت نمی کند. پیشنهاد بنده این است تا مراکزي ایجاد شود تا

 
دولت به آن ها اطمینان کرده و تسهیلات را در اختیار این مراکز قرار دهد تا با توجه به نیازهاي کشور اشتغال زایی کنند. 

 
همچنین بخوانید 

 
 

 
تأمین واکسن کرونا از اولویت هاي وزارت خارجه است سه شنبه, 16 شهریور 1400 - 09:02 

 
 

 
جزئیات دپوي 6.1 میلیون تن کالاي اساسی دوشنبه, 15 شهریور 1400 - 13:47 



نماینده مردم کازرون در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: انتظار می رود دولت در حوزه کسب و کار سرمایه گذاري کند و افراد به
کار گرفته شوند و سپس پس از کسب دانش لازم به صورت بخش خصوصی رهاسازي شوند. یعنی دولت خدمات کسب و کار ارائه
کند. پس مسئله اشتغال اولین مسئله اي است که دولت باید به آن توجه داشته باشد. مسئله دیگري که دولت باید به آن توجه داشته
باشد بحث آسفالت و قیر است. مدت ها است که مردم به ویژه در روستاها چشم به انتظار آسفالت راه ها و کوچه ها هستند. دولت
باید به صورت انقلابی و قاطع تصمیم گرفته و تعیین کند تا چند میلیون قیر به صورت رایگان براي اجراي این امر در اختیار وزارت

 
نفت قرار گیرد. 

وي در ادامه تاکید کرد: خود راه اندازي نهضت آسفالت راه ها در کشور سبب اشتغال زایی خواهد شد. از سوي دیگر امیدواري در
مردم به دنبال یک فعالیت عمرانی در کشور ایجاد خواهد شد. مسئله بعدي پروژه هاي نیمه تمام کشور است. خیلی از پروژه ها در
کشور کلید خورده و اکنون باید تمام شود. به خصوص پروژه هایی که دچار عقب ماندگی زیادي هستند نه پروژه هایی که بیش از 70
درصد پیشرفت داشتند. چرا که این پروژه ها تا حالا از هر روشی از پول هاي کشور استفاده کردند اما برخی دیگر جلوي پیشرفت شان
گرفته شده است. به خصوص پروژه هاي حوزه سلامت کشور نظیر بیمارستان ها. اما در یکسري از شهرستان ها به دلیل اینکه

 
برخوردار بودند یا افرادي را در دستگاه هاي مختلف داشتند توانستند پروژه هاي خود را پیش ببرند. 

رئیس پیشین کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی در ادامه افزود: باید به مناطق کم برخوردار کشور توجه ویژه شود تا مردم نیز
خوش بین باشند. مسئله بعدي مکتب اقتصادي است که دولت به آن معتقد است. ما می گوییم اقتصاد مقاومتی اما سوال بنده این
است که وزیر اقتصاد، معاون اقتصادي رئیس جمهور، معاون اول رییس جمهور و رییس سازمان برنامه بودجه به چه مکتبی معتقدند؟
آیا تفکر این تیم منسجم است و حالا برنامه اقتصادي دولت چیست؟ یعنی این چهار بخش اعلام کنند که ما یک برنامه اقتصادي

 
داریم و از یک ماه دیگر شروع می کنیم و یک ماه مانده به پایان دولت چه دستاوردي را به کشور تحویل خواهیم داد. 

وي افزود: اگر ما از یک نظریه اقتصادي مشخص پیروي نکرده و برنامه اقتصادي منسجمی تهیه نکنیم اقتصاد خود را به صورت ملوك

 
الطوایفی اداره خواهیم کرد. این مواردي است که دولت باید با اولویت به آن ها توجه داشته باشد. 

انتهاي پیام



62 درصد تسهیلات 11 میلیارد دلاري بانک صادرات ایران در چرخه تولید

منبع: سلام نوشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/06/17

 مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: بانک صادرات ایران 11 میلیارد دلار تسهیلات پرداخت کرده که بالغ بر 62 درصد آن به
چرخه تولید اختصاص یافته است.

 مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: بانک صادرات ایران 11 میلیارد دلار تسهیلات پرداخت کرده که بالغ بر 62 درصد آن به

 
چرخه تولید اختصاص یافته است. 

به گزارش سلام نو به نقل از روابط عمومی بانک صادرات ایران،
حجت اله صیدي در آیین بزرگداشت هفتادمین سالگرد تاسیس
این بانک که با حضور عزت اله اکبري، رئیس کمیسیون صنایع و
معادن مجلس شوراي اسلامی، مشتریان و کارآفرینان برتر کشور،
مدیران عامل اسبق و مدیران ارشد بانک صادرات ایران به صورت
ویدئو کنفرانس برگزار شد، افزود: این تسهیلات به تامین مواد
اولیه تا کالاي نهایی، حمل و نقل، پخش، تامین و تدارکات،

صنایع غذایی، آبزیان، کشاورزي و بخش هاي مرتبط پرداخت شده است. 20 درصد تسهیلات به بنگاه ها و سازمان هاي دولتی
اختصاص یافته که طلب بانک از دولت به حساب می آید که به شکل خرید تضمینی گندم، ساخت مسکن روستایی و مواردي از این

 
دست تخصیص یافته و به نوعی موجب تحریک تقاضاي کل شده که در قالب خدمت به مردم تعریف شده است. 

پرداخت جهت حمایت از سیل زدگان و زلزله زدگان و همچنین حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، اجراي طرح هاي
عمرانی مانند سد سازي، بزرگراه ها و طرح هاي آب رسانی در استان هاي مختلف مشمول ماده 56 قانون بودجه نیز از جمله این

 
تسهیلات هستند که کار مردم را آسان می کند و در راستاي خدمت به مردم توسط بانک صادرات ایران پرداخت شده است. 

صیدي اظهار کرد: بیش از 10 درصد از این تسهیلات تسهیلات تکلیفی قرض الحسنه است که سودي براي بانک از محل آنها مترتب
نیست و براي وام ازدواج، ودیعه مسکن و سایر نیازهاي ضروري پرداخت و همچنان موجب افزایش تقاضاي کل می شود. توزیع
تسهیلات بانک صادرات ایران همه اقشار مردم را از وام هاي خرد تا صنایع بزرگ در برمی گیرد و در این میان نیازهاي بازنشستگان

 
نیز در قالب همکاري که با صندوق بازنشستگی کشوري و تولیدکنندگان بزرگ ایجاد شده، دنبال می شود. 

وي با بیان این که بانک صادرات ایران به بیش از 20 میلیون مشتري فعال با بیش از 30 میلیون حساب بانکی فعال خدمت ارائه می
دهد، گفت: بانک صادرات ایران افتخار دارد که از این طریق در خدمت اقتصاد و مردم کشور باشد و در خلق بخشی از تولید ناخالص

 
داخلی کشور نقش موثر ایفا کند. 

مدیرعامل بانک صادرات ایران با یادآوري اینکه در ادبیات سازمانی و مدیریت استراتژیک، چهار گروه بزرگ از ذي نفعان براي هر
سازمان اهمیت ویژه دارند، اظهار کرد: در بانک صادرات ایران پنج گروه مشتریان، کارکنان، سهامداران، نهادهاي مدنی و بازنشستگان

جایگاه ویژه دارند. 



وي افزود: بدون مشتریان فلسفه وجودي سازمان زیر سوال خواهد رفت و در بانک صادرات ایران به عنوان یک شریک راهبردي
کوشش شده تا کارکنان پر تلاش بانک به مشتریان و کارآفرینان که در عرصه اقتصادي تلاش و مبارزه می کنند، خدمات ارائه دهند.
بانک صادرات ایران در سراسر کشور بیش از 20 هزار مشتري 10 ستاره دارد. همچنین دغدغه تمامی مدیران و کارکنان بانک ارائه

 
خدمات با کیفیت و سریع به مردم است. 

صیدي در ادامه جایگاه سهامداران بانک و حمایت هاي آنها را خاطرنشان کرد و افزود: بانک با تلاش همه همکاران 8.5 هزار میلیارد

 
تومان زیان انباشته را طی 3.5 سال جبران کرد و موفق شد بعد از شش سال سود بین سهامداران تقسیم کند. 

 
وي گفت: سود غیرعملیاتی استمرار و کیفیت ندارد اما موفقیت در کسب سود عملیاتی موجب بالندگی و بقاي بانک خواهد شد. 

وي حمایت مجلس شوراي اسلامی به عنوان عصاره فضایل ملت را مایه دلگرمی براي خدمت بیشتر به مردم دانست و بازنشستگان

 
بانک صادرات ایران را ثروت اصلی بانک توصیف کرد. 

صیدي با بیان اینکه افتخار بانک صادرات ایران در این هفتاد سال این است که به شعار «بانک صادرات ایران در خدمت مردم»، پایبند
بوده است، گفت: گاهی نوآوري در پایبندي به سنت است. ما به سنت ها وفادار مانده ایم اما سعی کرده ایم کارهاي نوآورانه نیز انجام

 
دهیم. 

وي افزود: برنامه بانک صادرات ایران این است که با طرح هاي نوآورانه ارائه تسهیلات به چرخه تولید را بهبود ببخشیم و با وجود
تولیدکننده ها و کارآفرینان بزرگ باید نقدینگی و اعتبار را به سمت تولید هدایت کرده و در ادامه این مسیرف تولید ناخالص داخلی را

 
به 1000 میلیارد تومان برسانیم. 

مدیرعامل بانک صادرات ایران با اشاره به تسهیلات خرد پرداخت شده توسط بانک، افزود: تلاش شده تا مردم براي دریافت این وام ها
به شعب مراجعه نکنند. رشد زیادي در زمینه فناوري اطلاعات در بانک صادرات ایران رقم خورده و کیف پول، همراه بانک و اپلیکیشن

 
صاپ نیز در همین مسیر در اختیار مشتریان قرار گرفته است. 

وي ارائه و ارتقاي سامانه شمس (شعبه مجازي سپهر) و «صاپ» را مورد توجه قرار داد و افزود: روند ارتقاي صاپ تا بهمن ماه سال
جاري دنبال خواهد شد تا سوپر اپلیکیشن صاپ براي ارائه خدمات متنوع ارائه شود. همچنین همزمان با میلاد مبارك امیرالمومنین

 
علیه السلام، شعب جدید بانک با خدمات متفاوت راه اندازي خواهند شد. 

صیدي با اشاره به رونمایی از والا کارت بانک صادرات ایرا ن براي مشتریان بزرگ بانک، اظهار کرد: امروز از طریق سامانه شمس و
نسخه بهینه شده صاپ، امکان تقاضا و دریافت تسهیلات فراهم شده که به دلیل الزام بانک مرکزي، مشتري باید حداقل یکبار براي
احراز هویت به شعبه مراجعه کند و با توجه به اقدامات صورت گرفته، پرداخت تسهیلات مختلف و احراز هویت در یک زمان انجام

 
خواهد شد. 

مدیرعامل بانک صادرات ایران تاکید کرد: این مسیر براي نقش آفرینی در توسعه کشور و اشتغال با جدیت دنبال خواهد شد. چراکه

 
نهایت همه تلاش ها باید به اشتغال ختم شود و اشتغال نیز از مسیر تولید و کارآفرینی تحقق می یابد. 

مدیرعامل بانک صادرات ایران همچنین با گرامیداشت مؤسس و مدیران پیشین بانک صادرات ایران، شهداي بانک در جنگ تحمیلی،



شهداي مدافع حرم و ایثارگران بانک، از زحمات همه کارکنان و مدیران گذشته و حال بانک طی هفتاد سال فعالیت قدردانی و تجلیل

 
کرد. 

نائب رئیس هیئت مدیره بانک صادرات ایران نیز در این مراسم با بیان اینکه مردم از بانک هفتاد ساله صادرات ایران انتظار خدمات
متفاوت و ویژه دارند، به تبعات تاثیر تورم، تنگناهاي بین المللی و از بین رفتن فروش اعتباري در اقتصاد کشور اشاره و اظهار کرد:

 
بانک صادرات ایران با توجه به شرایط اقتصادي کشور طرح ها و راهکارهاي نوینی ارائه داده تا به رفع این مشکلات کمک کند. 

امیر یوسفیان عملیاتی کردن طرح اعتبار در حساب جاري بعد از 40 سال در بانک صادرات ایران در قالب عقد خرید دین را مورد

 
اشاره قرار داد و افزود: بانک صادرات ایران در قالب عقد خرید دین بیش از 362 هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده است. 

وي با بیان اینکه 70 درصد اشتغال ایجاد شده در کشور توسط بنگاه هاي کوچک و متوسط ایجاد شده، از ارائه طرح کارا توسط بانک
صادرات ایران براي پرداخت تسهیلات 20 میلیارد ریالی با نرخ کارمزد 7 درصد به این بنگاه ها خبر داد و گفت: بازپرداخت این

 
تسهیلات 24 ماهه است که براي تامین سرمایه در گردش و سرمایه ثابت این بنگاه ها در نظر گرفته شده است. 

معاون سهولت ارائه خدمات غیرحضوري به مشتریان بانک را مورد تاکید قرار داد و افزود: بیش از 96 درصد خدمات بانک صادرات

 
ایران به صورت الکترونیکی و خارج از شعبه انجام می شود. 

رضا گودرزي افزود: براي برخی خدمات مالی نیز در قالب سامانه شمس تمهیداتی در نظر گرفته شده است که درخواست و اعطاي
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، وام اقشار ویژه، وام مشاغل خانگی کمیته امداد و بهزیستی، وام مسکن روستایی، کارت اعتباري
همیاران سپهر، تسهیلات طرح 67، طرح اعتباري سپهر، طرح نسیم، مرابحه اقساطی و مرابحه بدون واریز قسط، از جمله قابلیت هاي

 
جدید این سامانه است. 

وي همچنین صدور غیر حضوري کارت، فعال سازي سپهرکارت، بستن حساب هاي مازاد، درخواست درگاه پرداخت اینترنتی و
بازپرداخت اقساط تسهیلات را از دیگر قابلیت هاي جدید این سامانه عنوان کرد و افزود: تعداد درخواست خدمات مشتریان این سامانه

 
از 13 هزار تقاضا در مهر سال 99 به 228 هزار درخواست در شهریور سال 1400 افزایش یافته است. 

مدیرعامل شرکت هلدینگ فناوري صاد نیز در این مراسم گفت: براي عملیاتی شدن طرح تحول دیجیتال در بانک صادرات ایران،
مجموعه اي از 37 پروژه مهم و جدي در دستور کار قرار گرفته که طی 4 سال آینده با همکاري بانک و شرکت هاي گروه هلدینگ

 
عملیاتی و اهداف بانک دیجیتال محقق شده و برنامه هاي تدوین شده براي ایجاد یک بانک تمام دیجیتال با جدیت دنبال خواهد شد. 

صادق فرامرزي گفت: صاپ پلاس در مسیر سوپر اپلیکیشن شدن نرم افزار صاپ در دست اجرا است. احراز هویت و امضاي دیجیتال به

 
صورت کامل به این نرم افزار اضافه شده و هدف این است که بانکداري داده محور را به زودي در بانک صادرات ایران ایجاد کنیم. 

در این مراسم همچنین بهاء الدین الدین حسینی هاشمی، مدیرعامل اسبق بانک صادرات ایران ضمن تبریک 70 سالگی بانک بزرگ،
موفق و مردمی صادرات ایران، گفت: براي همه همکاران و بازنشستگان بانک آرزوي سلامتی و موفقیت دارم. جا دارد در این روز عزیز
از زحمات مرحوم مفرح که واقعا براي بانک زحمات زیادي کشیدند تشکر کنم. از تلاش همه همکاران از گذشته تاکنون قدردانی می
کنم شعار در خدمت مردم بودن را تحقق بخشیدند. جمله حق با مشتري است هم همیشه پشت سر کارکنان بانک از گذشته تا امروز

 
درخشیده و عامل اصلی موفقیت این بانک در سال هاي متمادي بوده است. 



محمدرضا پیشرو، دیگر مدیرعامل اسبق بانک نیز با تبریک 70 سالگی بانک،گفت: جایگاه کنونی بانک صادرات ایران مرهون تلاش و
فعالیت همه همکاران در همه ادوار گذشته و حال است. از زمانی که آقاي صیدي و هیئت مدیره فعلی روي کار آمد وضعیت بانک
صادرات رو به بهبود رفت و از شرایط زیان انباشته هنگفت طی حدود سه سال، امروز توانسته با درایت و هوشمندي و کمک همه

 
مدیران و کارکنان به سوددهی دست یابد. 

اسماعیل للـه گانی، دیگر مدیرعامل بانک در سال هاي گذشته نیز با تبریک 70 سالگی بانک، از مدیران بانک صادرات ایران تشکر

 
کرد و یاد و خاطره همه عزیزانی که در این مجموعه تلاش کردند را گرامی داشت. 

محمد باقري شکوه، از مدیران پیشین بانک نیز در این مراسم با تبریک هفتادمین سالگرد تأسیس بانک، از حجت اله صیدي بابت
ارتقاي شاخص هاي بانک صادرات ایران تشکر کرد و افزود: ایشان از زمان حضور بانک را در مسیر توسعه و جهش قرار داد. من اعتقاد
دارم دلیل موفقیت و پیشرفت بانک در سال هاي مختلف این بود که شعار «در خدمت مردم» بودن، واقعی بوده و همه کارکنان به آن

 
پایبند هستند. 

در پایان این مراسم از سه مدیر استانی، شهریار خلیلی اردلی رئیس شعبه مستقل مرکزي (کد3046)، علیرضا عزیزالهی مدیر بانک
صادرات استان خوزستان، محمدرضا غنی پور مدیر بانک صادرات استان بوشهر، سه رئیس حوزه، حسین زینلی درگیري، رئیس حوزه
یک استان هرمزگان، اسداله برزنونی رئیس شعبه ممتاز نیشابور، حسین نصودي رئیس حوزه سه منطقه شمال تهران و سه رئیس
شعبه شامل امین فرخانی رئیس شعبه فولاد مبارکه استان اصفهان، محمد فتاحی رئیس شعبه وحیدیه استان البرز و رامین اکبري
باویلی رئیس شعبه هفده شهریور استان آذربایجان شرقی، که رتبه برتر در جذب منابع را کسب کردند، با اهداي لوح سپاس، قدردانی

شد.



اسدبیگی، استاندار تحول بخش

منبع: قلم پرسشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/06/17

قلم پرس- یادداشت: آذربایجان شرقی، علیرغم اینکه از ظرفیت هاي غنی منابع انسانی تحصیلکرده برخودار بوده و داراي
مزیت هاي نسبی فراوان گردشگري، صنعتی، تجاري و کشاورزي بوده است اما این ظرفیت ها در سایه ضعف عملکرد مدیریت

عالی استان از طریق رویکرد محافظه کارانه در سیاست گذاري ها نه تنها مانع تحولات و ...

در بین افرادي که براي سمت استانداري آذربایجان شرقی در گوشه و کنار مطرح می شود نام «محمدرضا اسدبیگی» در این
قامت جاي می گیرد اسدبیگی در هشت سال دفاع مقدس، سوریه، قفقاز و... از آزمون هاي فکري، اجرایی و عملیاتی بیرون آمده است

 
و در حال حاضر نیز در زمینه پیشبرد اقتدار انقلاب اسلامی در منطقه و جهان مشاور امین فرماندهان عالیرتبه انقلاب اسلامی است 

قلم پرس- یادداشت: آذربایجان شرقی، علیرغم اینکه از ظرفیت هاي غنی منابع انسانی تحصیلکرده برخودار بوده و داراي مزیت هاي
نسبی فراوان گردشگري، صنعتی، تجاري و کشاورزي بوده است اما این ظرفیت ها در سایه ضعف عملکرد مدیریت عالی استان از
طریق رویکرد محافظه کارانه در سیاست گذاري ها نه تنها مانع تحولات و پیشرفت گردیده است بلکه سبب رشد چالش هاي سیاسی،

 
اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی و ورزشی در سطح استان، خصوصا کلانشهر تبریز شده است. 

در شرایطی که دولت انقلابی بر سر کار آمده است تا چالش هاي روزمره را برطرف کرده و راه پیشرفت و توانمندي را براي کشور
فراهم نماید متاسفانه برخی محفل هاي گروهی در تلاشند تا اشخاصی بر مناصب مدیریت عالی استان قرار گیرند که نگاه شان به
اعتدالیون و محافظه کاران نزدیکتر است و با حضور آنها در این موقعیت ها هیچ چشم انداز تحول بخشی براي آذربایجان شرقی و

 
کلانشهر تبریز متصور نیست. 

آذربایجان شرقی در شرایط کنونی به مردانی نیاز دارد که توان درك موقعیت آذربایجان به عنوان هاب اقتصادي قفقاز مخصوصا قفقاز
جنوبی و اروپاي شرقی را داشته باشد و از توان دیپلماتیک براي رایزنی در حوزه هاي اقتصادي، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی در رابطه
با کشورهاي همسایه و وزارت خانه هاي پایتخت را داشته باشد آذربایجان شرقی به استانداري نیاز دارد که وزن اجتماعی و سیاسی

 
اش بگونه اي باشد که بتواند مطالبات استان را بر روي میز وزراء قرار داده و آنها را مجاب به پاسخگویی در این حوزه بنماید. 

آذربایجان شرقی به استانداري نیاز دارد که نه تنها مسائل ساده سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و ورزشی را از حالت امنیتی خارج کرده و
آنها را در روندهاي عادي رسیدگی به امور قرار دهد بلکه حتی مسائل امنیتی مهم منطقه را از تهدیدها تبدیل به فرصت هاي سرمایه

 
گذاري، اشتغال، همکاري هاي اقتصاوي و اجتماعی بنماید. 

در بین افرادي که براي سمت استانداري آذربایجان شرقی در گوشه و کنار مطرح می شود نام «محمدرضا اسدبیگی» در این قامت
جاي می گیرد اسدبیگی در هشت سال دفاع مقدس، سوریه، قفقاز و... از آزمون هاي فکري، اجرایی و عملیاتی بیرون آمده است و در

 
حال حاضر نیز در زمینه پیشبرد اقتدار انقلاب اسلامی در منطقه و جهان مشاور امین فرماندهان عالیرتبه انقلاب اسلامی است 

چشم پوشی بر این سطح از توانمندي ها و ظرفیت هاي شخصیتی ایشان، در واقع چشم پوشی از تحول و پیشرفت در آذربایجان
شرقی است امید است که نمایندگان شهرستان هاي آذربایجان شرقی از وجود این شخصیت تحول بخش غافل نگردیده و با حمایت
هاي خود مشوق پذیرش این مسئولیت حساس و سنگین توسط اسدبیگی شوند مردم آذربایجان شرقی مانند دیگر مردم ایران در



میان چالش هاي بوجود آمده گریبانگیر شده اند و دیگر مجالی براي واگذاري مدیریت استان به اشخاص داراي تجربه هاي پرخطا
نیست مردم آذربایجان نیز باید حضور اسدبیگی در موقعیت استانداري آذربایجان شرقی بعنوان مطالبه جدي خود از نمایندگان

بخواهند.



استاندار: 55 درصد بوي نامطبوع جنوب تهران کاهش یافت

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/06/17

مجموعه استانداري تهران در ارزیابی اخیر جزو سه استان برتر شناخته شده است، که نشان از عزم جدي دستگاه هاي اجرایی
سطح استان دارد و از همه ادارات و مدیران و کارکنان تشکر می کنیم.

در بیست و سومین جشنواره شهید رجایی استانداري تهران، پس از ارزیابی 62 دستگاه اجرایی و 16 فرمانداري سطح استان،

 
12 دستگاه مورد تقدیر قرار گرفتند. 

به گزارش فارس، بیست و سومین دوره جشنواره شهید رجایی عصر امروز در استانداري تهران برگزار شد و با ارزیابی دبیرخانه و
سازمان مدیریت و برنامه ریزي در 10 ماه و بررسی 5700 داده عملکردي، 12 دستگاه از میان 62 دستگاه اجرایی و 16 فرمانداري

 
استان تهران مورد تقدیر قرار گرفتند. 

انوشیروان محسنی بندپی استاندار تهران در این جلسه با اشاره به عملکرد دستگاه ها اظهار کرد: همه مجموعه ها طی سال اخیر
عملکرد خوبی داشتند اما دبیرخانه و سازمان مدیریت و برنامه ریزي، براساس شاخص هاي عمومی و اختصاصی 12 دستگاه سطح

 
استان را به عنوان مجموعه هاي برتر معرفی کردند. 

وي افزود: 25 درصد خدمات و صنایع کشور در استان تهران ارائه می شود، در صورتی که ظرفیت نیروي انسانی نسبت به سایر استان

 
ها اینگونه نیست، اما با افزایش بهره وري و کیفیت امور این توفیق حاصل شده است. 

استاندار تهران ادامه داد: در اداره کار و تعاون و اشتغال زایی سه فصل متوالی کاهش نرخ بیکاري را داشتیم، همچنین 55 درصد سهم
سازمان مالیات مربوط به استان تهران است، علاوه بر آن با هماهنگی اداره محیط زیست 55 درصد بوي نامطبوع جنوب تهران کاهش

 
یافت و در حوزه آموزش و پرورش 3 هزار مدرسه نوسازي شدند. 

محسنی بندپی با اشاره به طرح هاي صنعتی تاکید کرد: با رفع موانع تولید 168 مجوز تاسیس واحدهاي صنعتی صادر شد، به نحوي
که شهرك صنعتی در ملارد و عباس آباد شهرك شهید سلیمانی راه اندازي شدند، همچنین در بخش جهاد کشاورزي سه برابر

 
میانگین کشوري کشت و برداشت داریم و در بخش اقتصاد و دارایی هم رتبه نخست سرمایه گذاري خارجی را کسب کردیم. 

استاندار تهران خاطرنشان کرد: مجموعه استانداري تهران در ارزیابی اخیر جزو سه استان برتر شناخته شده است، که نشان از عزم
جدي دستگاه هاي اجرایی سطح استان دارد و از همه ادارات و مدیران و کارکنان تشکر می کنیم.



تابلو قرمز مقابل بورس هاي جهانی

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/06/17

بیشتر شاخص هاي مهم بورسی در اروپا و آمریکا ریزش کردند.

به گزارش بلومبرگ، در بسیاري از مناطق جهان روند واکسیناسیون به پیشرفت هاي رضایت بخشی رسیده است: وزارت
بهداشت آمریکا اعلام کرد اکنون سه چهارم جمعیت این کشور دست کم یک دوز واکسن کرونا دریافت کرده اند. در فرانسه و برخی
دیگر از کشورهاي اروپایی با واکسیناسیون تمامی گروه هاي هدف، داشتن گواهی واکسیناسیون براي ورود به اماکن عمومی اجباري
اعلام شده است و بسیاري از شرکت ها با توجه به روند خوب واکسیناسیون تصمیم گرفته اند کارکنان را در ماه هاي پیش رو براي

 
بازگشت حضوري به محیط کار فرا بخوانند.   

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، نرخ بیکاري بزرگ ترین اقتصاد جهان تا پایان ماه آگوست باز هم کاهشی شد و رقم 5.2
درصد را ثبت کرد. این نرخ بیکاري، کمترین نرخ بیکاري این کشور در 26 ماه اخیر است. از آوریل پارسال که نرخ بیکاري آمریکا با
رسیدن به 14.8 درصد رکوردشکنی کرد، روند نزولی نرخ بیکاري آمریکا ادامه داشته است. طی این مدت شمار بیکاران با تغییري

 
محسوس نسبت به ماه قبل به هشت میلیون و 380 هزار نفر کاهش پیدا کرد یعنی این رقم 318 هزار نفر کمتر شده است. 

با وجود کاهش نرخ بیکاري، سرعت ایجاد مشاغل جدید نیز نسبت به ماه هاي قبلی کمتر شده و تداوم این مساله یک زنگ هشدار
براي رسیدن نرخ بیکاري به زیر چهار درصد است. طبق یک آمار دیگر، در ماه آگوست اقتصاد آمریکا 235 هزار فرصت شغلی ایجاد
کرده که این رقم، کمترین عدد ثبت شده هفت ماه اخیر بوده است. میزان فرصت هاي شغلی ایجادشده به ویژه در شهرهاي کوچک

 
تر، پایین ثبت شده و اشتغال سیاه پوستان نیز نسبت به ماه هاي قبلی کمتر شده است. 

چین با هدف تقویت نقش بازار سرمایه در رشد اقتصادي تصمیم گرفته است یک بازار بورس جدید تاسیس کند. به گفته شی جین
پینگ- رییس جمهور چین- مقر اصلی این بازار در پکن خواهد بود و تمرکز آن روي ورود شرکت هاي کوچک تر چینی به بازار است.
رییس جمهور چین با بیان اینکه کشورش متعهد به حمایت از کسب و کارهاي کوچک و متوسط است از در پیش بودن اصلاحات

 
ساختاري جدید خبر داد. در حال حاضر بورس شانگهاي بزرگ ترین بورس در سرزمین اصلی چین است.   

مرکز آمار اتحادیه اروپا در گزارشی اعلام کرد تا پایان ماه جولاي نرخ بیکاري در منطقه یورو با 0.1 درصد کاهش نسبت به مدت
مشابه ماه قبل به 7.6 درصد رسید. این نرخ در سطح اتحادیه اروپا نیز با 0.2 درصد کاهش نسبت به ماه قبل به 6.9 درصد رسید.
تخمین زده می شود تا پایان این ماه 14 میلیون و 613 هزار مرد و زن در سطح اتحادیه اروپا بیکار باشند که از این تعداد، 12 میلیون

 
و 334 هزار نفر ساکن کشورهاي عضو منطقه یورو بوده اند. 

در خبري که می تواند حاکی از کند شدن سرعت رشد اقتصادي چین باشد، میزان رشد تولیدات کارخانه اي این کشور در ماه آگوست
به 50.1 واحد رسیده که این رقم 0.3 واحد کمتر از رقم ثبت شده ماه قبل و کمترین رشد از فوریه سال 2020 تاکنون بوده است
یعنی زمانی که اقتصاد چین تحت تاثیر قرنطینه و کاهش تقاضا به کمترین رشد دو دهه اخیر خود رسید. کاهش فعالیت کارخانجات

 
چینی در ماه آگوست هم مربوط به بخش تولیدات و هم مربوط به سفارشات بوده است. 



در ادامه تنش هاي بین چین و آمریکا، خبرهاي رسیده حاکی است که پکن احتمالا محدودیت هاي بیشتري براي حضور شرکت هاي
بزرگ چینی در بورس وال استریت وضع خواهد کرد. وال استریت ژورنال به نقل از منابع آگاه گزارش داده کمیسیون قانون گذاري
اوراق بهادار چین در حال کار روي لایحه اي است که در صورت اجرایی شدن، حدود دو تریلیون دلار دارایی شرکت هاي چینی که

 
سهام خود را در وال استریت عرضه کرده اند در معرض خطر قرار خواهد داد.   

طبق اعلام مرکز آمار اتحادیه اروپا،  متوسط نرخ تورم 19 کشور عضو منطقه یورو در 12 ماه منتهی به جولاي با 0.3 درصد افزایش
نسبت به رقم مشابه منتهی به ماه قبل به 2.2 درصد رسید تا نرخ تورم مجددا از سطح دو درصدي هدف گذاري شده بانک
مرکزي فاصله گیرد. در سطح اتحادیه اروپا این نرخ به طور متوسط 2.5 درصد بوده که از ماه قبل 0.2 درصد بیشتر شده است. در

 
مقایسه با ماه قبل، نرخ تورم در 9 کشور کاهش و در 16 کشور افزایش داشته است.   

تاکنون بیش از 222 میلیون و 276 هزار و 536 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین چهار میلیون و 593 هزار و 898
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 666 هزار و 627 نفر، برزیل با 583

 
هزار و 866 نفر، هند با 441 هزار و 433 نفر، مکزیک با 263 هزار و 470 نفر و پرو با 198 هزار و 523 نفر بوده است. 

دیوید اسپیکا - کارشناس ارشد سرمایه گذاري در موسسه گاید استون کپیتال - گفت: به صورت کلی، تمایل معامله گران به فروش
سهام خود با بهبود چشم انداز اقتصادي خیلی کمتر از قبل شده است. با این حال ریسک هاي زیادي وجود دارد که می تواند روند را
به طور کامل معکوس کند: گونه دلتا ویروس کرونا نیز با توجه به قدرت سرایت بالایش به یک نگرانی مهم تبدیل شده است. ما نگرانی

 
هاي تورمی و احتمال افزایش تنش ها بین چین و آمریکا را نیز کماکان داریم. 

بورس آمریکا در وال استریت بیشتر شاخص ها نزولی بودند؛ تا جایی که دو شاخص از سه شاخص اصلی بورسی در سطح پایین تري

 
از روز قبل خود بسته شدند. 

شاخص «داوجونز ایدانستریال اوریج» با 0.64 درصد کاهش نسبت به روز قبل و در سطح 35 هزار و 141.84 واحد بسته شد. شاخص
«اس اند پی 500» با 0.25 درصد ریزش تا سطح 4522.83 واحدي پایین رفت و دیگر شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی «نزدك

 
کامپوزیت» با 0.17 درصد افزایش در سطح 15 هزار و 386.12 واحدي بسته شد. 

بورس هاي اروپایی در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، شاخص "فوتسی 100" بورس لندن با 0.53 درصد ریزش نسبت به روز قبل
و در سطح 7149.37 واحد بسته شد.  شاخص "دکس 30" بورس فرانکفورت در آلمان با کاهش 0.56 درصدي و ایستادن در سطح
15 هزار و 843.09 واحدي به کار خود خاتمه داد و شاخص "کک 40" بورس پاریس با عقبگرد 0.26 درصدي در سطح 6726.07

 
واحد بسته شد. در مادرید شاخص "ایبکس 35" 0.14 درصد بالا رفت و به 8894.50 واحد رسید. 

بورس هاي آسیایی در معاملات بورس هاي آسیا، شاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ تا جایی که شاخص "نیک کی 225" بورس
توکیو ژاپن با افزایش 0.86 درصدي تا سطح 29 هزار و 916.14 واحدي بالا رفت. شاخص "هانگ سنگ" بورس هنگ کنگ 0.73

 
درصد بالا رفت و در سطح 26 هزار و 353.66 واحد بسته شد. 

در چین شاخص "شانگهاي  کامپوزیت" صعود 1.20 درصدي را تجربه کرد و در سطح 4992.88 واحد بسته شد. در استرالیا شاخص
"اس اند پی اس اند ایکس 200" بورس سیدنی با 0.02 درصد صعود و ایستادن در سطح 7503.34 واحدي به کار خود خاتمه داد.
در بین دیگر شاخص هاي مهم آسیایی، شاخص " تاپیکس" ژاپن صعودي بود. (معیار محاسبه تغییرات قیمتی، ساعت پایانی معاملات



 
روزانه بورس نیویورك بوده است.) 

نفت در بازار طلاي سیاه روند قیمت ها نزولی بود. هر بشکه نفت "وست تگزاس اینتر مدیت" با 1.36 درصد کاهش به 68.36 دلار

 
رسید و نفت خام برنت دریاي شمال با افت 0.76 درصدي به ازاي 71.67 دلار در هر بشکه مبادله شد. 

طلا و نقره همچنین در بازار فلزات گران بها، بهاي هر اونس طلا با افت 0.43 درصدي نسبت به روز قبل در سطح 1797.15 دلار

 
معامله شد. هر اونس نقره با کاهش 0.54 درصدي به ازاي 24.42 دلار مبادله شد. 

پربیننده ترین خبر خوش براي جاماندگان سهام عدالت عرضه اولیه سهام شرکت دارویی، آرایشی و بهداشتی آریان کیمیاتک /
نقدینگی مورد نیاز براي «کیمیاتک» چه میزان است؟ ارزش سهام عدالت من (15 شهریورماه) جزییات عرضه اولیه «فجهان» در

 
فرابورس ایران جزییات دو عرضه اولیه در هفته جاري 

لینک کوتاه لینک کپی شد



سیاست هاي انبساطی پولی و مالی چیست؟

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/06/17

باشگاه خبرنگاران جوان تفاوت اجراي سیاست هاي انبساطی پولی و مالی در کشور را در قالب گزارش مورد بررسی قرار داده
است.

به گزارش خبرنگار بانک و بیمه  گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، وقتی که شرایط کشور از لحاظ اقتصاد در وضعیت
رکود، بیکاري، کمبود تولید یا تورم دچار نوسات شود، دولت می تواند از طریق سیاست هایی به طور موقت مشکلات و نوسانات
موجود را سامان دهد. از جمله این سیاست ها، سیاست مالی و پولی است که به آن سیاست تثبیت اقتصادي نیز گفته می شود. در

 
این گزارش می خواهیم سیاست انبساطی پولی و مالی را مورد بررسی قرار دهیم. 

سیاست انبساطی مالی: دولت براي گذر موقت از رکود و بیکاري به وجود آمده در کشور از بانک مرکزي به منظور حفظ ارزش و حجم
پول موجود از بانک مرکزي کمک می گیرد. در این قسمت دولت با افزایش کاهش حجم پول موجود در کشور (انبساطی) مثل چاپ
پول، براي تولیدکنندگان و جوانان جویاي کار انگیزه ایجاد می کند. این کار موقتا می تواند شرایط کشور را از حالت بحرانی خارج

 
کند. 

سیاست انبساطی پولی: دولت براي مدیریت کلان اقتصاد کشور از سیاست هاي پولی استفاده می کند. وقتی کشور درگیر کمبود
اشتغال، نبود انگیزه براي تولیدکنندگان و رکود می شود، دولت با افزایش مخارج کشور و کاهش مالیات، تولید کنندگان را به تولید

 
تشویق و ایجاد اشتغال می کند. 

در واقع، تفاوت سیاست پولی و مالی در این است که در سیاست مالی از بانک مرکزي کمک گرفته می شود اما در سیاست پولی،

 
مخارج و مالیات به نسبت شرایط موجود تغییر می کند. 

انتهاي پیام/



انجمن زغال سنگ: کارگران معادن را در اولویت واکسن قرار دهید

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/06/17

فصل اقتصاد - انجمن زغال سنگ ایران با ارسال نامه اي به وزیر صنعت خواستار تسریع در واکسیناسیون کارگران معادن
زغال سنگ شد.

 
 

فصل اقتصاد - انجمن زغال سنگ ایران با ارسال نامه اي به وزیر صنعت خواستار تسریع در واکسیناسیون کارگران معادن زغال سنگ

 
شد. 

به گزارش فصل اقتصاد، انجمن زغال سنگ ایران با ارسال نامه اي به وزیر صنعت خواستار تسریع در واکسیناسیون کارگران معادن

 
زغال سنگ شد چراکه هنوز متأسفانه کارگران معادن زغال سنگ هنوز در اولویت تزریق واکسن قرار ندارند.  

 
در متن این نامه آمده است:  

معادن زغالسنگ کشورمان با ایجاد 17000 شغل مستقیم از نظر ایجاد اشتغال دربین معادن و صنایع معدنی جایگاه ویژه اي دارد و
همچنین نیاز روز افزون صنایع فولاد و متالورژي کشور به محصولات معدنی زغالسنگ ، عنایت خاص مقام وزارت به این بخش را طلب

 
مینماید. 

باتوجه به شرایط سخت کار زیرزمینی درمعادن زغالسنگ و ضرورت ارتقاء ایمنی این معادن ، نحوه پشتیبانی وتوجه وزارت صمت به

 
شرایط معادن زغالسنگ همواره مورد توجه و حساسیت افکار عمومی و رسانه هاي اجتماعی میباشد. 

دراین راستا هیئت مدیره انجمن زغالسنگ ایران که بیش از 90 درصد تولید کنندگان زغالسنگ کشور را نمایندگی مینمایند با کمال
افتخار آمادگی دارند در اولین فرصتی که تعیین میفرمائید با تشریح وضعیت معادن زغالسنگ پیشنهادات لازم براي رفع مشکلات و

 
ارتقاء این بخش از فعالیتهاي معدنی کشورمان را درجلسه حضوري خدمتتان تقدیم نماید. 

باتوجه به سهم بالاي نیروي انسانی درمعادن زغالسنگ و شرایط کاري این معادن و محدودیت امکان فاصله گذاري اجتماعی در این
بخش طبعا" خطر همه گیري ویروس کرونا در این حوزه بمراتب بالاتر میباشد و لذا این فرصت را مغتنم شمرده و خواهشمنداست

 
دستورفرمائید در موضوع واکسیناسیون کارگران وشاغلین معادن زغالسنگ اولویت لازم را معمول و حتی المقدور تسریع نمایند. 



 
 

انتهاي پیام/



تاج گذاري بیت کوین در السالوادور
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فصل اقتصاد - السالوادور به عنوان پیشگام، بیت کوین را رسما در این کشور قانونی کرد. سه ماه پس از تصویب پذیرش بیت
کوین به عنوان ارز قانونی در نهاد قانون گذار این کشور، این قانون رسما اجرایی شد و اولین گام براي قانونی سازي ارزهاي

دیجیتال در سراسر دنیا برداشته شد. با این اقدام بیت کوین در کنار دلار ...

فصل اقتصاد - السالوادور به عنوان پیشگام، بیت کوین را
رسما در این کشور قانونی کرد. سه ماه پس از تصویب
پذیرش بیت کوین به عنوان ارز قانونی در نهاد قانون گذار
این کشور، این قانون رسما اجرایی شد و اولین گام براي
قانونی سازي ارزهاي دیجیتال در سراسر دنیا برداشته شد.
با این اقدام بیت کوین در کنار دلار آمریکایی ارز رسمی
این کشور خواهد بود. روز دوشنبه رئیس جمهور بوکله طی

توییتی اعلام کرد که 200 بیت کوین دیگر به ارزش تقریبا 21 میلیون دلار خریداري کرده اند و اکنون 400 بیت کوین در اختیار

 
دارند که این روند همچنان ادامه خواهد داشت. 

السالوادور کشوري کوچک در آمریکاي مرکزي است که منبع درآمد اصلی آن تجارت با آمریکاست. این کشور در سال 2001 در پی
تورم شدید و بحران اقتصادي، پول ملی خود به نام «کولون» را کنار گذاشت و دلار آمریکا را با هدف مقابله با تورم و افزایش تجارت با
آمریکا به عنوان ارز رایج انتخاب کرد. در پی این سیاست، دولت السالوادور به طور کامل سیاست پولی خود را کنار گذاشت و از آن
زمان تاکنون کنترل سیاست پولی این کشور بر عهده فدرال رزرو ایالات متحده است. بعد از این اتفاق بوکله با به قدرت رسیدن و با

 
علاقه خود به ارزهاي دیجیتال، به دنبال نقطه عطف دیگري در اقتصاد کشور خود بود. 

بیت کوین در ماه ژوئن تحت لایحه اي به نام «قانون بیت کوین» که توسط نایب بوکله، رئیس جمهور السالوادور به مجلس قانون گذار
این کشور پیشنهاد شد، اولین گام براي قانونی شدن را برداشت. قانون بیت کوین، این ارز را در کنار دلار آمریکا به عنوان ارز رایج این
کشور قرار می دهد. بوکله که در سال 2017 شهردار سن سالوادور، پایتخت این کشور بود، همواره علاقه خود را به ارزهاي دیجیتالی
ابراز می کرد. اما با پیروزي بوکله در رقابت ریاست جمهوري، آغاز استفاده از بیت کوین در السالوادور از سال 2019 مورد آزمایش قرار
گرفت. در روستاي ساحلی ال زونته که یکی از جاذبه هاي این کشور آمریکاي مرکزي است، در سال 2019 استفاده بیت کوین به طور
آزمایشی انجام شد و به شکلی موفقیت آمیز توانست به اقتصاد آن کمک کند. این شهر توریستی که بعد از آغاز پاندمی کووید-19 با
مشکلاتی روبه رو شده بود توانست با کمک سرمایه گذاري بیت کوین از این مشکل رها شود. در همین راستا روز دوشنبه بوکله طی
توییتی خرید 200 بیت کوین دیگر را به ارزش 21 میلیون دلار اعلام کرد. به نظر می رسد با توجه به روند اخیر صعودي بیت کوین و

 
اقتصاد کوچک السالوادور، بوکله کار سختی براي پوشش تقاضا براي بیت کوین نداشته باشد. 

طرح بوکله اما با مخالفت هایی نیز روبه رو شد. بسیاري از افراد معتقدند که انتخاب بیت کوین به عنوان ارز رایج معاملات مشکل
آفرین خواهد بود. دلیل آن نیز نوسانات شدید قیمتی است که می تواند انگیزه خریدار و فروشنده را تحت تاثیر قرار دهد. این اتفاق
می توانست با انتخاب یک ارز قیمت ثابت مثل تتر به عنوان ارز رایج تا حد زیادي حل شود. اما به نظر می رسد در این انتخاب قدرت



هاي سیاهی دست دارند. استیو هانکه، استاد اقتصاد در دانشگاه جان هاپکینز هشدار داده که استفاده بیت کوین به عنوان ارز رایج
ممکن است اقتصاد را به طور کامل نابود کند و می گوید: مشخصاً نیروهاي سیاهی پشت این موضوع هستند که می خواهند به واسطه
بیت کوین دست شان را به دلار آمریکا برسانند. او معتقد است که با این اتفاق، السالوادور بهشت کشورهاي دارنده بیت کوین مثل

 
چین و روسیه می شود تا بتوانند آنها را نقد کنند. 

 
افت وخیز ناشی از گزارش اشتغال 

طلا بعد از تعدیل احساسات صعودي منتج از گزارش اشتغال ایالات متحده در ماه آگوست روز سه شنبه نزولی شد و تا ساعت 20 به
وقت تهران به 1797 دلار رسید. شاخص دلار آمریکا و بازده اوراق خزانه داري نیز به افت ارزش طلا دامن زد. شاخص دلار با ادامه
روند صعودي این هفته خود با 3/ 0 درصد رشد به 3/ 9 واحد بازگشت و بازدهی اوراق خزانه آمریکا با رشدي 041/ 0 درصدي به

363/ 1 درصد رسید.



سطح ریکاوري اشتغال در پاندمی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/06/17

فصل اقتصاد - بررسی آمارهاي رسمی درباره اشتغال در فصل بهار حاکی از آن است که گرچه در بهار 1400 به میزان بیش
از 713 هزار نفر به تعداد شاغلان کشور افزوده شده اما هنوز این آمار با وضعیت قبل از پاندمی فاصله دارد .به عبارت دیگر

48درصد از میزان کاهش شاغلان در بهار 99 در بهار سال جاري جبران شد. این ...

فصل اقتصاد - بررسی آمارهاي رسمی درباره اشتغال در
فصل بهار حاکی از آن است که گرچه در بهار 1400 به
میزان بیش از 713 هزار نفر به تعداد شاغلان کشور افزوده
شده اما هنوز این آمار با وضعیت قبل از پاندمی فاصله دارد
.به عبارت دیگر 48درصد از میزان کاهش شاغلان در بهار
99 در بهار سال جاري جبران شد. این موضوع به علت
کاسته شدن شدت تاثیر این پاندمی در بهار سال جاري در

 
کنار رونق اشتغال در برخی از زیربخش هاي اقتصادي بوده است. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گزارشی به مقایسه تعداد شاغلان به تفکیک فعالیت هاي عمده
اقتصادي بهار 1399 با بهار 1400 پرداخت. در این گزارش سعی شده است تا با بررسی تغییرات تعداد شاغلان در بهار سال 1400
نسبت به بهار سال 1399 به تفکیک فعالیت هاي اقتصادي منتخب که نسبت به سایر فعالیت ها از تعداد شاغلان بیشتري برخوردار
هستند، تصویري از تاثیر شیوع بیماري کرونا در کشور در بهار 1400 ارائه شود. مورد دیگر اینکه در این گزارش شاغلان 10ساله و
بیشتر مبناي محاسبات قرار گرفته اند که این موضوع باعث می شود تا سرجمع شاغلان اندکی با گزارش هاي رسمی مرکز آمار ایران

 
که بر اساس شاغلان 11 ساله و بیشتر تنظیم می شوند، تفاوت داشته باشد. 

بررسی آمارهاي رسمی نشان می دهد سرجمع تعداد شاغلان 15ساله و بیشتر در بهار 1399 نسبت به بهار 1398 به میزان یک
میلیون و 499هزار و 282نفر کاهش یافته است. همچنین این شاخص در بهار 1400 نسبت به سال 1399 به میزان 713هزار و
247نفر افزایش یافته است. به عبارت دیگر 48درصد از میزان کاهش شاغلان در بهار 99 در بهار سال جاري جبران شد. عمده ترین
دلیل اصلی این تغییرات به دلیل شیوع کرونا در زمستان 1398 و همچنین کاسته شدن شدت تاثیر این پاندمی در بهار سال جاري در
کنار رونق اشتغال در برخی از زیربخش هاي اقتصادي بوده است. این موضوع نشان می دهد که هنوز اقتصاد به وضعیت قبل از پاندمی

 
خود برنگشته است. 

 
رشد اشتغال در ساختمان و معدن 

در بخش دیگري از گزارش به بررسی تعداد شاغلان به تفکیک هاي فعالیت هاي اقتصادي عمده در 6 بخش (کشاورزي، ساختمان،
نفت، معدن، صنعت (بدون ساختمان، معدن و نفت) و خدمات) در بازه زمانی مذکور پرداخته شده است. بررسی آمارهاي مذکور حاوي
چند نکته مهم است. نخست اینکه تعداد شاغلان بخش کشاورزي در بهار 1400 نسبت به بهار سال قبل به میزان 14 هزار و 7 نفر
کاهش یافته است که نشان از توقف رشد اشتغال در بخش مذکور دارد. بخش کشاورزي در بهار 99 نسبت به بهار 98 نیز با کاهش
اشتغال روبه رو بود. کاهش اشتغال در بخش کشاورزي در حالی است که با شیوع پاندمی تقاضا براي محصولات کشاورزي زیاد می



شود. مورد دوم اینکه تعداد شاغلان بخش ساختمان در بهار 1400 نسبت به بهار سال قبل معادل 381 هزار و 307 نفر افزایش یافته
است. بر این اساس می توان گفت فعالیت هاي ساخت و ساز کشور مجدد افزایش پیدا کرده است و انتظار می رود که بخش هایی از
صنعت مانند تولید سیمان، کاشی و سایر مصالح ساختمانی با رونق مواجه شوند. تحلیل هاي رسمی حاکی از آن است که با توجه به
افزایش فعالیت هاي ساخت و سازکشور در بهار سال جاري، افزایش قیمت سهام شرکت هاي تولید سیمان، کاشی و مصالح ساختمانی
دور از انتظار نیست و این موضوع باید مورد بررسی دقیق صندوق هاي زیر نظر وزارتخانه قرار گیرد. در صورتی که واردات محصولات
ساختمانی همانند سال هاي 88 تا 92 به حد بی رویه برسد، اشتغال در بخش صنعت مربوط به تولید این محصولات تغییر چندانی
نخواهد کرد. مورد سوم اینکه بخش نفت با کاهش بیش از 2هزار و 500نفري در تعداد شاغلان خود در بهار سال جاري نسبت به بهار
سال گذشته روبه رو بوده است. مورد چهارم اینکه همان گونه که انتظار می رفت شاغلان بخش معدن با افزایشی به میزان 25هزار و

 
469نفر روبه رو بوده است. این بخش در بهار 99 نیز با افزایش تعداد شاغلان نسبت به مدت مشابه فصل گذشته خود روبه رو بود. 

 
جبران 51 درصدي کاهش اشتغال در صنعت 

در این قسمت از گزارش به تحلیل شاغلان بخش هاي مختلف صنعت بدون در نظر گرفتن ساختمان، معدن و نفت پرداخته شده
است. بنا بر آمارهاي رسمی بخش مذکور با افزایشی بیش از 170هزار نفري در تعداد شاغلان خود روبه رو بوده است. به عبارت دیگر
گرچه این بخش با کاهش شاغلان در بهار 99 روبه رو شد، ولی در بهار سال جاري به میزان 51درصد از اثر کرونا بر کاهش تعداد
شاغلان جبران شد. علاوه بر این بررسی تعداد شاغلان در بخش هاي مختلف صنعت در بازه زمانی مذکور حاوي چند نکته مهم است.
نخست اینکه بخش هاي تولید منسوجات و پوشاك در بازه زمانی مذکور همچنان تحت تاثیر رکود حاصل از شیوع بیماري کرونا قرار
دارند. این بخش ها به ترتیب معادل 20 هزار و 818 و 36 هزار و 186 نفر در تعداد شاغلان خود کاهش داشته اند. مورد دوم اینکه
تعداد شاغلان بخش تولید مواد و محصولات شیمیایی معادل 575 نفر کاهش داشته است. بنابراین می توان گفت تقاضاي براي مواد
ضدعفونی کننده و شوینده که تحت تاثیر پاندمی کرونا افزایش پیدا کرده بود، به حالت اشباع رسیده است. مورد سوم اینکه تعداد
شاغلان در بخش تولید محصولات فلزي ساخته شده با افزایشی به میزان 30هزار و 910نفري به میزان 417هزار و 317نفر رسیده
است. بنا بر آمارهاي رسمی تولید بخش محصولات فلزي، این بخش در حال تبدیل به یک بخش عمده اقتصادي است. بنابراین باید

 
توجه داشت که براي کوتاه کردن دست دلال ها از مواد اولیه مورد نیاز این بخش، رونق این بخش را بیش از پیش افزایش خواهد داد. 
مورد چهارم اینکه شاغلان بخش تولید تجهیزات برقی به میزان 24 هزار و 937 نفر کاهش داشته است. به عبارت دیگر کاهش سهم
رقباي خارجی در بخش تولید تجهیزات برقی سبب شده است تا بسیاري از شرکت هاي زیان ده این بخش به سودده تبدیل شوند و
اگر بتوان با کنترل قاچاق و حمایت هایی همانند حمایت هایی که از صنعت خودرو سازي به عمل آمده است، روند فعلی را حفظ کرد؛

 
این بخش نیز به یکی از بخش هاي اصلی اشتغال زایی تبدیل خواهد شد. 

مورد پنجم اینکه همان گونه که انتظار می رفت، با حمایت هایی که از بخش تولید وسایل حمل ونقل صورت گرفته، تعداد شاغلان
این بخش به میزان یک هزار و 613نفر افزایش یافته است. این در حالی است که بسیاري از شرکاي خارجی این بخش تحت تاثیر
تحریم ها تعهدات خود را رها کردند. مورد ششم اینکه تعداد شاغلان بخش تولید مبلمان و مصنوعات طبقه بندي نشده در جاي دیگر
به میزان 7هزار و 98نفر افزایش یافته است. تحلیل هاي رسمی این موضوع را به کاهش قدرت خرید مردم در داخل و باز و بسته
شدن مرزها تحت شرایط کرونایی مربوط می دانند. مورد هفتم اینکه میزان شاغلان بخش بازیافت برابر 7هزار و 200نفر افزایش یافته
است. افزایش شاغلان بخش بازیافت در بازه زمانی مذکور به این نکته تاکید دارد که قواعد و مقررات این بخش از جنبه به کارگیري
کارگران خارجی و کار کودك، فرآیند جمع آوري ضایعات خانگی و صنعتی و همچنین فناوري باز یافت باید به دقت مورد بررسی

 
متخصصین قرار گیرد. 

 
جبران 21درصدي کاهش اشتغال در خدمات 

در این قسمت از گزارش به آنالیز تعداد شاغلان در بخش خدمات در بازه زمانی مذکور پرداخته شده است. این بخش که در پی شیوع
پاندمی کرونا با کاهش تعداد شاغلان در بهار 99 مواجه شده بود، در بهار سال جاري با افزایشی به میزان بیش از 160 هزار نفري روبه
رو شده است. به عبارت دیگر 21درصد از کاهش شاغلان در بهار 99، در بهار سال جاري جبران شد. بررسی شاغلان این بخش حاوي
چند نکته مهم است. نخست اینکه بخش فروش و نگهداري و تعمیر وسایل نقلیه موتوري و موتورسیکلت و خرده فروشی سوخت



خودرو که در بهار 1399 با کاهش تعداد شاغلان مواجه شده بود؛ در بهار سال جاري با افزایشی به میزان 54هزار و 871نفر در تعداد
شاغلان روبه رو شده است. این موضوع درباره بخش عمده فروشی و حق العمل کاري به جز وسایل تقلیه موتوري و موتورسیکلت نیز
صادق است؛ به نحوي که این بخش که در بهار 1399 کاهش یافته بود، در بهار 1400 به تعداد 42 هزار و 741 نفر افزایش داشته
است. مورد دوم اینکه در بخش خرده فروشی تعداد شاغلان با افزایشی به میزان 62هزار و 214نفر همچنان به روند افزایشی خود در
بازه زمانی مذکور ادامه داده است. مورد سوم اینکه شاغلان بخش هتل و رستوران معادل 25هزار و 621نفر کاهش یافته است. این
کاهش که به شیوع کرونا مربوط است در بهار سال جاري به دلیل تخفیف محدودیت هاي کرونایی از شدت این کاهش کاسته شده
است. مورد چهارم اینکه شاغلان بخش حمل ونقل زمینی که تحت تاثیر شیوع کرونا با کاهش مواجه شده بودند در بهار 1400 به
میزان 29هزار و 200نفر افزایش داشته اند. همچنین با کاهش محدودیت هاي کرونایی در بازه زمانی مذکور، شاغلان بخش حمل
ونقل هوایی معادل 8هزار و 445نفر افزایش داشته است. مورد پنجم اینکه بخش اداره امور عمومی که به تجمع مجوزهاي استخدام
مربوط است به میزان 81هزار و 919نفر با افزایش تعداد شاغلان خود مواجه شده است. کارشناسان اقتصادي انتظار دارند که مجددا
روند این شاخص کاهشی شود. مورد دیگر اینکه در بهار سال جاري بخش آموزش با کاهشی برابر 84 هزار و 824 نفري در تعداد
شاغلان روبه رو بوده است. در نهایت اینکه بخش بهداشت و مددکاري اجتماعی نیز با کاهشی معادل 45هزار و 866نفري در تعداد
شاغلان خود روبه رو بوده است. این موضوع بیشتر به کاهش فعالیت هاي مطب ها و کلینیک هاي خصوصی تحت تاثیر شیوع کرونا

مربوط است.



استاندار: 55 درصد بوي نامطبوع جنوب تهران کاهش یافت

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/06/17

مجموعه استانداري تهران در ارزیابی اخیر جزو سه استان برتر شناخته شده است، که نشان از عزم جدي دستگاه هاي اجرایی
سطح استان دارد و از همه ادارات و مدیران و کارکنان تشکر می کنیم.

مجموعه استانداري تهران در ارزیابی اخیر جزو سه استان
برتر شناخته شده است، که نشان از عزم جدي دستگاه
هاي اجرایی سطح استان دارد و از همه ادارات و مدیران و

 
کارکنان تشکر می کنیم. 

در بیست و سومین جشنواره شهید رجایی استانداري
تهران، پس از ارزیابی 62 دستگاه اجرایی و 16 فرمانداري

 
سطح استان، 12 دستگاه مورد تقدیر قرار گرفتند. 

به گزارش فارس، بیست و سومین دوره جشنواره شهید رجایی عصر امروز در استانداري تهران برگزار شد و با ارزیابی دبیرخانه و
سازمان مدیریت و برنامه ریزي در 10 ماه و بررسی 5700 داده عملکردي، 12 دستگاه از میان 62 دستگاه اجرایی و 16 فرمانداري

 
استان تهران مورد تقدیر قرار گرفتند. 

انوشیروان محسنی بندپی استاندار تهران در این جلسه با اشاره به عملکرد دستگاه ها اظهار کرد: همه مجموعه ها طی سال اخیر
عملکرد خوبی داشتند اما دبیرخانه و سازمان مدیریت و برنامه ریزي، براساس شاخص هاي عمومی و اختصاصی 12 دستگاه سطح

 
استان را به عنوان مجموعه هاي برتر معرفی کردند. 

وي افزود: 25 درصد خدمات و صنایع کشور در استان تهران ارائه می شود، در صورتی که ظرفیت نیروي انسانی نسبت به سایر استان

 
ها اینگونه نیست، اما با افزایش بهره وري و کیفیت امور این توفیق حاصل شده است. 

استاندار تهران ادامه داد: در اداره کار و تعاون و اشتغال زایی سه فصل متوالی کاهش نرخ بیکاري را داشتیم، همچنین 55 درصد سهم
سازمان مالیات مربوط به استان تهران است، علاوه بر آن با هماهنگی اداره محیط زیست 55 درصد بوي نامطبوع جنوب تهران کاهش

 
یافت و در حوزه آموزش و پرورش 3 هزار مدرسه نوسازي شدند. 

محسنی بندپی با اشاره به طرح هاي صنعتی تاکید کرد: با رفع موانع تولید 168 مجوز تاسیس واحدهاي صنعتی صادر شد، به نحوي
که شهرك صنعتی در ملارد و عباس آباد شهرك شهید سلیمانی راه اندازي شدند، همچنین در بخش جهاد کشاورزي سه برابر

 
میانگین کشوري کشت و برداشت داریم و در بخش اقتصاد و دارایی هم رتبه نخست سرمایه گذاري خارجی را کسب کردیم. 

استاندار تهران خاطرنشان کرد: مجموعه استانداري تهران در ارزیابی اخیر جزو سه استان برتر شناخته شده است، که نشان از عزم



 
جدي دستگاه هاي اجرایی سطح استان دارد و از همه ادارات و مدیران و کارکنان تشکر می کنیم. 
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نرخ بیکاري سوییس به زیر 3 درصد رفت

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/06/17

متوسط نرخ بیکاري سوئیس از سال 1995 تا 2021 برابر با 3.18 درصد بوده است که بالاترین نرخ بیکاري ثبت شده مربوط
به 5.7 درصد ژانویه 1997 و کمترین نرخ بیکاري ثبت شده نیز 1.5 درصد می 2001 بوده است.

متوسط نرخ بیکاري سوئیس از سال 1995 تا 2021 برابر
با 3.18 درصد بوده است که بالاترین نرخ بیکاري ثبت شده
مربوط به 5.7 درصد ژانویه 1997 و کمترین نرخ بیکاري

 
ثبت شده نیز 1.5 درصد می 2001 بوده است. 

 
تنها حدود 126 هزار نفر در سوییس بیکار هستند. 

به گزارش ایسنا به نقل از تریدینگ اکونومیکس، تا پایان
ماه جولاي نرخ بیکاري در سوئیس به 2.7 درصد کاهش
پیدا کرده که نسبت به ماه قبل آن 0.3 درصد کمتر شده

 
است و کمترین نرخ بیکاري ثبت شده در این کشور طی 20 ماه اخیر محسوب می شود. 

در این مدت شمار افراد فاقد شغل در مقایسه با ماه قبل 1924 نفر کمتر شده و به 126 هزار و 355 نفر رسیده است. در بین جوانان،
نرخ بیکاري افراد 15 تا 24 سال سوئیسی با 0.3 درصد افزایش نسبت به رقم ثبت شده در ماه قبل به 2.6 درصد تا پایان این ماه
رسیده است که بیشترین سطح ثبت شده هفت ماه اخیر محسوب می شود. طی این مدت شمار بیکاران جوان سوئیسی 1600 نفر

 
بیشتر شده و به 13 هزار و 801 نفر رسیده است. 

متوسط نرخ بیکاري سوئیس از سال 1995 تا 2021 برابر با 3.18 درصد بوده است که بالاترین نرخ بیکاري ثبت شده مربوط به 5.7

 
درصد ژانویه 1997 و کمترین نرخ بیکاري ثبت شده نیز 1.5 درصد می 2001 بوده است. 

همچنین نرخ بیکاري کره جنوبی تا پایان ماه جولاي با 0.4 درصد کاهش نسبت به ماه قبل به 3.3 درصد رسید که این نرخ کمترین
نرخ بیکاري ثبت شده در این کشور طی 11 ماه اخیر محسوب می شود. طی این مدت شمار بیکاران کره جنوبی با 48 هزار نفر

 
کاهش به یک میلیون و 24 هزار نفر رسیده است. 

از سوي دیگر اما شمار شاغلین نیز 37 هزار نفر نسبت به ماه قبل بیشتر شده و به 27 میلیون و 340 هزار نفر رسیده است. نرخ
مشارکت دربازار کار که بیانگر جمعیت فعال 18 تا 64 سال است به 63.6 درصد رسیده که 0.1 درصد کمتر از رقم ثبت شده براي ماه

 
قبل است. نرخ اشتغال نیز با 0.1 درصد افزایش به 59.2 درصد رسید. 

متوسط نرخ بیکاري در کره جنوبی در بازه زمانی 1999 تا 2021 معادل 3.63 درصد بوده است که بالاترین رقم ثبت شده مربوط به



 
7.1 درصد در ژوئن 1999 و کمترین رقم نیز سه درصد سپتامبر 2002 است. 
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روایت حجت الاسلام والمسلمین مروي از مراودات مرحوم علامه حکیمی با

رهبر معظم انقلاب | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/06/17

حجت الاسلام و المسلمین احمد مروي تولیت آستان قدس رضوي و معاون سابق ارتباطات حوزوي دفتر رهبر معظم اانقلاب
از کسانی است که سابقه آشنایی و دوستی با مرحوم علامه محمدرضا حکیمی دارد و به روایت این خاطرات خصوصاً مراودات

مرحوم با آیت االله خامنه اي پرداخته است.

حجت الاسلام و المسلمین احمد مروي تولیت آستان قدس رضوي و معاون سابق ارتباطات حوزوي دفتر رهبر معظم اانقلاب از
کسانی است که سابقه آشنایی و دوستی با مرحوم علامه محمدرضا حکیمی دارد و به روایت این خاطرات خصوصاً مراودات مرحوم با

 
آیت االله خامنه اي پرداخته است. 

به گزارش خبرنگار قرآن و فعالیت هاي دینی خبرگزاري فارس حجت الاسلام احمد مروي تولیت آستان قدس رضوي و معاون سابق
ارتباطات حوزوي دفتر رهبري، از کسانی است که سابقه آشنایی و دوستی طولانی با مرحوم علامه محمدرضا حکیمی داشته به نحوي
که سابقه این آشنایی به دوران پیش از انقلاب اسلامی باز می گردد. همچنین ارتباط مشترك آقاي مروي با رهبر انقلاب اسلامی و

 
مرحوم حکیمی، باعث شده است که وي در جریان مراودات حضرت آیت االله خامنه اي با علامه محمدرضا حکیمی باشد. 

 
در ادامه روایت حجت الاسلام مروي، درباره شخصیت مرحوم حکیمی و خاطراتی از مراوادت وي با رهبر انقلاب تقدیم می شود. 

 
«رفیق دیرین» رهبر انقلاب 

در آغاز صحبتم وظیفه ي خود می دانم که ارتحال این عالم ربانی و روشن فکر دل سوخته و متفکر و نویسنده ي نوآور را خصوصاً
خدمت رهبر انقلاب تسلیت عرض کنم که ایشان در پیامشان از علامه حکیمی به عنوان «رفیق دیرین » خود یاد کردند. ان شاءاالله
خداوند روح پاك این عالم جلیل القدر را با اولیاء خود محشور بفرماید. ما اگر بخواهیم در مورد مرحوم علامه حکیمی صحبت کنیم، از
چند منظر باید به این مسئله بپردازیم. اوّل، آن دوره اي که ایشان در مشهد بود و به عنوان دوره ي رشد و ساخته شدن ایشان به

 
حساب می آید، بعد هم دوره ي هجرتشان به تهران که تا آخر عمر آنجا بود. 

 
آغاز راه از حجره اي در مدرسه نواب مشهد 

ایشان اصالتاً مشهدي بود. پدر و مادرش هم متولد این شهر بودند. آن ایام که ایشان در مشهد بود، در یکی از حجره هاي مدرسه ي

 
نواب به دروس حوزوي اشتغال داشت و با آن استعداد وافرش توانست درس هاي حوزه را به خوبی و شایستگی طی کند. 

 
خاطره علامه حکیمی از کلاس درس آیت االله میلانی 

من خاطره اي دارم از خود این بزرگوار که می گفت مدرسه که تمام شد، در درس خارج مرحوم آیت االله میلانی -آن مرجع بزرگ و
کم نظیر- شرکت می کردم. تقریباً 23 سال داشتم و جوان بودم که در درس این فقیه بزرگ شرکت می کردم و هر وقت مسئله اي را
مطرح می کردم، استاد اشکال را توجه می کرد و با سعه صدر پاسخ می داد. بسیار هم به من علاقه مند بود . یک روز در آن مدرسه



من پشت ستون نشسته بودم. حضرت آیت االله میلانی تشریف آورد و شروع به درس گفتن کرد و چون من پشت ستون بودم، من را
ندید. حین درس دادن پرسید آقاي حکیمی کجاست؟ من از پشت ستون خودم را نشان دادم و عرض کردم آقا من اینجا نشستم.

 
فرمود، آهان خواستم ببینم سر درس هستی یا نه. 

وقتی افلاطون درس می گفت، اگر ارسطو پاي درسش نبود، آن روز براي افلاطون درس گفتن سخت می شد. با این فرمایش، مرحوم
آیت االله میلانی آقاي محمدرضا حکیمی را که جوانی 23ساله بود، به ارسطوي درسش تشبیه می کند؛ بسیار بااستعداد، خوش فکر،

 
پُرتلاش و پُرمطالعه. 

 
ایشان از شاگردان خاص آقا شیخ مجتبی قزوینی بود 

فعالیت دیگر ایشان غیر از مباحث دروس حوزه، در مقوله ي عرفان و معرفت بود و با استادان بزرگی از جمله مرحوم حضرت آیت االله
آقا شیخ مجتبی قزوینی مأنوس بود. مرحوم آقاي حکیمی از شاگردان خاص آقا شیخ مجتبی قزوینی بود. آقا شیخ مجتبی هم براي
ایشان و شاگردانش درس فلسفه می گفت. مرحوم حکیمی غیر از اینکه فلسفه را خوانده بود، در محضر آیت االله شیخ مجتبی قزوینی
در کلاس سیروسلوك ایشان هم شرکت داشت. رهبر انقلاب تعبیري در مورد مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی دارند که می

 
فرمایند آقاي شیخ مجتبی فلزش فلز امام بود. حضرت آقا هم خیلی به شیخ مجتبی علاقه و ارادت دارند. 

 
گعده طلبگی با رهبر انقلاب 

یادم هست اواسط دهه ي 70 بود که مرحوم آقاي حکیمی تصمیم گرفت به مشهد برگردد و باقی مانده ي عمرش را در جوار حضرت
رضا علیه السلام باشد. با بعضی از دوستان قدیمی اش خداحافظی کرد و گفت من به مشهد می روم و دیگر معلوم نیست به تهران
بازگردم. به بنده هم گفت دوست دارم خدمت رهبر انقلاب برسم و از ایشان هم خداحافظی کنم. بنده هم خدمت حضرت آقا عرض
کردم و ایشان فرمودند آقاي حکیمی فلان شب شام تشریف بیاورند و در خدمتشان باشیم . در آن دیدار بنده هم توفیق حضور داشتم.
قبل از شام حدود یک ساعت و بیست دقیقه به قول طلبه ها گعده ي طلبگی صورت گرفت. شاید دو سوم از آن جلسه به بیان فضیلت

 
ها و روایت خاطرات حضرت آقا و مرحوم علامه حکیمی از مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی گذشت . 

 
عشق و علاقه وافر نسبت به امام (ره) 

یکی دیگر از خصوصیات آقاي حکیمی آن طور که خودش هم گفت، عشق و علاقه ي وافر به امام رضوان االله تعالی علیه بود. ایشان
می گفت وقتی حضرت امام نهضت را شروع کردند، ما همه آرزوها و آمال هایمان را در امام دیدیم. ما امام را تبلور عدالت اسلامی،
تبلور عاشوراي حسینی و تبلور عالم حقیقی دیدیم. به همین خاطر مرحوم آقاي حکیمی خیلی تلاش کرد که بتواند بین حوزه هاي
علمیه ي مشهد و قم پیوند ایجاد کند و در این راه از هیچ تلاشی مضایقه نکرد؛ تا آنجایی که مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی را

 
از مشهد به قم برد تا با حضرت امام دیدار کند. 

با اینکه از نظر مشرب فکري بین امام و مرحوم آیت االله شیخ مجتبی فاصله زیاد بود، (امام اهل فلسفه بودند و مرحوم شیخ آقا مجتبی
کاملاً نقطه مقابل این دیدگاه و به تعبیر خود علامه حکیمی جزء رهبران مکتب تفکیک بود) امّا آقا شیخ مجتبی که به لحاظ مکتب
فکري در نقطه مقابل امام بود به دیدن ایشان رفت و وقتی جلسه خصوصی برقرار می شود، آن اختلاف فکري در حوزه ي مسائل
فلسفی و عرفانی کنار گذاشته می شود و مرحوم آقا شیخ مجتبی یکی از مروجین و طرفداران امام می شود. تعبیري هم از حضرت

 
امام با این مضمون دارد که این مرد پرچم اسلام را بلندکرده و باید همه از او حمایت کنیم. 



 
تأثیرگذار در حمایت آقا شیخ مجتبی قزوینی از امام (ره) 

مرحوم علامه حکیمی نقل می کرد که مرحوم آقا شیخ مجتبی عکسی از امام را در طاقچه ي اتاقش گذاشته بود. براي فضاي آن روز
مشهد، آن هم در زمان اختلاف مکتب فلسفی امام با شیخ مجتبی، قرار دادن عکس امام در اتاق مرحوم آقا شیخ مجتبی براي خیلی
ها اعجاب آور بود؛ چون علما معمولاً رسم ندارند عکس عالم دیگري را در خانه شان قرار دهند. مرحوم حکیمی نقل می کرد روزي آقا
شیخ مجتبی به من گفت بعضی ها به من اعتراض می کنند که شما چرا عکس آیت االله خمینی را در خانه تان گذاشتید، ایشان
طرفدار فلسفه اند و شما کاملاً ضدفلسفه اید. بعد به آقاي حکیمی می گوید این ها نمی فهمند امروز عَلَم اسلام دست این سید است و
ما هر کداممان باید به سهم خودمان این آقا را تقویت، بزرگ و حمایت کنیم. در این قضیه که مرحوم آقا شیخ مجتبی این گونه به

 
امام رضوان االله تعالی علیه علاقه مند و طرفدار شد، مرحوم آقاي حکیمی نقش بسزایی داشت. 

البته تأثیر و مواضع انقلابی که مرحوم آقا شیخ در مشهد داشت، به مذاق ساواك و رژیم طاغوت خوش نیامد تا جایی که حتی اجازه
ندادند بعد از رحلت، پیکر ایشان در فضاي اصلی حرم مطهر دفن شود. در حالی که در آن زمان معمولاً این کار براي خاك سپاري
علما و بزرگان درجه یک انجام می شد. ایشان را در جایی از حرم که حالت انباري داشته آن هم از ترس افکار عمومی دفن می کنند،
امّا از آنجایی که خداوند به بندگان مؤمنش عزت می دهد، بعد از انقلاب و بازسازي و گسترش فضاي حرم مطهر، صورت قبر ایشان از

 
آن غربت درمی آید و در باب دارالحجه مورد زیارت زائران حضرت رضا سلام االله علیه قرار می گیرد. 

 
هجرت به تهران، بهره مندي از سیروسلوك مرحوم حافظیان 

در دوره اي که مرحوم حکیمی در مشهد بود، سیروسلوك را از استادش مرحوم حافظیان فراگرفت؛ فردي که در مقولات سیروسلوك
نخبه بود. مرحوم آقاي حکیمی هم از آقا شیخ مجتبی قزوینی و هم از آقاي حافظیان بهره هاي فراوانی برُد و تا آخر عمرش از آن

 
دستوراتی که از این بزرگواران گرفته بود، در جهت خودسازي و تهذیب نفس بهره مند بود. 

 
اهل گفت وگو با همه اقشار حوزه و دانشگاه 

آقاي حکیمی در ایام حضور در تهران به کارهاي علمی، نویسندگی و ارتباط با روشن فکران هم مشغول بود. خود ایشان می گفت من
براي عده اي از روشن فکران از جمله حمید عنایت که مغز متفکر بود، درس اسفار می گفتم تا او را با فلسفه ي اسلامی آشنا کنم.
البته نقدي هم که با تفکیکی ها بر فلسفه داشتم در لابه لا مبانی خودم را هم بیان می کردم. از یک طرف با امثال حمید عنایت
ارتباط داشت و از طرف دیگر، ارتباط بسیار نزدیک و صمیمی با مرحوم شهید آیت االله مطهري داشت. ارتباط با همه ي قشرهاي
روشن فکر دانشگاهی، علماي روشن فکر حوزه ، علامه مطهري، شهید مفتح، شهید بهشتی و فضلاي حوزه ي علمیه قم در برنامه اش

 
بود. 

 
اعتقاد خاص به عدالت خواهی؛ رنج بردن از تبعیض و فساد 

یکی از خصوصیات مرحوم علامه حکیمی که در آن اجتهاد هم پیدا کرد، عدالت خواهی اش بود. ایشان به حدیث شریف «العدل حَیاةُ
الاحکام» اعتقاد داشت؛ یعنی اگر بخواهید در میان مردم احکام نورانی اسلام را جاري کنید و در مردم رغبت عمل به احکام حیات
بخش اسلام را به وجود بیاورید، با اجراي عدالت در جامعه انجام شدنی است. در جامعه اي که عدالت اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی و
عدالت به معنی عام کلمه نباشد، جامعه اي که از تبعیض، رانت و این گونه فسادها در رنج است، طبق این حدیث شریف احکام الهی



هم در آن جامعه مستقر نخواهد شد. حقیقتاً آقاي حکیمی به این معنا هم معتقد بود، هم دغدغه اش بود و هم در نوشته هایش

 
(حدود پنجاه جلد کتاب) به آن پرداخت. 

 
از رنجِ فقر و نداري خانواده ها، بی تاب می شد 

اگر کتاب هاي ایشان را مطالعه کنید، بحث عدالت انسانی را بسیار مطرح کرده و تحلیلش این بود که ما اگر بخواهیم مدینه ي فاضله
ایجاد کنیم، اگر بخواهیم جامعه ي دینی تأسیس کنیم، اگر بخواهیم جامعه ي نبوي و علوي به وجود آوریم، جز با عدالت امکان ندارد.
باور داشت که عدالت در جامعه باید ایجاد شود. اگر مطلع می شد خانواده اي در رنجِ فقر و نداري اند حقیقتاً بی تاب می شد و همه

 
ي غصه و نگرانی اش همین بود. 

 
آن جلسه به یادماندنی با رهبر انقلاب 

سال 69 بود که رهبر انقلاب به من گفتند علاقه مندم آقاي حکیمی را ملاقات کنم. براي فلان روز، ناهار ایشان را دعوت کنید. من به
آقاي حکیمی عرض کردم که فلان روز ناهار مهمان رهبر انقلاب هستید. آقاي حکیمی گفت آقا من حالا در حضور ایشان بیایم چه
بگویم و چه کار کنم؟ من اگر بیایم و هیچ چیز نگویم، روز قیامت مسئولم که در محضر حاکم اسلامی رفتم، ولی درد و رنج مردم را
منتقل نکردم و نگفتم. من اگر بیایم در این جلسه چیزي نگویم روز قیامت مسئولم و اگر هم این مطالب را بگویم (نابسامانی هاي
اقتصادي، فقر، نداري، تبعیض و ...) ممکن است خیلی مورد پسند واقع نشود یا خود ایشان بگوید آقا من مطلعم از این مسائل. خب
آمدن من چه فایده اي دارد. من باید از این ملاقات بهره اي ببرم. بنده به ایشان عرض کردم، شما تشریف بیاورید، هرچه تشخیص می
دهید و دوست دارید آنجا بیان کنید. حضرت آقا سعه ي صدرشان خیلی بالاست و در نیت پاك و صداقت و اخلاص شما کمترین

 
تردیدي ندارند. لذا، هرچه بگویید آقا استقبال می کنند، هیچ نگران نباشید. 

آن روز مقرر محقق شد و ایشان خدمت آقا تشریف آورد. صحبت هایی شد و جناب آقاي علامه حکیمی هم شروع به بیان دردها و
مشکلات بخشی از مردم کرد و به یک سري مصادیق اشاره کرد. صحبت هایش که تمام شد، آقا فرمودند جناب آقاي حکیمی، این
مطالبی که فرمودید ما بیش از این ها خبر داریم. بنده گزارش ها و نامه ها را می خوانم، ملاقات هاي فراوانی با اقشار مختلف دارم.
شما یک گوشه از این ها را خبر دارید. بله، این نابسامانی ها و مشکلات هست، ما هم در فکر هستیم و بی تفاوت نیستیم. آقاي
حکیمی رو کرد به بنده گفت خب ببینید پس خود آقا در جریان هستند و بهتر از ما هم اطلاع دارند، پس آمدن من چه سودي
داشت؟ آقا فرمودند آقاي حکیمی، فلانی درست گفته است. بله، من اطلاعاتم در این حوزه ها کم نیست و خیلی اطلاعات دارم؛ امّا

 
آمدن امثال شما و جلسات با شماها ما را روي این موضوعات بیشتر حساس می کند. این خیلی مؤثر است. 

بله، این اخبار و اطلاعات را ما داریم و به مسئولان هم تذکر می دهیم. دغدغه ي ما هم هست، امّا آن قدر داده هاي ذهنی ما متفاوت
و متعدد و زیاد هست که گاهی روي این امر که می خواهیم متمرکز بشویم، مسئله ي جدیدي به وجود می آید، یک امر دیگري پدید
می آید و غفلت می شود از مسئله اي، امّا حضور و تذکردادن هاي شماها، ما را روي این مسئله حساس می کند. این می شود یک

 
مسئله ي ذهنی همیشگی ما. لذا، ما استقبال می کنیم که شماها تشریف بیاورید همین نکات را به ما بگویید. 

این خاطره را بیان کردم که بگویم علامه حکیمی همیشه دغدغه ي مردم به ویژه نیازمندان را داشت و در هر جلسه و محفلی این

 
مسائل را بیان می کرد و پرچم عدالت واقعی را بلند کرد؛ آن هم عدالتی برخواسته از آیات و روایات. 

 
کتاب الحیاة؛ دستاورد قلم اعجاب آور و سحرآمیز علامه حکیمی 



علامه حکیمی واقعاً قلم اعجاب آور و سحرآمیزي داشت. ایشان فقیه، اسلام شناس و روشن فکر نوآور بود؛ روشن فکري که فکرها و
ایده هایش را از قرآن و روایات گرفته بود؛ روشن فکري که پاي درس آیت االله میلانی، آقا شیخ مجتبی قزوینی و شیخ هاشم قزوینی

 
زانوزده و در حوزه تربیت شده بود. مبانی ایشان مبانی کاملاً منسجمِ محکم و برگرفته از آیات و روایات بود. 

مرحوم حکیمی کتاب ها و نوشته هاي فاخر فراوان با بهترین ادبیات و واژه ها دارد، امّا گل سرسبد تلاش ایشان و دو برادر بزرگوارش
(آقایان محمد و مرحوم علی حکیمی) کتاب الحیاة است؛ الحیاة کار مشترك این سه برادر بود، امّا عمده ي کار، زحمت و مدیریت
برعهده ي علامه حکیمی بود. رهبر انقلاب در یکی از خطبه هاي نماز جمعه در سال 1360 از این کتاب نام بردند و تجلیل کردند.
کتاب الحیاة شامل همه ي مباحث، آیات و روایات است، امّا با نگاه امروزي، همان نوآوري است که رهبر انقلاب در پیام تسلیت رحلت
علامه حکیمی به آن اشاره کردند؛ نگاهی نو به آیات و روایات، نه نگاه برداشت هاي شخصی؛ نگاهی نو، امّا با اصول و مبانی خود قرآن

 
و سنت. 

کتاب الحیاة دایرةالمعارف معارف شیعه است، امّا با نگاهی نو و جدید. خاطرم هست همان روز (سال 69) که با مرحوم حکیمی خدمت
رهبر انقلاب شرفیاب شدیم، حضرت آقا به جناب حکیمی فرمودند این کاري که شما در الحیاة انجام دادید، یک کار منحصربه فرد
است. دیگران هم در حوزه در مقوله ي آیات و روایات، مشابه این کار را انجام داده اند، امّا از این منظري که شما وارد شدید همان
نوآوري و یک نگاه اصیل دینی است که منحصربه فرد است. این را ما نداریم و من از شما می خواهم بیایید یک عده از طلبه ها را
تربیت کنید که با این سبک و با این نگاه، سراغ معارف قرآن و سنت بروند. یادم هست مرحوم علامه حکیمی در پاسخ گفت آقا، من
خیلی حال و حوصله این کارها را ندارم. آقا هم فرمودند من حاضرم کمک کنم و امکانات در اختیار شما قرار بدهم تا جمعی از طلبه

 
هاي بااستعداد فاضل و خوش فکر را جذب کنید و آن ها را آموزش بدهید تا بتوانند مثل کتاب الحیاة سراغ قرآن و روایات بروند. 

من به همه افراد اهل مطالعه، دانشگاهیان و حوزویان توصیه می کنم کتاب الحیاة را مطالعه کنند و از این نگاه زیبا، خوب و نویی که
مرحوم حکیمی به کاربرده لذت ببرند. کتاب الحیاة انصافا الحیاة است. ایشان با دقت این کتاب را ترجمه کرده و براي کلمه به کلمه ي
آن رنج ها برُده تا بتواند بهترین، مناسب ترین و بروزترین واژه ها را در ترجمه به کار ببرد. گاهی براي استفاده از بعضی از واژه هاي
عربی به قم می آمد و گاهی من در خدمتش بودم. گاهی هم نزد یکی از نویسندگان عراقی مسلط به ادبیات روز عرب در قم می رفت

 
و از او براي به کاربردن واژه ي معادلِ مناسب کلمه سؤال می پرسید. تا این حد دقت و وسواس داشت. 

 
اهل زهد و چله نشینی بود 

غیر از نوشتن و روحیه زهد و عدالت طلبی، تعبد ایشان هم نمونه بود. بالأخره از استادان بزرگوارش آیت االله آقا شیخ مجتبی قزوینی و
آیت االله حافظیان و دیگران درس گرفته بود. اهل چله نشینی و ریاضت هاي قرآنی هم بود. برنامه هایی براي خودش داشت و به

 
کمالاتی هم رسیده بود، ولی چیزي ابراز نمی کرد. گاهی که ما خیلی اصرار می کردیم، فقط مقداري را بیان می کرد. 

 
سال هاي زندگی ساده و بی آلایش در یک زیرزمین 

ایشان همان گونه که واقعاً در کتاب ها و نوشته هایش پرچم عدالت را بلند کرده بود، این باور را اوّل در زندگی خودش پیاده کرده
بود. زندگی، لباس و خوراکش هم به میزان حداقلی بود. ایشان تقریباً 25 سال قبل زیرزمینی را در حوالی میدان ولی عصر تهران
اجاره کرده بود و آنجا زندگی می کرد. بعدها دوستانش اصرار کردند که زندگی در اینجا براي سلامتی تان مضر است، اینجا نور و
آفتاب ندارد و رطوبت دارد، اگر اجازه دهید آپارتمان کوچکی را از پول شخصی خودمان، نه از بیت المال یا پول وجوهات، برایتان



 
بخریم. ایشان قبول کرد و آپارتمانی در نزدیکی حسینیه ي ارشاد برایش خریداري شد. 

مرحوم حکیمی زندگی بسیار ساده اي داشت. ما چندبار در سال به منزل همدیگر می رفتیم و با هم مأنوس بودیم. من روي ظاهر
ایشان هم دقت داشتم. گاهی می دیدم دو سه سال یک پیراهن یا شلوار را می پوشد و عوض نمی کند. خیلی زاهد بود و به حداقل
زندگی قناعت می کرد. خوردوخوراکشان هم همین طور بود. می گفت من که نمی توانم آشپزي کنم، صبحانه چایی و پنیر می خورم،
ظهرها هم گاهی کنسرو می خورم و شب ها هم چایی شیرین با نان می خورم. گاهی هم دوستان علامه حکیمی به خاطر اینکه تغذیه
اش مقداري سروسامان بگیرد، به منزلشان دعوتش می کردند. در مجموع به لباس و خوردوخوراك بسیار بی اعتنا بود. گاهی مواقع
وقتی ما می خواستیم با پول شخصی خودمان کمی میوه یا غذا برایش تهیه کنیم، قبول نمی کرد و می گفت مگر دیگران هم می

 
توانند این گوشتی را که شما براي من آوردید، بخورند؟ مگر دیگران هم می توانند از این تنوع میوه ها بهره مند باشند؟ 

حقیقتاً ً عالم با عمل بود. زندگی بسیار محقر و فرش خیلی معمولی داشت. پشت میز و صندلی نمی نشست، بلکه روي زمین می
نشست و کارهایش را انجام می داد. تخته ي صافی تهیه کرده بود و چندتا آجر هم زیر این تخته ها براي پایه گذاشته بود و پارچه اي

 
هم روي آن کشیده بود. این میز تحریرش بود؛ میز ساده اي که روي آن مطالب و معارف فراوان دین را نوشت و چاپ کرد. 

 
همواره مدافع انقلاب و نظام بودند 

ایشان همواره مدافع انقلاب و نظام بود و به عنوان روشنفکر و عالم دینی نقدهایی هم داشت. کسی که نقد داشته باشد به این معنا
نیست که بگوییم اصل نظام را قبول ندارد. این حرف باطلی است. ایشان اصل نظام جمهوري اسلامی را قبول داشت و به آن معتقد و
علاقه مند بود. مرحوم حکیمی جزء کسانی بود که براي تأسیس نظام و به نتیجه رسیدن این انقلاب تلاش کرد و زحمت کشید. البته
در حوزه هایی هم نقد داشت، امّا نقدهایش به معناي جدایی و فاصله گرفتن ایشان از نظام نبود. بنده این حرف را قبول ندارم. ایشان

 
همراه با نظام بود و براي موفقیت نظام و رهبر انقلاب دعا می کرد، ولی در کنارش هم نقدهایی داشت. 

 
اقدام و توجه رهبر انقلاب در خدمت رسانی به محرومان 

خاطرم هست در تهران که زیاد خدمت ایشان می رسیدم، محفل انُسی داشتیم. من گاهی سفرهاي رهبر انقلاب به استان ها و خدمات
داده شده به بخش محروم در این سفرها را براي آقاي حکیمی بازگو می کردم و ایشان از عمق وجود خوشحال می شد و به من می
گفت چرا همین ها را نمی نویسید؟ چرا این ها را بیان نمی کنید؟ این ها را چاپ کنید. مرحوم حکیمی می گفت اگر رهبر
مارکسیستی سفرهاي این چنینی می رفت و خدماتی را براي مردم ارائه می داد، کتاب، مقاله، مجله و فیلم هاي بسیاري درباره اش
براي تبلیغ آن مکتب باطل تولید می کردند. شما چرا این ها را بیان نمی کنید؟ چرا این ها را نمی نویسید؟ حتی اگر شده این ها را
در کاغذهاي ارزان قیمت بنویسید و چاپ کنید و در اختیار جوانان قرار دهید که آگاه شوند در نظام دارد این همه خدمات انجام می
شود. ایشان واقعاٌ دل سوز نظام بود و براي نظام و رهبري و مسئولان خدمتگزار دعا می کرد. از آن طرف هم نسبت به افراد بی تفاوت

 
در مقابل درد و رنج و کمبودهاي مردم نفرت داشت. طبیعتاً هر انسانِ مسلمانِ دردآشنا این گونه است. 

 
احترام ویژه علامه مطهري براي آقاي حکیمی 

ایشان بسیار مورد احترام شهید مطهري بود. آن زمان برخی جلساتی خصوصی در منازل مرحوم اخوي مان، علامه مطهري، مرحوم
علامه حکیمی، شهید قدوسی، مرحوم آیت االله خزعلی و دیگران برپا می شد. من آن موقع نوجوانی شانزده هفده ساله بودم و بعضی از
آن جلسات را یادم هست. در جلسه اي دیدم که مرحوم علامه مطهري -هم به لحاظ سن وسال و هم به لحاظ علمی خیلی بالاتر بود-



براي آقاي حکیمی احترام بسیاري قائل بود. خود ایشان نقل می کند که آقاي مرحوم مطهري درباره ي بعضی از مباحث با من تماس
می گرفت و می گفت آقاي حکیمی این مطلب و این نظر من، اگر تو هم نظر من را قبول داري برو و به امام بگو. من به ایشان گفتم
خب آقا خودتان بروید بگویید، شما که از من به حضرت امام نزدیک ترید. علامه مطهري هم گفته بود خیر، من دوست دارم این

 
مطلب را شما به امام منتقل کنید. امام به شما احترام می گذارد و به نظرات شما اعتنا می کند. 

 
انُس با مرحوم آیت االله سیدعبدالکریم کشمیري 

مرحوم آیت االله سیدعبدالکریم کشمیري، عالمی ربانی و سالک و از شاگردان مرحوم آیت االله سیدعلی قاضی بود. بنده هم گاهی
توفیق داشتم و خدمت آن بزرگوار می رسیدم. مرحوم آقاي حکیمی با مرحوم آیت االله کشمیري انُس داشت و خیلی هم آقاي
کشمیري را قبول داشت. ایشان درباره ي آقاي کشمیري به من گفت من بعد از مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی خیلی افراد و
بزرگان را دیدم که اهل ریاضت، سیروسلوك و ختومات بودند، امّا مثل آقاي کشمیري ندیدم. ایشان در امتداد مرحوم آقا شیخ مجتبی

 
است. هر وقت فرصت پیدا کردي و ایشان اجازه دادند به محضرش شرفیاب شو. 

من مشتاق شدم که بفهمم ارتباط علامه حکیمی با آیت االله کشمیري از کجا شروع شده و این دو بزرگوار چطور همدیگر را پیدا کرده
اند. از شیخ جعفر ناصري، از نزدیکان مرحوم آیت االله کشمیري، در این باره سؤال کردم شما که با مرحوم آیت االله کشمیري خیلی
انُس دارید به من بگویید ارتباط آقاي کشمیري و آقاي حکیمی از کجا شروع شد؟ ایشان گفت من آن نقطه ي اوّلیه ي قضیه را می
دانم. گفتم کجا و کی بود؟ گفت ما گاهی هفته اي یکی دو روز با آقاي مرحوم آیت االله کشمیري به آرامستان وادي السلام قم می
رفتیم و ساعت ها در یکی از غرفه ها می نشستیم. یک روز که نشسته بودیم، دیدم آقایی با موها و محاسن بلند و تیپ خاص از جلوي
ما رد شد. آن زمان من آقاي حکیمی را نمی شناختم. ایشان هم مرحوم آیت االله کشمیري را نمی شناخت و به همین خاطر بدون
اینکه سلام وعلیک و گفت وگویی شکل بگیرد، رد شد. آقاي کشمیري گفت این آقا را صدا بزن. گفتم آقا مگر ایشان کیست؟ آقاي
کشمیري گفت ایشان کسی است که آنچه از دین و معارف فهمیده، به آن عمل می کند. این نقطه ي آغاز آشنایی مرحوم علامه

 
حکیمی با آن عالم جلیل القدر و سالک و عارف بود. 

مرحوم آیت االله کشمیري اگر اراده می کرد، باطن افراد را می دید. ایشان کسی بود که به آنچه از معارف دین و از حلال و حرام خدا
می دانست، عمل می کرد. وظیفه ي همه ي ما همین است که آنچه می دانیم، عمل کنیم. من یک وقتی خدمت آیت االله بهجت
رسیدم و بعد از اینکه دستوري از ایشان گرفتم، دو سه تذکر اخلاقی به من دادند. بعد از مدتی با آقازاده ي ایشان، آقاي شیخ علی
بهجت تماس گرفتم و گفتم اگر می شود در فلان قضیه از آقا توصیه اي برایم بگیرید. گفت فردا زنگ بزن، خبر می دهم. فرداي آن
روز زنگ زدم و گفت آقا فرمودند همان هایی که گفتند، حلال و حرام خدا را رعایت کنید. به هیچ چیز دیگري نیاز ندارید و دنبال
هیچ چیز دیگري نباشید. حلال و حرام خدا را آن مقدار که می دانید عمل کنید، برکات به سوي شما خواهد آمد و درها به روي شما

 
باز خواهد شد. مرحوم آیت االله کشمیري هم داشتن همین ویژگی را درباره علامه ي حکیمی شهادت داده بودند. 

 
پیغام علامه حکیمی پس از انتصاب تولیت جدید آستان قدس رضوي 

یکی از دغدغه هاي آقاي حکیمی رسیدگی به نیازمندان بود. وقتی بنده توفیق خادمی و نوکري دستگاه قدسی حضرت رضا علیه
السلام را پیدا کردم، ایشان پیغامی براي من فرستاد و گفت به فلانی بگو از فقرا و نیازمندان غافل نباشد و به آنان رسیدگی کند.
مرحوم حکیمی درد و نداري و رنج فقرا را درد و دغدغه و رنج خودش می دانست. به مسئولان هم توصیه می کرد نسبت به طبقات
پایین جامعه غفلت نکنند. واقعاً رنج دیگران برایش خیلی مهم بود. لذا، با اینکه مراودات و ارتباطاتش خیلی محدود بود، امّا هر وقت
مسئولان یا دوستان قدیمی اش به مسئولیتی می رسیدند، به آن ها توصیه می کرد که دچار زندگی اشرافی نشوید و از مردم به



خصوص طبقات پایین غفلت نکنید. می گفت انقلاب متعلق به همین هاست و صاحب این انقلاب این ها هستند. شما هم حالا مسئول
شده اید، مراقبت باشید زندگیتان تغییر نکند. مبادا دچار اشرافیت بشوید! مبادا با اشراف رفت وآمد کنید؛ چون خوي اشرافی در

 
شماها اثر می گذارد و شما را تقلیل می دهد. 

ایشان کسی بود که آن مقداري که از حلال و حرام خدا و احکام و دستورات الهی را می دانست، به آن متعبد بود و عمل می کرد. خدا
هم درهایی را به روي ایشان گشود و راه هایی را براي ایشان باز کرد و به کمالات و کرامات رسید. ان شاءاالله ما هم بتوانیم دستورات
قرآن را در حد توانمان عمل کنیم و متعهد و متعبد به آن باشیم. خداوند ان شاءاالله این عالم ربانی را، این روشن فکر دل سوخته را،

 
این نویسنده ي دردآشنا را با اولیاء آن محشور بفرماید. 

انتهاي پیام/
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بازگشت 5 هزار میلیارد ریال کالا به چرخه تولید

 
معاون وزیر اقتصاد 

 
بازگشت 5 هزار میلیارد ریال کالا به چرخه تولید 

مدیرعامل سازمان اموال تملیکی گفت: حدود 5 هزار میلیارد ریال کالا در 5 ماه نخست سال جاري، از طریق اعاده به چرخه تولید
بازگردانده شد.به گزارش اقتصادسرآمد، محمدعلی افتخاري رییس هیات مدیره و مدیرعامل این سازمان در خصوص آمار عملکرد
سازمان جمع آوري و فروش اموال تملیکی طی 5 ماهه ابتدایی سال جاري اظهار کرد: علیرغم وجود مشکلات زیرساختی و کمبود
نیروي انسانی، با تلاش جهادي نیروهاي سازمان براي تحقق بخشیدن به برنامه هاي پیش بینی شده موجب شد طی دوره مذکور،

 
مجموع فروش سازمان اموال تملیکی با رشد 55 درصدي همراه شود. 

معاون وزیر اقتصاد با تاکید بر حمایت همه جانبه سازمان از تولیدکنندگان اظهار کرد: کالاهایی که به جهت حمایت از تولید داخلی
کاربرد دارند به هیچ عنوان در مزایده مطرح نخواهد شد و صاحبان کالا و کارخانه ها در صورتی که تقاضا کنند با دریافت تاییدیه از
گمرك به خود آنها واگذار خواهد شد.افتخاري تصریح کرد: به منظور ایجاد جهش مطلوب در تولید و رفع نیازهاي داخلی در شرایط
تحریم، این سازمان نقش ارزشمندي براي جلوگیري از وقفه خطوط تولید بنگاه هاي اقتصادي ایفا کرد تا از زنجیره تولید و اشتغال
حمایت شود.رییس هیات مدیره سازمان اموال تملیکی افزود: این سازمان طی 5 ماهه نخست سال جاري توانسته حدود 5 هزار
میلیارد ریال کالا را از طریق اعاده به چرخه تولید بازگرداند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 36 درصد رشد را به ثبت رساند.وي
افزود: میزان فروش اموال سازمان اموال تملیکی در بخش منقول با رشد 56 درصدي نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 6 هزار و
473 میلیارد ریال رسیده که 54 درصد از این میزان فروش به صورت مزایده و 46 درصد دیگر به صورت مذاکره اي بوده است. با
توجه به رویکرد جدید سازمان، فروش مذاکره اي در بخش قاچاق در حال کاهش است، به این ترتیب که ترکیب فروش مذاکره اي
طی دوره مذکور شامل 76 درصد متروکه و 23 درصد قاچاق بوده که در مدت مشابه سال گذشته این ترکیب شامل 39 درصد متروکه
و 61 درصد قاچاق بوده است. این امر نشانگر رویکرد و اهتمام سازمان در جهت حمایت از تولید و واگذاري کالاهاي متروکه ( اقلام
واسطه اي و سرمایه اي) به صاحبان کالاها قلمداد می شود.افتخاري عنوان کرد: در بخش غیرمنقول (املاك و مستغلات) حدود 462
میلیارد ریال فروش داشتیم که نسبت به مدت مشابه سال قبل 48 درصد افزایش یافت از این میزان 28 درصد فروش به صورت

مزایده و 46 درصد دیگر به صورت مذاکره اي (وثیقه گذاران) واگذار شد.



حجت اله صیدي در مراسم گرامیداشت هفتادمین سالگرد تأسیس بانک عنوان

کرد 62 درصد تسهیلات 11 میلیارد دلاري بانک صادرات ایران در چرخه تولید

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/06/17

 مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: بانک صادرات ایران 11 میلیارد دلار تسهیلات پرداخت کرده که بالغ بر 62 درصد آن به
چرخه تولید اختصاص یافته است. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک صادرات ایران، حجت اله صیدي در

آیین بزرگداشت هفتادمین سالگرد تاسیس این بانک که با حضور عزت اله اکبري، رئیس ...

 مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: بانک صادرات ایران 11 میلیارد دلار تسهیلات پرداخت کرده که بالغ بر 62 درصد آن به
چرخه تولید اختصاص یافته است. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک صادرات ایران، حجت اله صیدي در آیین

 
بزرگداشت هفتادمین سالگرد تاسیس این بانک که با حضور عزت اله اکبري، رئیس کمیسیون صنایع و (...) 

 مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: بانک صادرات ایران 11 میلیارد دلار تسهیلات پرداخت کرده که بالغ بر 62 درصد آن به چرخه

 
تولید اختصاص یافته است. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک صادرات ایران، حجت اله صیدي در آیین بزرگداشت هفتادمین سالگرد تاسیس
این بانک که با حضور عزت اله اکبري، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی، مشتریان و کارآفرینان برتر کشور،
مدیران عامل اسبق و مدیران ارشد بانک صادرات ایران به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، افزود: این تسهیلات به تامین مواد اولیه
تا کالاي نهایی، حمل و نقل، پخش، تامین و تدارکات، صنایع غذایی، آبزیان، کشاورزي و بخش هاي مرتبط پرداخت شده است. 20
درصد تسهیلات به بنگاه ها و سازمان هاي دولتی اختصاص یافته که طلب بانک از دولت به حساب می آید که به شکل خرید تضمینی
گندم، ساخت مسکن روستایی و مواردي از این دست تخصیص یافته و به نوعی موجب تحریک تقاضاي کل شده که در قالب خدمت
به مردم تعریف شده است. پرداخت جهت حمایت از سیل زدگان و زلزله زدگان و همچنین حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا، اجراي طرح هاي عمرانی مانند سد سازي، بزرگراه ها و طرح هاي آب رسانی در استان هاي مختلف مشمول ماده 56 قانون
بودجه نیز از جمله این تسهیلات هستند که کار مردم را آسان می کند و در راستاي خدمت به مردم توسط بانک صادرات ایران

 
پرداخت شده است. 

صیدي اظهار کرد: بیش از 10 درصد از این تسهیلات تسهیلات تکلیفی قرض الحسنه است که سودي براي بانک از محل آنها مترتب
نیست و براي وام ازدواج، ودیعه مسکن و سایر نیازهاي ضروري پرداخت و همچنان موجب افزایش تقاضاي کل می شود. توزیع
تسهیلات بانک صادرات ایران همه اقشار مردم را از وام هاي خرد تا صنایع بزرگ در برمی گیرد و در این میان نیازهاي بازنشستگان
نیز در قالب همکاري که با صندوق بازنشستگی کشوري و تولیدکنندگان بزرگ ایجاد شده، دنبال می شود. وي با بیان این که بانک
صادرات ایران به بیش از 20 میلیون مشتري فعال با بیش از 30 میلیون حساب بانکی فعال خدمت ارائه می دهد، گفت: بانک صادرات
ایران افتخار دارد که از این طریق در خدمت اقتصاد و مردم کشور باشد و در خلق بخشی از تولید ناخالص داخلی کشور نقش موثر ایفا
کند. مدیرعامل بانک صادرات ایران با یادآوري اینکه در ادبیات سازمانی و مدیریت استراتژیک، چهار گروه بزرگ از ذي نفعان براي هر
سازمان اهمیت ویژه دارند، اظهار کرد: در بانک صادرات ایران پنج گروه مشتریان، کارکنان، سهامداران، نهادهاي مدنی و بازنشستگان
جایگاه ویژه دارند. وي افزود: بدون مشتریان فلسفه وجودي سازمان زیر سوال خواهد رفت و در بانک صادرات ایران به عنوان یک
شریک راهبردي کوشش شده تا کارکنان پر تلاش بانک به مشتریان و کارآفرینان که در عرصه اقتصادي تلاش و مبارزه می کنند،
خدمات ارائه دهند. بانک صادرات ایران در سراسر کشور بیش از 20 هزار مشتري 10 ستاره دارد. همچنین دغدغه تمامی مدیران و



کارکنان بانک ارائه خدمات با کیفیت و سریع به مردم است. صیدي در ادامه جایگاه سهامداران بانک و حمایت هاي آنها را خاطرنشان
کرد و افزود: بانک با تلاش همه همکاران 8.5 هزار میلیارد تومان زیان انباشته را طی 3.5 سال جبران کرد و موفق شد بعد از شش
سال سود بین سهامداران تقسیم کند. وي گفت: سود غیرعملیاتی استمرار و کیفیت ندارد اما موفقیت در کسب سود عملیاتی موجب
بالندگی و بقاي بانک خواهد شد. وي حمایت مجلس شوراي اسلامی به عنوان عصاره فضایل ملت را مایه دلگرمی براي خدمت بیشتر
به مردم دانست و بازنشستگان بانک صادرات ایران را ثروت اصلی بانک توصیف کرد. صیدي با بیان اینکه افتخار بانک صادرات ایران در
این هفتاد سال این است که به شعار «بانک صادرات ایران در خدمت مردم»، پایبند بوده است، گفت: گاهی نوآوري در پایبندي به
سنت است. ما به سنت ها وفادار مانده ایم اما سعی کرده ایم کارهاي نوآورانه نیز انجام دهیم. وي افزود: برنامه بانک صادرات ایران این
است که با طرح هاي نوآورانه ارائه تسهیلات به چرخه تولید را بهبود ببخشیم و با وجود تولیدکننده ها و کارآفرینان بزرگ باید
نقدینگی و اعتبار را به سمت تولید هدایت کرده و در ادامه این مسیرف تولید ناخالص داخلی را به 1000 میلیارد تومان برسانیم.
مدیرعامل بانک صادرات ایران با اشاره به تسهیلات خرد پرداخت شده توسط بانک، افزود: تلاش شده تا مردم براي دریافت این وام ها
به شعب مراجعه نکنند. رشد زیادي در زمینه فناوري اطلاعات در بانک صادرات ایران رقم خورده و کیف پول، همراه بانک و اپلیکیشن
صاپ نیز در همین مسیر در اختیار مشتریان قرار گرفته است. وي ارائه و ارتقاي سامانه شمس (شعبه مجازي سپهر) و «صاپ» را
مورد توجه قرار داد و افزود: روند ارتقاي صاپ تا بهمن ماه سال جاري دنبال خواهد شد تا سوپر اپلیکیشن صاپ براي ارائه خدمات
متنوع ارائه شود. همچنین همزمان با میلاد مبارك امیرالمومنین علیه السلام، شعب جدید بانک با خدمات متفاوت راه اندازي خواهند
شد. صیدي با اشاره به رونمایی از والا کارت بانک صادرات ایرا ن براي مشتریان بزرگ بانک، اظهار کرد: امروز از طریق سامانه شمس و
نسخه بهینه شده صاپ، امکان تقاضا و دریافت تسهیلات فراهم شده که به دلیل الزام بانک مرکزي، مشتري باید حداقل یکبار براي
احراز هویت به شعبه مراجعه کند و با توجه به اقدامات صورت گرفته، پرداخت تسهیلات مختلف و احراز هویت در یک زمان انجام
خواهد شد. مدیرعامل بانک صادرات ایران تاکید کرد: این مسیر براي نقش آفرینی در توسعه کشور و اشتغال با جدیت دنبال خواهد
شد. چراکه نهایت همه تلاش ها باید به اشتغال ختم شود و اشتغال نیز از مسیر تولید و کارآفرینی تحقق می یابد. مدیرعامل بانک
صادرات ایران همچنین با گرامیداشت مؤسس و مدیران پیشین بانک صادرات ایران، شهداي بانک در جنگ تحمیلی، شهداي مدافع
حرم و ایثارگران بانک، از زحمات همه کارکنان و مدیران گذشته و حال بانک طی هفتاد سال فعالیت قدردانی و تجلیل کرد. نائب
رئیس هیئت مدیره بانک صادرات ایران نیز در این مراسم با بیان اینکه مردم از بانک هفتاد ساله صادرات ایران انتظار خدمات متفاوت
و ویژه دارند، به تبعات تاثیر تورم، تنگناهاي بین المللی و از بین رفتن فروش اعتباري در اقتصاد کشور اشاره و اظهار کرد: بانک
صادرات ایران با توجه به شرایط اقتصادي کشور طرح ها و راهکارهاي نوینی ارائه داده تا به رفع این مشکلات کمک کند. امیر
یوسفیان عملیاتی کردن طرح اعتبار در حساب جاري بعد از 40 سال در بانک صادرات ایران در قالب عقد خرید دین را مورد اشاره
قرار داد و افزود: بانک صادرات ایران در قالب عقد خرید دین بیش از 362 هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده است. وي با بیان
اینکه 70 درصد اشتغال ایجاد شده در کشور توسط بنگاه هاي کوچک و متوسط ایجاد شده، از ارائه طرح کارا توسط بانک صادرات
ایران براي پرداخت تسهیلات 20 میلیارد ریالی با نرخ کارمزد 7 درصد به این بنگاه ها خبر داد و گفت: بازپرداخت این تسهیلات 24
ماهه است که براي تامین سرمایه در گردش و سرمایه ثابت این بنگاه ها در نظر گرفته شده است. معاون سهولت ارائه خدمات
غیرحضوري به مشتریان بانک را مورد تاکید قرار داد و افزود: بیش از 96 درصد خدمات بانک صادرات ایران به صورت الکترونیکی و
خارج از شعبه انجام می شود. رضا گودرزي افزود: براي برخی خدمات مالی نیز در قالب سامانه شمس تمهیداتی در نظر گرفته شده
است که درخواست و اعطاي تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، وام اقشار ویژه، وام مشاغل خانگی کمیته امداد و بهزیستی، وام مسکن
روستایی، کارت اعتباري همیاران سپهر، تسهیلات طرح 67، طرح اعتباري سپهر، طرح نسیم، مرابحه اقساطی و مرابحه بدون واریز
قسط، از جمله قابلیت هاي جدید این سامانه است. وي همچنین صدور غیر حضوري کارت، فعال سازي سپهرکارت، بستن حساب
هاي مازاد، درخواست درگاه پرداخت اینترنتی و بازپرداخت اقساط تسهیلات را از دیگر قابلیت هاي جدید این سامانه عنوان کرد و
افزود: تعداد درخواست خدمات مشتریان این سامانه از 13 هزار تقاضا در مهر سال 99 به 228 هزار درخواست در شهریور سال 1400
افزایش یافته است. مدیرعامل شرکت هلدینگ فناوري صاد نیز در این مراسم گفت: براي عملیاتی شدن طرح تحول دیجیتال در بانک
صادرات ایران، مجموعه اي از 37 پروژه مهم و جدي در دستور کار قرار گرفته که طی 4 سال آینده با همکاري بانک و شرکت هاي



گروه هلدینگ عملیاتی و اهداف بانک دیجیتال محقق شده و برنامه هاي تدوین شده براي ایجاد یک بانک تمام دیجیتال با جدیت
دنبال خواهد شد. صادق فرامرزي گفت: صاپ پلاس در مسیر سوپر اپلیکیشن شدن نرم افزار صاپ در دست اجرا است. احراز هویت و
امضاي دیجیتال به صورت کامل به این نرم افزار اضافه شده و هدف این است که بانکداري داده محور را به زودي در بانک صادرات
ایران ایجاد کنیم. در این مراسم همچنین سید شهاب الدین حسینی هاشمی، مدیرعامل اسبق بانک صادرات ایران ضمن تبریک 70
سالگی بانک بزرگ، موفق و مردمی صادرات ایران، گفت: براي همه همکاران و بازنشستگان بانک آرزوي سلامتی و موفقیت دارم. جا
دارد در این روز عزیز از زحمات مرحوم مفرح که واقعا براي بانک زحمات زیادي کشیدند تشکر کنم. از تلاش همه همکاران از گذشته
تاکنون قدردانی می کنم شعار در خدمت مردم بودن را تحقق بخشیدند. جمله حق با مشتري است هم همیشه پشت سر کارکنان
بانک از گذشته تا امروز درخشیده و عامل اصلی موفقیت این بانک در سال هاي متمادي بوده است. محمدرضا پیشرو، دیگر مدیرعامل
اسبق بانک نیز با تبریک 70 سالگی بانک،گفت: جایگاه کنونی بانک صادرات ایران مرهون تلاش و فعالیت همه همکاران در همه ادوار
گذشته و حال است. از زمانی که آقاي صیدي و هیئت مدیره فعلی روي کار آمد وضعیت بانک صادرات رو به بهبود رفت و از شرایط
زیان انباشته هنگفت طی حدود سه سال، امروز توانسته با درایت و هوشمندي و کمک همه مدیران و کارکنان به سوددهی دست یابد.
اسماعیل للـه گانی، دیگر مدیرعامل بانک در سال هاي گذشته نیز با تبریک 70 سالگی بانک، از مدیران بانک صادرات ایران تشکر
کرد و یاد و خاطره همه عزیزانی که در این مجموعه تلاش کردند را گرامی داشت. محمد باقري شکوه، از مدیران پیشین بانک نیز در
این مراسم با تبریک هفتادمین سالگرد تأسیس بانک، از حجت اله صیدي بابت ارتقاي شاخص هاي بانک صادرات ایران تشکر کرد و
افزود: ایشان از زمان حضور بانک را در مسیر توسعه و جهش قرار داد. من اعتقاد دارم دلیل موفقیت و پیشرفت بانک در سال هاي
مختلف این بود که شعار «در خدمت مردم» بودن، واقعی بوده و همه کارکنان به آن پایبند هستند. در پایان این مراسم از سه مدیر
استانی، شهریار خلیلی اردلی رئیس شعبه مستقل مرکزي (کد3046)، علیرضا عزیزالهی مدیر بانک صادرات استان خوزستان،
محمدرضا غنی پور مدیر بانک صادرات استان بوشهر، سه رئیس حوزه، حسین زینلی درگیري، رئیس حوزه یک استان هرمزگان،
اسداله برزنونی رئیس شعبه ممتاز نیشابور، حسین نصودي رئیس حوزه سه منطقه شمال تهران و سه رئیس شعبه شامل امین فرخانی
رئیس شعبه فولاد مبارکه استان اصفهان، محمد فتاحی رئیس شعبه وحیدیه استان البرز و رامین اکبري باویلی رئیس شعبه هفده

شهریور استان آذربایجان شرقی، که رتبه برتر در جذب منابع را کسب کردند، با اهداي لوح سپاس، قدردانی شد.



52 درصد از خانه هاي روستایی آذربایجان شرقی کم دوام است

منبع: نصرشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/06/17

نصر: مدیرکل بنیاد مسکن آذربایجان شرقی گفت: 52 درصد از واحدهاي مسکونی روستایی استان کم دوام بوده و در مقابل
حوادث طبیعی آسیب پذیر است. به گزارش نصر، حافظ باباپور روز یکشنبه در نشست تخصصی کارگروه طراحی و معماري مرکز
نوآوري، کارآفرینی و توسعه مهندسی افزود: بر اساس آمار سال 1395 حدود 305 هزار واحد مسکونی روستایی در استان وجود دارد
که تاکنون بهسازي و مقاوم سازي 48 درصد از این واحدها با استفاده از تسهیلات اعطایی انجام شده و عملکرد این استان در زمینه

 
بهسازي و مقاوم سازي مسکن روستایی چهار درصد از متوسط کشوري بالاتر است. 

وي با بیان اینکه به دنبال مصوبه هیات وزیران و ابلاغ بنیاد مسکن کشور امسال سقف تسهیلات مسکن روستایی با افزایش 2 برابري
از 50 میلیون تومان به 100 میلیون تومان افزایش یافته، اظهار داشت: این تسهیلات با کارمزد پنج درصد و بازپرداخت 20 ساله براي
بهسازي و نوسازي مسکن روستایی به متقاضیان پرداخت می شود و فرصت مناسبی است تا روستاییان با استفاده از این تسهیلات

 
نسبت به مقاوم سازي واحدهاي مسکونی خود اقدام کنند. 

مدیرکل بنیاد مسکن آذربایجان شرقی با اشاره به ضرورت استفاده از فناوري هاي پیشرفته در تولید مصالح ساختمانی و ارتقاي
کیفیت آنها، اظهار داشت: پایین بودن مقاومت مصالح به کار رفته در ساخت ساختمان ها به ویژه در مناطق روستایی از دلایل افزایش

 
میزان خسارت هاي مالی و احیانا جانی در بروز حوادث غیرمترقبه مانند زلزله در این استان است. 

باباپور، ادامه داد: بنیاد بتن آذرآبادگان وابسته به بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با داشتن کارگاهاي متعدد در تولید باکیفیت مصالح

 
ساختمانی و راهسازي و استفاده از فناوري هاي جدید در اجراي طرح هاي عمرانی با بنیاد مسکن استان مشارکت دارد. 

 
استفاده از مصالح نوین موجب تسریع در اجرا و افزایش کیفیت می شود 

مدیرکل بنیاد مسکن زنجان نیز در این نشست با بیان اینکه به طور متوسط سالانه پنج تا هفت هزار واحد مسکونی در این استان
احداث می شود، گفت: استفاده از مصالح نوین در ساخت وسازها موجب تسریع در اجراي پروژه و افزایش کیفیت آنها می شود و روند

 
مقاوم سازي واحدهاي مسکونی روستایی را سرعت می بخشد. 

رضا خواجه اي افزود: از سال 84 تاکنون از 92 هزار و 600 واحد مسکن روستایی این استان حدود 51 هزار واحد بازسازي و مقاوم

 
سازي شده که این میزان حدود 54 درصد از واحدهاي مسکونی روستایی را شامل می شود. 

وي اظهار داشت: در این استان بیش از 18 هزار واحد مسکونی بر روي گسل زلزله ساخته شده که از این تعداد حدود هشت هزار

 
واحد مقاوم سازي شده است. 

مدیرکل بنیاد مسکن زنجان گفت: 274 روستاي این استان در مسیر سیلاب قرار دارد که نیازمند اجراي طرح ایمن سازي بوده و براي

 
اجراي این طرح نیاز به 470 میلیارد تومان اعتبار است. 

«خواجه اي» با بیان اینکه امسال پنج هزار واحد مسکن روستایی این استان با استفاده از تسهیلات این بنیاد بازسازي و مقاوم سازي
می شود، ادامه داد: با ادامه این روند و مقاوم سازي پنج هزار واحد مسکونی به طور میانگین در سال، مقاوم سازي واحدهاي

 
مسکن روستایی این استان به حدود هشت سال زمان نیاز دارد. 

وي با اشاره به اینکه بنیاد بتن آذرآبادگان در تامین مصالح ساختمانی این بنیاد براي تسریع و تسهیل در اجراي پروژه ها همکاري می
کند، یادآوري کرد: کنترل حداکثري بر کیفیت مصالح و استفاده از ظرفیت بنیاد بتن براي ارتقاي سطح کیفی ساخت و سازها از
اولویت هاي بنیاد مسکن زنجان بوده و در این راستا امسال از ظرفیت این بنیاد بتن در اجراي یک هزار و 900 واحد مسکن در



 
شهرهاي زیر 25 هزار نفر جمعیت و پنج هزار مسکن در روستاهاي این استان استفاده می شود. 

 
علی فولادي، مدیرعامل بنیاد بتن آذرآبادگان 

 
تولید مصالح بی کیفیت ممنوع و ساختمان ها شناسنامه دار شود  

مدیرعامل بنیاد بتن آذرآبادگان نیز در این نشست با بیان اینکه مجموعه بنیاد بتن در سطح کشور 80 کارخانه تولید مصالح
ساختمانی دارد، گفت: بنیاد بتن آذرآبادگان نیز داراي 10 کارخانه و کارگاه تولیدي فعال در استان هاي آذربایجان شرقی، اردبیل و

 
زنجان است و مصالح استراتژیک حوزه ساخت و ساز را تولید می کند. 

علی فولادي افزود: این بنیاد سالانه 150 هزار مترمکعب بتن، حدود پنج میلیون قالب بلوك ساختمانی، 2 میلیون متر تیرچه، سه

 
میلیون متر طول خرپاي صنعتی، 200 هزار تن شن و ماسه، 100 هزار قطعات بتنی و آسفالت تولید می کند. 

وي عمده دغدغه این بنیاد را تولید مصالح باکیفیت اعلام کرد و اظهار داشت: در این راستا طی 2 سال گذشته علاوه بر تثبیت تولید

 
مصالح با کیفیت در این منطقه، راندمان تولید این بنیاد نیز از نظر حجمی و ریالی حدود سه برابر نیز افزایش یافته است. 

مدیرعامل بنیاد بتن آذرآبادگان با بیان اینکه به زودي بزرگ ترین و پیشرفته ترین کارخانه تولید قطعات بتنی در تبریز با سرمایه
گذاري 200 میلیارد ریال راه اندازي می شود، گفت: صنعت ساختمان در کشور ما در مقایسه با کشورهاي پیشرفته از تکنولوژي و

 
نوآوري کمتري برخوردار بوده و براي رفع این مشکل مرکز نوآوري، کارآفرینی و توسعه مهندسی در این بنیاد راه اندازي شده است. 

فولادي ادامه داد: در این مرکز از صفر تا مرحله تجاري سازي ایده هاي حوزه راه و ساختمان حمایت می شود و استادان دانشگاه و

 
دانشجویان می توانند از امکانات و ظرفیت هاي این مجموعه در روند تحقیقات و پژوهش هاي خود استفاده کنند. 

وي یادآوري کرد: تاکنون 22 طرح در زمینه هاي مختلف از جمله بتن، سازه هاي اسکان موقت، دستگاه هاي ربات گچکار و خانه هاي
هوشمند به این مرکز ارایه شده که از این تعداد 12 طرح عملیاتی شده و چهار طرح از آنها نیز در مرحله مدل سازي است تا پس از

 
آن وارد مرحله تجاري سازي شود. 

فولادي افزود: طرح هاي اساتید و دانشجویان یا از طریق پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی به این مرکز معرفی یا از طریق فراخوان

 
استارت آپی یا جشنواره ها به این مرکز ارایه می شود. 

وي با تاکید بر اینکه براي جلوگیري از آسیب پذیري ساختمان ها و ارتقاي مقاومت ساخت و سازها باید جلو تولید مصالح بی کیفیت
گرفته شود، اظهار داشت: همچنین ساخت و ساز مسکن باید تخصصی شده و مجوز ساخت و ساز به افراد متخصص واگذار شود

 
و ساختمان ها از نظر فنی و مصالح بکار رفته در آن، شناسنامه دار شود. 

 
انتهاي پیام/ 

خبرگزاري ایرنا



ظرفیت هاي اشتغال کشور را با کمک همه دستگاه ها ساماندهی می کنیم

منبع: نصرشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/06/17

نصر: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: باید با همکاري همه دستگاه ها یک زمین بازي براي اشتغال کشور در سطح کلان
ایجاد کنیم. به گزارش نصر، حجت االله عبدالملکی در نشست کارگروه اشتغال قرارگاه رفاه مردم، با بیان اینکه 16 ستاد اجرایی و
ذینعان آن در این کارگروه فعالیت دارند، گفت: بخش هاي مختلف کارگروه به مرور در حال فعال شدن هستند و امیدواریم شاهد

 
اتفاقات و تصمیماتی باشیم که مردم از آن منتفع شوند. 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: عوامل لازم براي ایجاد اشتغال بین دستگاه هاي مختلف توزیع شده است که هر کدام
دسترسی به بخشی از آن را دارند، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به موجب قانون، دبیري شوراي عالی اشتغال کشور و وظیفه

 
سیاستگذاري، هماهنگی، تسهیلگري، پشتیبانی و هماهنگی را بر عهده دارد و به نیابت از رئیس جمهور امور را پیگیري می کند. 

وي هدف اصلی کارگروه اشتغال قرارگاه رفاه را ایجاد هماهنگی بین دستگاه هاي اجرایی دانست و گفت: باید با همکاري هم یک زمین
بازي براي اشتغال کشور در سطح کلان ایجاد کنیم، در این قرارگاه نگاه بخشی و دستگاهی حاکم نیست بلکه کاملاً ملی به موضوع

 
اشتغال پرداخته می شود و بر همین مبنا تقسیم کار انجام می شود. 

 
عبدالملکی افزود: همه دست به دست هم بدهیم که وعده اشتغال رئیس جمهور محقق شود و ثمره آن به مردم برسد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: در نشست هاي قرارگاه اشتغال، هماهنگی، بحث و تبادل نظر انجام می شود و نتایج و

 
مصوبات آن به نیابت از اعضا در دولت، شوراي عالی اشتغال یا شوراي پول و اعتبار مطرح و پیگیري می شود. 

وي با اشاره به اینکه در اشتغال حلقه هاي مختلفی دخیل هستند توضیح داد: حلقه اول و اصلی نیروي انسانی است آموزش، تأمین
مالی، تهیه ملزومات فیزیکی مانند مجوزها، بازار و … حلقه هاي دیگري هستند که وقتی کنار هم قرار می گیرند نشان می دهند
کشور ما در بسیاري از جنبه ها غنی است بر همین اساس، اگر گروه هاي دست اندرکار حوزه اشتغال درست کار کنند، مهم ترین

 
معضل در کشور یعنی بیکاري حل خواهد شد. 

 
وي تاکید کرد: ظرفیت هاي اقتصاد ایران قطعاً از منابع انسانی که اسماً و رسماً در آن بیکار هستند بالاتر است. 

عبدالملکی افزود: از طرفی ما نهادهایی داریم که هر کدام بخشی از عوامل و حلقه هاي ذکر شده را کنترل می کنند مثل نهادهاي

 
بانکی و یا بورس که منابع مالی را کنترل می کنند یا نهادهاي آموزشی که آموزش نیروهاي انسانی را برعهده دارند. 

 
کارگروه اشتغال پلتفرم مشترك براي تعامل و نقش آفرینی دستگاه ها 

عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز در این نشست گفت: نقش قرارگاه را هدایت و نظارت در نظر گرفته ایم و براي
اینکه این پلتفورم بتواند به درستی کار کند، کارگروه اشتغال می تواند یک پلتفرم مشترك براي تعامل و نقش آفرینی دستگاه هاي

 
ذیربط باشد. 

وي با اشاره به اینکه همه نهادها، الگوي مشخص و تجربه شده خود را دارند که بخش زیادي از آنها موفق بوده است، افزود: ما به
الگوي تجربه شده نهادها ورود نخواهیم کرد، اما یک چارچوب هدایت و نظارت را در قرارگاه خواهیم داشت که بر اساس گروه هدف،

 
رسته فعالیت اقتصادي و جغرافیایی تنظیم شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ضمن تاکید بر ضرورت تسریع کارها و پرهیز از هرگونه موازي کاري پیشنهاد داد؛ یک نهاد به
عنوان محور در نظر گرفته شود و سایرین به عنوان نهاد پشتیبان، هماهنگ با آن باشند تا بتوان تعداد اشتغال ایجاد شده را احصا کرد.
وي خطاب به اعضاي نشست گفت: در قالب سامانه ملی اشتغال، فعالیت هاي هر دستگاه در این حوزه ارزیابی و سنجش و نتایج آن به

 
نهادهاي اجرایی اعلام می شود. 



منصوري در خصوص تسهیل فضاي کسب و کار گفت: در این خصوص با زیر ساخت نرم افزاري که فراهم شده است، می توانیم شبکه
خوبی را ایجاد کنیم. اورژانس کسب و کار و نظام فراگیر مقررات زدایی را داریم و اگر بتوانیم این دو را به سامانه ملی اشتغال متصل

 
کنیم و یک داشبورد مشترك داشته باشیم، بهتر می توان کار را هدایت کرد. 

در این نشست نمایندگان دستگاه و وزارتخانه هاي مختلف از جمله اقتصادي و دارایی، میراث فرهنگی و گردشگري، فرهنگ و ارشاد
اسلامی، صنعت، معدن و تجارت، سازمان بهزیستی کشور، سازمان فناوري اطلاعات، کمیته امداد امام خمینی (ره)، بنیاد مسکن، بنیاد

 
برکت، بسیج سازندگی و اندیشکده پویا دانشکده امام حسین (ع) به بیان پیشنهادات و نقطه نظرات خود پرداختند. 

 
همچنین مقرر شد این نشست ها هر دو هفته یکبار تشکیل و مصوبات پیگیري شود. 

 
انتهاي پیام/ 

خبرگزاري ایرنا



اعضاي سمن هاي جوانان نخبگان اجتماعی کشور و مدیران آینده این سرزمین

هستند

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/06/17

 
 

وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه اعضاي سمن هاي جوانان نخبگان اجتماعی کشور و مدیران آینده این سرزمین هستند گفت:

 
خوشحالم که شرایط براي فعالیت تشکلهاي جوانان در کشور فراهم شده و باید با فکر و برنامه ادامه این مسیر را طی کرد. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان، دکتر سید حمید سجادي در اولین نشست خود با اعضاي هیئت رئیسه مجمع ملی
سازمان هاي مردم نهاد جوانان که با حضور محمدمهدي تندگویان معاون امور جوانان و مدیران کل حوزه جوانان برگزار شد پس از
استماع نظرات و دیدگاه هاي اعضاي هیئت رئیسه مجمع ملی سمن هاي جوانان گفت: به عنوان یک ایرانی که خود را مدیون ایران و
مردم کشورش می داند با شنیدن گزارش ملموس فعالیت هاي سمن هاي جوانان خوشحال شدم و از این اقدامات و فعالیت ها تشکر

 
می کنم. 

وي ادامه داد: هنوز اول راه هستیم و باید کمر همت را محکمتر ببندیم و همت و نیروي مضاعفی به کار ببندیم تا بتوانیم خدمتی
بیش از پیش در این حوزه انجام دهیم و امیدوارم در همگامی با شما جوانان کم نیاوردم و از خدا می خواهم با استفاده از تجارب

 
گذشته به کشور و همنوعانم خدمت کنم. 

وي خطاب به هیئت رئیسه مجمع ملی سمن هاي جوانان گفت: همه مطالب شما نشان از دغدغه مندي و همت شما به حوزه جوانان
دارد و همه دیدگاه هاي شما ارزشمند است و از همه صحبت ها و ایده هاي شما به عنوان دستور کار و ایده گرفتن براي حوزه جوانان

 
استفاده خواهم کرد. 

دکتر سجادي با بیان اینکه سمنها بازوي توانمند اجرائی و شبکه مویرگی وزارت ورزش و جوانان در کل کشور هستند، گفت: به آنچه
که شما جوانان می گویید باور دارم و باید ما را در کنار خود بدانید. همه ما از بچگی با کار جهادي و هیئتی آشنا هستیم و همان

 
روحیه هنوز هم در ما و شما وجود دارد با این تفاوت که حالا سازمان یافته تر شده و قوانین و ساختار خود را دارد و نظام مند است. 

دکتر سجادي با بیان اینکه ورزش یکی از مولفه هاي تعریف سبک زندگی در دنیا است گفت: ایجاد بانک اطلاعاتی جوانان و همچنین

 
بانک اطلاعاتی ورزش کشور آرزوي ماست که می توان آن را با کمک سمن ها عملیاتی کنیم. 



وي با بیان اینکه خیلی از موضوعات اجتماعی دنیا با مشارکت کمیته هاي المپیک انجام می شود، پیشنهاد داد تا اعضاي هیئت رئیسه
مجمع ملی سمن هاي جوانان با کمیته ملی المپیک همکاري مشترکی براي موضوعات اجتماعی داشته باشند که در این میان ورزش

 
نیز بسیار کمک کننده خواهد بود. 

وزیر ورزش و جوانان اسطوره سازي را یکی از کارهاي مهم سمن ها دانست و گفت: شهدا، جانبازان و خانواده هاي آنها اسطوره هاي

 
تاریخ ایران هستند که سمن ها می توانند در حوزه اسطوره سازي به آنها مراجعه کنند. 

وزیر ورزش و جوانان با ابراز خشنودي از فعالیت 3700 سازمان مردم نهاد جوانان در کشور گفت: خوشحالم که شرایط براي فعالیت

 
تشکلها فراهم شده و باید با فکر و برنامه ادامه این مسیر را طی کرد. 

او با بیان اینکه یکی از سیاست هاي ما واگذاري اماکن ورزشی به مردم است گفت: می توان با شرایط خوب و در چهارچوب قانون
اماکن ورزشی را به سمن هاي جوانان واگذار کنیم تاهم بتوان در کنار ورزش کارهاي اجتماعی انجام داد و هم به نوعی خانه جوانان

 
محسوب شود. 

دکتر سجادي گفت: در حوزه بین الملل و در حوزه کارآفرینی ورزش هم می توانید روي کمک هاي ما حساب کنید.گاهی می توان

 
سمن هاي جوانان را در فستیوال ها ورزشی اعزام کرد تا نمایشی از جوان ایرانی داشته باشند. 

دکتر سجادي با تاکید بر مشارکت سمن هاي جوانان با فدراسیون ها و باشگاه هاي ورزشی گفت: سمن ها می توانند نهضت هاي

 
داوطلبی در ورزش راه اندازي کنند. 

وي ادامه داد: طبق بیانیه گام دوم انقلاب ما باید موتور تولید امیدآفرینی در کشور باشیم که یکی از مهمترین کارهاي امید آفرین،

 
توسعه ورزش همگانی است. 

دکتر سجادي با بیان این که گسترش ورزش همگانی یکی از ماموریت هاي ما در این وزارتخانه است، افزود: سمن هاي جوانان با

 
استفاده از ساختار و تشکیلاتی که در کشور دارند می توانند مردم را به ورزش همگانی سوق دهند. 

وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه اعضاي سمن هاي جوانان نخبگان اجتماعی کشور و مدیران آینده این سرزمین هستند گفت: سمن

 
ها باید مردم را به انواع مشارکت ها به ویژه مشارکت در ورزش همگانی سوق دهند. 

وي با اشاره به معضلات و مشکلاتی که پاندومی کرونا در کشور به وجود آورده، گفت: ما در دوران پساکرونا با انواعی از معضلات
فیزیکی، چاقی، فقر حرکتی و ضعف بدنی و همچنین معضلات و مشکلات روحی و روانی خانواده هاي داغدار و درگیر با کرونا روبه رو
خواهیم بود و باید در حوزه ورزش و جوانان برنامه ریزي مناسبی داشته باشیم که چگونه می توانیم از ورزش به نفع جامعه خدمت

 
کنیم. 

وزیر ورزش و جوانان با بیان این که حدود چهار هزار مکان ورزشی در حال ساخت در کشور وجود دارد گفت: منابع دولتی براي
تکمیل این مکان هاي ورزشی محدود است و ما باید از طریق بخش خصوصی و خیرین این مکان ها را به بهره برداري برسانیم که

 
سمن ها در معرفی سرمایه گذار ورزشی می توانند به ما کمک کنند. 



وزیر ورزش و جوانان گفت باید بتوانیم از دریاي بیکران ورزش به نفع جوانان کشور استفاده کنیم و در این راه ما در وزارت ورزش و

 
جوانان در کنار سمن هاي جوانان خواهیم بود. 

تشکیل قرارگاه جوانان، اختصاص مکانی براي فعالیت هیئت رییسه مجمع ملی سمن هاي جوانان، جدي گرفتن مجامع استانی سمن
هاي جوانان و جدي گرفتن ستادهاي ساماندهی امور جوانان از سوي استان ها و نشست مشترك مجمع ملی سمن هاي جوانان با

 
فراکسیون سازمان هاي مردم نهاد مجلس شوراي اسلامی نیز از دیگر موضوعاتی بود که دکتر سجادي به آنها تاکید کرد. 

https://news.msy.gov.ir/news/2163772.htm  :لینک کوتاه



تعاون بستر تحقق توسعه در کشور

منبع: نصرشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/06/17

نصر: مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت: تعاون می تواند بستر تحقق توسعه اقتصادي و عدالت اجتماعی
و فرصت مناسبی جهت توسعه تعاونی هاي با گرایش هاي فعالیتی موجود و سایر حوزه هاي اقتصادي را در راستاي خدمت رسانی به

 
جامعه کار و تولید ایجاد نماید. به گزازش نصر، حسین فتحی در پیامی به مناسبت روز تعاون عنوان کرد: 

تعاونی ها یکی از کار آمدترین الگوهاي اقتصادي و اجتماعی براي سازماندهی منابع انسانی کارآفرین و کارجو و ساماندهی سرمایه ها و
دارایی هاي مردمی و هدایت بهینه نقدینگی هستند و ترویج و توسعه فرهنگ تعاون و کارآفرینی جمعی به افزایش نقش آفرینی موثر
مردم در اداره امور گوناگون کشور منجر خواهد شد. تعاون می تواند بستر تحقق توسعه اقتصادي و عدالت اجتماعی و فرصت مناسبی
جهت توسعه تعاونی هاي با گرایشهاي فعالیتی موجود و سایر حوزه هاي اقتصادي را در راستاي خدمت رسانی به جامعه کار و تولید

 
ایجاد نماید. 

اینجانب ضمن تبریک «هفته تعاون» به همه تعاونگران و تلاشگران این عرصه مهم اقتصادي، از تلاشهاي تمامی عزیزان که بی وقفه
در راستاي توسعه کمی و کیفی تعاون در استان تلاش می کنند صمیمانه تشکر و قدردانی نموده امید است در سالی که از سوي مقام
معظم رهبري با نام سال "حمایت از تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی" مزین و نامیده شده است دست در دست هم بتوانیم موانع

 
پیش روي را بر داشته و در سایه همدلی و همکاري مضاعف ایرانی آباد و پیشرفته را در گام دوم انقلاب بنیان نهیم. 

 
انتهاي پیام/ 

نصر



فعالیت رسمی پایگاه خبري کارآفرین نیوز آغاز شد

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/06/17

پایگاه خبري کارآفرین نیوز روز سه شنبه 16 شهریورماه در مراسمی با حضور دکتر محمدرضا فرزین مدیرعامل بانک
کارآفرین ، اعضاي هیات مدیره، معاونین و جمعی از مدیران بانک، به صورت رسمی آغاز به کار کرد.

پایگاه خبري کارآفرین نیوز روز سه شنبه 16 شهریورماه در
مراسمی با حضور دکتر محمدرضا فرزین مدیرعامل بانک
کارآفرین ، اعضاي هیات مدیره، معاونین و جمعی از مدیران

 
بانک، به صورت رسمی آغاز به کار کرد. 

به گزارش دیوان اقتصاد،اطلاع رسانی در نظام اقتصادي با
محوریت حمایت از حوزه کارآفرینی، معرفی سازمان ها و
کارآفرینان برتر کشور، ارتباط با تولیدکنندگان و کارآفرینان،

انعکاس مسائل و مشکلات آنها، معرفی و تشریح محصولات و خدمات بانک کارآفرین با هدف بازاریابی از اهداف اصلی راه اندازي این

 
پایگاه خبري به شمار می آید. 

پایگاه خبري کارآفرین نیوز به آدرس www.karafarinnews.ir از ابتداي فروردین ماه سال جاري فعالیت خود را به صورت
آزمایشی آغاز کرد و در این مدت بیش از 2 هزار و 800 گزارش، مصاحبه و خبر منتشر کرده است.



پایگاه خبري کارآفرین نیوز به طور رسمی آغاز به کار کرد

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/06/17

پایگاه خبري کارآفرین نیوز امروز سه شنبه 16 شهریورماه در مراسمی با حضور دکتر محمدرضا فرزین مدیرعامل بانک کارآفرین

 
، اعضاي هیات مدیره، معاونین و جمعی از مدیران بانک، به صورت رسمی آغاز به کار کرد. 

به گزارش پایگاه خبري آرمان اقتصادي از روابط عمومی بانک کارآفرین، اطلاع رسانی در نظام اقتصادي با محوریت حمایت از حوزه
کارآفرینی، معرفی سازمان ها و کارآفرینان برتر کشور، ارتباط با تولیدکنندگان و کارآفرینان، انعکاس مسائل و مشکلات آنها، معرفی و

 
تشریح محصولات و خدمات بانک کارآفرین با هدف بازاریابی از اهداف اصلی راه اندازي این پایگاه خبري به شمار می آید. 

پایگاه خبري کارآفرین نیوز به آدرس www.karafarinnews.ir از ابتداي فروردین ماه سال جاري فعالیت خود را به صورت
آزمایشی آغاز کرد و در این مدت بیش از 2 هزار و 800 گزارش، مصاحبه و خبر منتشر کرده است.



پرسودترین روش سرمایه گذاري در کانادا چیست؟

منبع: ایمناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/06/17

کانادا از افراد موفق تجاري که دنبال فرصت ها و چالش ها هستند استقبال کرده و زمینه رشد را براي آن ها فراهم می کند.
این افراد در اقتصاد دولت کانادا تأثیر بسیار مثبتی دارند.

 
رپورتاژ آگهی پرسودترین روش سرمایه گذاري در کانادا چیست؟ 

 کانادا از افراد موفق تجاري که دنبال فرصت ها و چالش ها

 
هستند استقبال کرده و زمینه رشد را براي آن ها فراهم می کند. این افراد در اقتصاد دولت کانادا تأثیر بسیار مثبتی دارند. 

این مسئله باعث شده تا سرمایه گذاري در کانادا انتخاب بسیاري از سرمایه گذارهایی باشد که در فکر رشد و توسعه و پیشرفت

 
هستند. 

دولت کانادا در راستاي جذب آن ها، برنامه ویژه اي تحت عنوان ویزاي سرمایه گذاري ایجاد کرده است. ویزاي سرمایه گذاري انواع

 
مختلفی دارد. با توجه به اینکه سرمایه شما چقدر است و هدف انجام چه کاري دارید، می توانید یکی از آن ها را انتخاب کنید. 

معمولاً هر چقدر که سرمایه بیشتر باشد، سود دوجانبه (سرمایه گذار و دولت کانادا) نیز بیشتر است. با دانستن این واقعیت، معمولاً
خیلی از افرادي که سرمایه پولی زیادي در دست ندارند، ترجیح می دهند که میدان را به نفع سایر متقاضیان ویزاي سرمایه گذاري

 
خالی کنند! 

یک لحظه صبر کنید. همه چیز به حساب بانکی شما محدود نمی شود! واقعیت هاي جالب دیگري هم وجود دارد. در این مقاله قصد
داریم نگاهی به پرسودترین روش مهاجرت به کانادا از طریق سرمایه گذاري بیاندازیم. روشی که به حساب بانکی پُر و پیمانی نیاز

 
ندارد؛ ولی از سایر روش ها ارزشمندتر و درنتیجه پرسودتر است. 

سرمایه مورد نیاز مهاجرت به کانادا از طریق سرمایه گذاري سرمایه از نظر دولت کانادا، همیشه پول نیست. می تواند، استعداد،

 
توانایی، فکر یا ایده نیز باشد. چیزهایی که ممکن است از نظر مادي میلیون ها دلار ارزش داشته باشد. 



 
روش هاي زیر انواع روش سرمایه گذاري در کانادا هستند: 

 
- سرمایه گذاري استانی 

 
- سرمایه گذاري از طریق کارآفرینی 

 
- سرمایه گذاري از طریق ثبت شرکت 

 
- سرمایه گذاري از طریق استارتاپ 

 
- سرمایه گذاري از طریق خوداشتغالی 

- سرمایه گذاري از طریق خرید بیزینس گرچه شما براي استفاده از تمامی این روش ها نیاز به پول دارید؛ ولی از نظر میزان پول مورد

 
نیاز تفاوت هاي بسیاري بین آن ها وجود دارد. 

 
اگر دقت کنید متوجه می شوید که سرمایه اصلی بسیاري از این روش ها پول موجود در حساب بانکی شما نیست. 

براي نمونه سرمایه مورد نیاز براي سرمایه گذاري از طریق خوداشتغالی پول نیست! در این روش، بیشترین چیزي که می تواند به شما
کمک کند داشتن مهارت هنري یا ورزشی است. این ویزا، همان ویزایی است که خیلی از هنرمندان و ورزشکاران کشور به واسطه آن
اقامت کانادا را دریافت کرده اند. تنها کافی است اندکی تمکن مالی داشته باشید (براي پرداخت هزینه هاي حداقل 6 ماه زندگی در

 
کانادا) و سپس براي دریافت ویزاي سرمایه گذاري خوداشتغالی اقدام کنید. 

نمونه بعدي سرمایه گذاري از طریق استارت آپ. استارتاپ به راه اندازي کسب و کاري جدید و نوپا گفته می شود که پتانسیل رشد
بالایی دارد و مقیاس پذیر است. اخیراً، پرسودترین کسب وکارها از نوع استارت آپی بوده اند و به همین خاطر داشتن یک ایده خوب
براي راه اندازي یک کسب و کار استارتاپی ارزش مادي بسیار بالایی دارد. راه اندازي استارت آپ یکی از بهترین و پرسودترین روش

 
هاي سرمایه گذاري در کانادا است. 

کدام روش سرمایه گذاري کانادا از همه پرسودتر است؟ در بین روش ها مهاجرت از طریق سرمایه گذاري در کانادا، راه اندازي
استارتاپ از همه بهتر است. به طور کلی، راه اندازي استارتاپ نسبت به سایر کسب و کارهاي معمول بهتر است. فرقی نمی کند، ایران
یا کانادا. استارتاپ هاي موفق بسیار سودآورند. با این حال، همه ایده هاي استارتاپی عملی نمی شوند و موفق نخواهند شد. یا به خاطر
ایده ي نامناسب، یا نداشتن حمایت مالی، یا نبود بستر مناسب. کانادا رتبه ي سوم راه اندازي کسب و کار را در جهان دارد و به همین
خاطر بستر مناسبی براي راه اندازي کسب و کار است. در این کشور ایده ها و کسب و کارهاي استارتاپی مورد حمایت و توجه ویژه اي

 
قرار دارند. احتمال موفقیت استارت آپ ها در کانادا نسبت به کشور ما و خیلی از کشورهاي دیگر بالاتر است. 

از آنجایی که استارت اپ ها قابلیت توسعه پذیري و رشد بالایی دارند می توان پیش بینی کرد که سود حاصل از آن ها بیش از حد

 
تصور باشد. 

 
پرسودترین روش سرمایه گذاري در کانادا را می توان سرمایه گذاري از طریق استارتاپ دانست. 



 
 

 
همه نمی توانند براي این ویزا اقدام کنند و براي گرفتن ویزاي استارتاپ باید یک سري شرایط داشته باشید. 

 
شرایط سرمایه گذاري کانادا از طریق استارتاپ براي اینکه بتوانید براي ویزاي استارتاپ اقدام کنید باید شرایط زیر را داشته باشید: 

 
 CLB5 مهارت زبانی: داشتن مدرك زبان انگلیسی یا فرانسوي تا لول -

- طرح تجاري: باید یک کسب و کار موفق یا طرح تجاري خلاقانه و مبتکرانه داشته باشید. طرحی که احتمال موفقیت بالایی داشته
باشید و بتواند براي شهروندان کانادایی شغل ایجاد کند. همچنین این طرح باید قابلیت مطرح شدن در سطح جهانی را داشته باشد و

 
بتواند با سایر کسب و کارها رقابت کند. 

 
- نامه حمایتی: داشتن یک یا چند نامه حمایتی طرح تجاري یا کسب و کار از سازمان هاي تعیین شده ي دولت کانادا 

- تمکن مالی: توانایی پرداخت هزینه هاي زندگی خود و افراد خانواده آیا می توانم براي راه اندازي استارت آپ کانادا اقدام کنم؟ اگر
شرایط عمومی مهاجرت را داشته باشید و در کنار آن ها، کسب و کار یا ایده استارتاپی نیز داشته باشید، می توانید براي اخذ ویزاي
سرمایه گذاري استارت آپ اقدام کنید. همان طور که گفته شد یکی از شرایط اختصاصی داشتن نامه حمایتی است. این نامه حمایتی

 
از جانب سازمان هاي حمایتی سرمایه گذار مورد تأیید دولت کانادا صادر می شود. این سازمان ها عبارت اند از: 

 
 Venture capital funds -

 
 Angel investor groups -

- Business incubators این سازمان ها گروه هایی تجاري هستند که سرمایه گذاري یا حمایت از استارت هاي احتمالی که از
طریق ویزاي استارتاپ مطرح می شوند، راه اندازي شده اند. وظیفه ي آن ها بررسی پیشنهادات و انتخاب استارت آپ هاي تجاري،
پتانسیل بالا و امیدوارکننده است. هر کدام از این سازمان ها معیارهاي ارزیابی خاص خودشان را دارند. ولی در کل، هدف آن ها یکی

 
است. اینکه استارت هایی را که قابلیت موفق شدن دارند را شناسایی کرده و از آن ها حمایت کنند. 

اگر طرح یا کسب و کار شما، جزو مواردي باشد که توسط این سازمان ها تأیید شود، می توانید ویزاي استارتاپی خود را بگیرید و به

 
کشور کانادا مهاجرت کنید. 

گرفتن ویزاي استارتاپ چقدر طول می کشد؟ از زمانی که اقدام می کنید و درخواست گرفتن ویزا را ارائه می دهید، تا زمانی که با
درخواست شما موافقت شود و ویزا را دریافت کنید چیزي بین 12 الی 16 ماه طول می کشد. بیشتر ویزاها ماه چهاردهم به دست

 
متقاضیان می رسد. 

کلام آخر 



ارزش کسب و کارهاي استارتاپی براي دولت کانادا اثبات شده است. این کشور در این زمینه رشد خوبی را تجربه کرده و اکنون بستر
مناسبی براي استارتاپ هاي جدید به حساب می آید. در سوددهی این نوع مهاجرت نمی توان جاي شک آورد. بیشتر وکلا و مشاورین
مهاجرتی در این زمینه که سرمایه گذاري از طریق استارتاپ بهترین و سودآورترین شیوه سرمایه گذاري در کانادا است اتفاق نظر

دارند.



افزایش 2 برابري تسهیلات اشتغالزایی در بهزیستی فارس/ بانوي کارآفرین

فعل توانستن را صرف کرد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/06/17

بهزیستی استان فارس با افزایش 2 برابري تسهیلات اشتغالزایی در سال 1400 زمینه اشتغال بانوان سرپرست خانوار را فراهم
کرده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، در شرایط اقتصادي امروز و با وجود موانع و
مشکلات زیاد در زندگی برخی هستند که دست روي
دست نگذاشتند تا شرایط بر آن ها تحمیل شود بلکه با
ایده و تلاش و انگیزه دست به کارآفرینی و راه اندازي بنگاه

 
هاي اقتصادي هر چند کوچک زدند. 

نقش بانوان امروز در تمامی عرصه هاي اجتماع غیرقابل انکار است و این حضور بانوان در کارآفرینی بسیار ارزشمند است. براساس آمار
رسمی اعلام شده از سوي معصومه دستغیب، مدیرکل امور بانوان استانداري فارس 4 هزار بانوي کارآفرین در استان فارس مشغول به

 
فعالیت هستند. 

برخی از این بانوان سرپرست خانوار هستند که با سرمایه اي اندك نه تنها براي خود و خانواده شان بلکه براي دیگران نیز فرصت

 
شغلی ایجاد کردند و نشان دادند که خواستن توانستن است. 

بهزیستی به عنوان یکی از نهاد هاي حمایتی در اقدامی به اعطاي تسهیلات براي اشتغالزایی پرداخته که در استان فارس نیز این مهم
دنبال شده است. پریسا زارعی، معاون مشارکت هاي بهزیستی استان فارس از اعطاي 100 میلیون تومان تسهیلات براي اشتغالزایی

 
مددجویان تحت حمایت این نهاد خبر داد. 

به گفته او، اعطاي این میزان وام براي نخستین بار رخ داده که می تواند در ایجاد فرصت هاي شغلی به ویژه براي زنان سرپرست
خانوار نقش موثري داشته باشد. براساس گفته هاي معاون بهزیستی استان فارس این رقم در سال گذشته 50 میلیون تومان بوده

 
است. 

سید محمدصادق کشفی نژاد، مدیرکل بهزیستی استان فارس نیز در خبري از وجود 30 هزار پرونده اجتماعی در این استان سخن
گفته که 14 هزار و 800 مورد آن را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند که اعطاي تسهیلات براي اشتغالزایی یکی از موارد

 
حمایتی از این بانوان است. 

به گفته او این تسهیلات با ارائه مدرك شغلی یا فنی وحرفه اي و مجوز کسب و کار با اولویت زنان سرپرست خانوار تحت پوشش براي



راه اندازي شغل اعطا می شود. براساس گفته هاي کشفی نژاد کارفرمایانی هم که بتوانند براي زنان سرپرست خانوار یا گروه سازمان

 
شغل ایجاد کنند، می توانند از این تسهیلات استفاده کنند. 

مهسا جنتی، از بانوان سرپرست خانوار است که توانسته با استفاده از این تسهیلات نه تنها براي خود بلکه براي 3 نفر دیگر نیز فرصت
شغلی ایجاد کند. او که ساکن شهرستان آباده است، گفت: پارسال با وام 50 میلیون تومان بهزیستی موفق شدم که یک کارگاه

 
خیاطی راه اندازي کنم. 

او در رشته طراحی دوخت تحصیل کرده، اما با ازدواج ناموفقی که داشته در زندگی دچار مشکل شده در نتیجه آستین همت بالا زده
و اقدام به کارآفرینی کرده است. به گفته این بانوي کارآفرین علاوه بر علاقه زیادي که از بچگی به خیاطی داشتم رشته اي که در آن

 
تحصیل کردم، طراحی دوخت بود و همین سبب شد که فکر کنم که می توانم خیاطی کنم و براي مردم شهرم کاري انجام دهم. 

جنتی پیش از دریافت تسهیلات با یک چرخ خیاطی می کرده، اما به گفته خودش پس از گرفتن وام 50 میلیون تومانی از بهزیستی

 
توانسته چرخ خیاطی بگیرد، یک کارگاه کوچک خیاطی را راه اندازي کند که 3 نفر دیگر هم مشغول به کار شدند. 

به گفته این بانوي کارآفرین، حدود یک سال است که کارگاه راه اندازي شده و با درآمد ماهی حدود 1.5 میلیون تومان توانسته چرخ
زندگی را بچرخاند هرچند کرونا نیز در درآمد این بانوي موفق بی تاثیر نبوده، اما وي دست از تلاش برنداشته و همچنان مصمم در راه

 
کارآفرینی گام برمی دارد. 

منبع: تسنیم



چهار پل پیروزي

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/06/17

علیرضا جعفر مدیر توسعه نوآوري پارك علم وفناوري دانشگاه شریف این روزها آمار فوتی هاي ناشی از کرونا روزانه رصد می
شود. براي خیلی از افراد، بررسی روند نزولی یا صعودي بودن آمار و حجم واکسیناسیون هاي انجام شده، به یک فعالیت روزمره تبدیل
شده است. اما اگر شرایط اقتضا می کرد، لازم بود دسته دیگري از آمارها نیز روزانه ارائه شود؛ ازجمله، تعداد کسب وکارهاي شکست
خورده یا رو به افول در دوران کرونا. واقعیت این است که در دوران همه گیري کرونا شاهد دو نوع شکست در فضاي کسب وکار بودیم

 
و هستیم. 

دسته اول کسب وکارهاي فعلی هستند که با ورود موج هاي
کرونا رو به افول رفتند و در نهایت، تعطیل شدند. دسته دوم ایده
هایی بودند که با توجه به شرایط کرونا، هرگز به کسب وکار
تبدیل نشدند یا صاحب ایده از ادامه کار منصرف شد. شاید تلقی
«شکست» براي دسته دوم کمی اغراق آمیز باشد، اما در نهایت،
ضربه خود را بر پیکره زیست بوم کارآفرینی کشور وارد می کند؛
زیست بومی که شدیدا نیازمند تولد کسب وکارهاي جدید است،
اما فعلا تحت تاثیر شرایط کرونا در پایین ترین نرخ ممکن قرار
دارد. این مهم را می توان به خوبی در صحبت با شتاب دهنده ها
و مراکز نوآوري کشور احساس کرد؛ زمانی که از حجم ورودي
پایین در پذیرش ایده ها و طرح هاي نوآورانه خبر می دهند.
کسب وکارهاي خرده فروشی، شرکت هاي حوزه گردشگري و
مجموعه هاي فعال در حوزه حمل ونقل (به خصوص حمل ونقل
مسافران بین شهري و بین المللی) بیشترین آسیب را دیده اند.
اما داستان استارت آپ ها متفاوت از بقیه کسب وکارهاست. در
اینجا با مجموعه هایی سروکار داریم که ذات نوآورانه اي دارند و

کاملا چالش ها را به فرصت تبدیل می کنند و در دوران کرونا، نه تنها رو به افول نمی روند، بلکه در کمال تعجب، رشد خیره کننده
اي هم پیدا می کنند. در یادداشت پیش رو قرار است این مورد را بررسی کنیم که آیا استارت آپ ها صرفا بابت خدماتی که بر بستر
اینترنت ارائه می دهند، توانسته اند از شر کرونا خلاصی یابند یا عوامل دیگري هم وجود دارد که ممکن است از آن بی خبر باشیم؟
چه استارت آپ هایی پیروز میدان کرونا بودند و چه استارت آپ هایی از صحنه خارج شدند؟ دلایل موفقیت و شکست استارت آپ ها
در بحران کرونا چه بوده است؟ قبل از شروع، لازم است به این نکته اشاره کنیم که اولا منظور از استارت آپ در این یادداشت، صرفا
محصولات مبتنی بر سایت و اپلیکیشن نیست و محصولات سخت افزاري را هم شامل می شود؛ ثانیا، دلایل موفقیت و شکست استارت
آپ ها از جمله مباحثی است که به صورت مفصل در مقالات دانشگاهی و گزارش هاي جهانی به آنها اشاره شده است و در این
یادداشت، صرفا عوامل زمینه اي مرتبط با شرایط کرونا مطرح خواهد شد که حاصل تعامل مستقیم نویسنده با استارت آپ ها و کسب

 
وکارهاي فناورانه از زمان آغاز همه گیري کرونا بوده است. 



استارت آپ هاي برنده؛ خوش شانسی بنیان گذاران؟ استارت آپی را تصور کنید که در حوزه آموزش مجازي یا در حوزه تحویل غذاي
گرم از رستوران فعالیت دارد. احتمالا این دست از استارت آپ ها خیلی خوش شانس بودند؛ چراکه دوران کرونا شرایطی را فراهم کرد
تا مردم از خدمات این استارت آپ ها بیشتر استفاده کنند. واقعیت این است که در دنیاي کارآفرینی، چیزي به نام شانس هرگز
معنایی ندارد؛ در این حالت تنها می توانیم واژه خوش اقبالی را براي این استارت آپ ها به کار بگیریم. هر دو نوع استارت آپی که
مثال زده شد، سال ها در این حوزه ها مشغول فعالیت بوده اند و ثمره کسب وکارشان تنها در کرونا نتیجه داد. استارت آپ هاي
دیگري هم داشتیم که هم در حوزه آموزش مجازي فعال بودند و هم در حوزه تحویل غذاي گرم، ولی در همین شرایط بحرانی
نتوانستند پاسخگوي حجم زیاد کاربران باشند و به مرور ضعیف شدند. همان طور که مشاهده می کنید، استارت آپ هاي خوش اقبال
هم ممکن است در ادامه مسیر از پا بیفتند. در اینجا لازم است، به چهار عامل مهمی که استارت آپ ها را در مسیر همه گیري کرونا

 
به موفقیت رساند، اشاره کنیم. 

1) چابکی: در وضعیت بحرانی، شرایط از حالت عادي به حالت ویژه و عمدتا غیرقابل کنترل تغییر پیدا می کند. نکته حائز اهمیت،
سرعت کسب وکار در پاسخگویی به این تغییرات است. هرچقدر سریع تر به این تغییرات واکنش نشان داده شود، چابکی کسب وکار
نیز بیشتر خواهد شد. شرکت هاي چابک در دوران کرونا شرکت هایی بودند که با توجه به همه گیري این ویروس، به سرعت تغییرات

 
لازم را بر مدل کسب وکار و محصول خود اعمال کردند. 

2) پذیرش ریسک: اگر به دنبال اعمال تغییرات در مدت زمان کوتاهی هستیم، باید ریسک تغییرات را نیز پذیرا باشیم. استارت آپ

 
هاي موفق در دوران کرونا، ریسک تغییر در محصولات و سبک ارائه خدمت به مشتري هاي خود را به جان خریدند. 

3) تصمیم گیري شجاعانه و جسورانه: پذیرش تغییر، دل و جرات خاصی می خواهد. کارآفرینان در مسیر پرتلاطم خود، بارها در
لحظات سخت تصمیم گیري هاي حساس قرار می گیرند. در شرایط بحرانی نیازمند اتخاذ تصمیمات شجاعانه هستیم. تصمیم گیري
در این شرایط عمدتا شهودي خواهد بود؛ چرا که تجربه قبلی وجود ندارد و استارت آپ ها مجبورند با تکیه بر شهود خود تصمیم هاي
سختی بگیرند. نمونه چنین تصمیماتی را می توان در استارت آپ هایی مشاهده کرد که قبلا هرگز محصولی متناسب با شرایط کرونا

 
نداشتند، اما تصمیم گرفتند بازار محصولات خود را هم راستا با شرایط کشور تغییر دهند. 

4) قدرت تحمل ابهام بالا: صاحبان استارت آپ هاي موفق در دوران کرونا به خوبی با ابهام در شرایط بحران کنار آمدند. بیشترین
ابهام در اینجاست که آیا تغییر محصولات در شرایط فعلی کرونا جواب خواهد داد؟ آیا با استقبال مشتریان روبه رو خواهد شد؟ جواب
این سوالات در هاله اي از ابهام است. استارت آپ هاي موفق به خوبی توانستند با ابهام بالاي خود کنار بیایند و به مسیر خود ادامه
دهند. این ابهام، بیشتر در قالب دغدغه هاي ذهنی خود را نشان می دهد. در این حالت، توجه ها باید متمرکز بر مسیري باشد که در
حال پیمودن هستیم تا تمرکز بر مقصد و انتهاي مسیر. ترکیب تمامی عوامل بالا باعث می شود تا صاحبان کسب وکار، دست به ابتکار
عمل هاي خاصی بزنند و رفتارهاي خلاقانه اي از خود بروز دهند. نمونه این رفتار نوآورانه را می توان در کسب وکاري مشاهده کرد
که با بستر هاي آنلاین توانست سبک جدیدي از تیم سازي را به شکل آنلاین توسعه دهد یا شرکتی که محصول ضدعفونی کننده
خشک را به بازار عرضه کرد؛ محصولی که تا به حال در سبد محصولات خود نداشت، اما ریسک تولید و عرضه چنین محصولی را

 
پذیرفت. 

استارت آپ هاي بازنده؛ آنهایی که تاب نیاوردند! فقدان تمامی عواملی که در قسمت قبلی اشاره کردیم، به اختلال در روند رشد
استارت آپ ها در بحران کرونا منجر می شود، اما هیچ کدام دلیل بر تعطیلی یک استارت آپ در این شرایط نیست. شاید بتوان تنها
دلیل مهم را که منجر به شکست استارت آپ ها در این شرایط می شود، در مفهومی به نام تاب آوري جست وجو کرد. تاب آوري به
این معناست که چقدر استارت آپ در مقابل بحران یا اختلال در جریان کارش توانایی بازگشت به وضعیت اولیه را دارد. استارت آپ



هایی که تاب آوري پایینی داشتند، قطعا در شرایط کرونا آسیب جدي دیدند. تاب آوري ارتباط مستقیمی با ساختار کسب وکار و
پویایی در مدل کسب وکار دارد. همچنین ذهنیت و باور صاحبان کسب وکار نیز بر تاب آوري یک کسب وکار اثرگذار است. در پایان
لازم است به این نکته مهم اشاره شود که جنس تفکر بنیان گذاران استارت آپ از مواردي است که شاید در نگاه اول خود را بروز
ندهد، اما با بررسی عمیق تر در موفقیت و شکست استارت آپ ها به اهمیت موضوع در شرایط بحرانی پی می بریم. هر چقدر این
تفکر، خلاقانه تر باشد، در برابر مشکلات و چالش ها واکنش هاي بهتر و متفاوت تري نشان می دهد. تفکر خلاق و نوآوري در تمام

ابعاد یک کسب وکار، راز عبور از بحران هایی مانند همه گیري کرونا خواهد بود.



انعقاد تفاهم نامه صندوق کارآفرینی امید با سازمان صنایع کوچک و شهرك

هاي صنعتی ایران

منبع: آناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/06/17

این تفاهم نامه ظهر چهارشنبه به منظور توسعه و ایجاد اشتغال در بخش هاي مرتبط با واحدهاي مستقر در شهرك هاي
صنعتی بین صندوق ضمانت سرمایه گذاري کوچک و صندوق کارآفرینی امید منعقد شد.

این تفاهم نامه ظهر چهارشنبه به منظور توسعه و ایجاد اشتغال در بخش هاي مرتبط با واحدهاي مستقر در شهرك هاي

 
صنعتی بین صندوق ضمانت سرمایه گذاري کوچک و صندوق کارآفرینی امید منعقد شد. 

 
 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، این تفاهم نامه ظهر چهارشنبه به منظور توسعه و ایجاد اشتغال در بخش هاي مرتبط با واحدهاي

 
مستقر در شهرك هاي صنعتی بین صندوق ضمانت سرمایه گذاري کوچک و صندوق کارآفرینی امید منعقد شد. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران در حاشیه این مراسم به مسایل مبتلابه صنایع خرد و کوچک اشاره کرد

 
و گفت: بسیاري از صنایع کوچک براي ازسرگیري فعالیت به مقدار کمی تسهیلات یا سرمایه در گردش نیازمندند. 

رسولیان در ادامه اظهار امیدواري کرد با انعقاد این تفاهم نامه مشکل 80% از واحدهاي صنعتی شناسایی شده حل خواهد شد و این

 
تفاهم نامه گام مهمی براي کمک به توسعه و افزایش تولید و اشتغال خواهد بود. 

نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید ضمن اشاره به حمایت هاي صندوق از صنایع خرد و کوچک گفت: در سالیان گذشته هم
صندوق همیشه کمک به صنایع خرد را در دستورکار داشته و اکنون هم خشنودیم که با حمایت از صنایع خرد، بتوانیم فرصتی براي

 
توسعه کشور ایجاد کنیم. 

وي با اشاره به انواع نظام هاي تامین مالی صندوق متناسب با صنایع خرد گفت: تصور ما این است کمه می توانیم بیست درصد این

 
کسب و کارها را مورد حمایت قرار دهیم. صندوق اکنون روش هاي مختلفی براي حمایت از انواع کسب و کارها در دست دارد. 



مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید افزود: در هشت سال گذشته صندوق نزدیک یک میلیون و 50 هزار طرح را با اعتباري بالغ بر
13000 میلیارد تومان مورد حمایت قرار داده است. این آمار نشان می دهد هدفگذاري براي تامین مالی واحدهاي کوچک در سراسر

 
کشور نیز ممکن است. 

 
 

انتهاي پیام/4129/ر



سرمایه گذاري صندوق در طرح هاي اشتغالزایی مرز مهران

منبع: آناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/06/17

همزمان با سفر مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید به استان، چهارمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه
اداره تعاون، کار ورفاه اجتماعی در محل سازمان فنی و حرفه اي استان ایلام با حضور نوراله زاده مدیرعامل صندوق برگزار

گردید.

همزمان با سفر مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید به استان، چهارمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه اداره

 
تعاون، کار ورفاه اجتماعی در محل سازمان فنی و حرفه اي استان ایلام با حضور نوراله زاده مدیرعامل صندوق برگزار گردید. 

 
 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، اصغر نوراله زاده، همزمان با سفر مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید به استان، چهارمین جلسه
شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه اداره تعاون، کار ورفاه اجتماعی در محل سازمان فنی و حرفه اي استان ایلام با حضور

 
نوراله زاده مدیرعامل صندوق برگزار گردید. 

در ابتداي جلسه معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار ایلام گفت: از سال 1392 تاکنون هفت میلیارد یورو در حوزه نفت و گاز این

 
استان سرمایه گذاري شده است. 

جهانگیر رستم زاد در نشست شوراي مدیران دستگاه هاي تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با حضور مدیرعامل صندوق کار
آفرینی امید اظهار داشت: با وجود ظرفیت هاي عظیم خدادادي که در استان وجود دارد، منابع داخلی بانک هاي استان جوابگوي نیاز

 
راه اندازي واحدهاي تولیدي و تامین سرمایه در گردش کافی نیست. 

وي افزود: نتیجه همدلی و اهتمام تمامی مدیران استان موفقیت در حوزه اشتغال، جذب سرمایه گذاري در بخش هاي مختلف از

 
جمله نفت گاز و پتروشیمی بود. 

 
معاون استاندار ایلام تاکید کرد: ایلام رتبه پنجم پرداخت تسهیلات اشتغالزایی روستایی در کشور را به خود اختصاص داده است. 

وي یادآور شد: همدلی و همکاري خوبی میان مدیران وجود دارد که نتیجه این دستاورد موفقیت در حوزه اشتغال و جذب سرمایه

 
گذاري در بخش هاي مختلف بوده است. 

معاون اقتصادي استاندار ایلام گفت: همچنین در بحث اعطاي تسهیلات اشتغالزایی روستایی با همکاري صندوق کار آفرینی امید و



 
توسعه تعاون پرداخت هاي خوبی داشته ایم. 

رستم زاد افزود: اکنون منابع داخلی بانک ها در استان کم است و نگاه به ایلام باید با حمایت بانک مرکزي با اختصاص اعتبار افزایش

 
یابد. 

در این جلسه مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به مزیت هاي مرز مهران براي سرمایه گذاري گفت: ایجاد شغل هاي کوچک
و خرد علاوه بر اشتغالزایی پایدار، سبب بهبود معیشت در جامعه می شود و صندوق از این کسب و کارها از لحاظ مالی حمایت می

 
کند. 

اصغر نوراله زاده روز سه شنبه در نشست شوراي مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام اظهار داشت: پایدارکردن کسب و

 
کارهاي خرد و کوچک، رسالت اصلی صندوق بوده و پرداخت تسهیلات، ابزاري براي دستیابی به این اهداف است. 

وي افزود: باید شرایطی را فراهم کنیم تا کارآفرینان، صاحبان سرمایه و متقاضیان اشتغال بتوانند با بهره گیري از تسهیلات صندوق

 
کارآفرینی امید و دیگر منابع اعتباري در عرصه تولید فعال شوند. 

نوراالله زاده ادامه داد: با توجه به ظرفیت هاي موجود در استان ایلام امیدواریم تلاش هایی که در راستاي توسعه صورت می گیرد

 
سبب افزایش ظرفیت هاي اشتغالزایی منطقه شود و این روند ادامه یابد. 

وي یادآور شد: چنانچه بتوان در 2 یا سه حوزه در سطح استان کسب و کار ایجاد کرد، صندوق آمادگی دارد از همه رسته ها حمایت

 
کند. به خصوص باید مردم را تشویق و ترغیب کرد تا در منطقه زندگی خود سرمایه گذاري کنند. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سرمایه گذاران هر رقمی که سپرده گذاري کنند صندوق 2 برابر اعتبار در اختیار این افراد

 
قرار می دهد. 

وي تصریح کرد: ایجاد چنین کسب و کارهایی در منطقه رضایت عمومی و توسعه محلی خوبی به دنبال دارد و چنانچه در کنار آنها

 
این شرکت ها را ترغیب به سرمایه گذاري و تولید کنیم، می توانیم تسهیلاتی خارج از اعتبار در اختیار آنها قرار دهیم. 

نوراله زاده ابراز امیدواري کرد: اگر چنین پروسه اي در ایلام ایجاد شود می توان امیدوار بود تا پایان سال جهش خوبی در ظرفیت

 
هاي استان ایجاد شود. 

وي به ظرفیت مرز مهران اشاره کرد و گفت: با توجه به تفاهم نامه ما با وزارتخانه، منابع آن به حساب صندوق واریز می شود و چنانچه
در حوزه مشاغل مرزي که یکی از مزیت هاي استان است تمرکز کنیم و یک سري کسب و کارها در این منطقه مستقر شود، می توان

 
شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید اظهار داشت: سه هزار میلیارد ریال اعتبار به وزارتخانه اختصاص یافته که قرار است بخشی از آن را

 
براي استان ایلام در نظر بگیریم و این روند تا پایان سال قابل انجام است. 

نوراله زاده تصریح کرد: در خصوص اشتغال پایدار روستایی یکی از طرح هایی که چند روز گذشته براي استان ایلام تصویب در حوزه



 
آب معدنی است و این طرح ها را که تولید و توزیع آب معدنی عمدتا صادراتی است در کمیته تصویب شده است. 

وي ادامه داد: فرصت هاي اشتغال بسیاري در استان وجود دارد و چنانچه این ظرفیت ها شناسایی شوند و به تصویب برسند تا پایان

 
سال قابلیت اجرا دارند. 

نوراله زاده مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید کشور نیز در این جلسه گفتند: با توجه به مسئولیت اجتماعی خود، صندوق در بخش

 
هاي مختلف همواره براي ایجاد اشتغال ورود کرده است. 



دیدار مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با استاندار ایلام

منبع: آناشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/06/17

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در ادامه سفر خود به استان ایلام صبح امروز با حضور در محل استانداري با نوذري استاندار
ایلام دیدار وگفتگو کرد.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در ادامه سفر خود به استان ایلام صبح امروز با حضور در محل استانداري با نوذري استاندار

 
ایلام دیدار وگفتگو کرد. 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، اصغر نوراله زاده، مدیرعامل
صندوق کارآفرینی امید در ادامه سفر خود به استان ایلام صبح
امروز با حضور در محل استانداري با نوذري استاندار ایلام دیدار

 
وگفتگو کرد. 

نوراله زاده در این دیدار با بیان همکاري صندوق با استان ها
باتوجه به ظرفیت هاي موجود استان گفت: صندوق کارآفرینی امید این توان را دارد که تسهیلات از منابع مشترك صندوق کارآفرینی

 
امید و استانداري ها به کسب وکارهاي خرد وکوچک اعطا کند. 

وي یادآور شد: باتوجه به اینکه استان ایلام از استان هاي مرزي کشور است، می توان از مزیت داشتن مرز بین المللی وگردشگري

 
استفاده کرد و یک خط اعتباري به کسب وکارهایی که در استان شناسایی می شود، اختصاص دهیم. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید افزود: در بحث اشتغال روستایی علاوه بر اعتباري که آئین نامه دولت تعیین کرده، صندوق آماده

 
است براساس ضریب تعیین شده مبلغی را جهت تسهیلات اضافه کند. 

نوراله زاده با اشاره به اختصاص اعتبار ویژه صندوق با سازمان برنامه و بودجه و وزارت کشاورزي در تولید گیاهان دارویی گفت: با توجه
به ظرفیت بسیار خوب استان ایلام در زمینه گیاهان دارویی، ما آمادگی داریم براي توسعه با هماهنگی وزارت جهاد همکاري کنیم. به
خصوص می توانیم براي تامین مواد اولیه خط تولید، باکشاورزان قرارداد ببندیم تاکشت موردنیاز این واحد دارویی دره شهر را تامین

 
کنند. آمادگی داریم که هزینه ها را ما پرداخت کنیم و بازپرداختش با این واحد تولیدي باشد. 

در ادامه نوذري استاندار ایلام ضمن تشکر از حضور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در استان و فعالیت هاي صندوق استان گفت:
عملکرد بسیار خوب صندوق در زمینه اشتغال روستایی قابل تقدیر است و از صندوق کارآفرینی امید سپاسگزارم که با پیگیري هاي

 
بسیار در خدمت روستائیان بودند. 

وي با اشاره به ویژگی هاي خاص استان ایلام در منطقه غرب کشور و حوزه زاگرس افزود: با توجه به مرز مشترك با عراق و نزدیکی
استان به عتبات، سالانه نزدیک به 9 میلیون زائر از این استان عبور می کنند که این خود فرصت بسیار خوبی براي سرمایه گذاري در



 
حوزه گردشگري است. 

انتهاي پیام/4129/ر



مطالعات آمایش سرزمین دستور کار جدید موسسه مطالعات و پژوهش هاي

بازرگانی

منبع: شعار سالشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/06/16

شعار سال: سیدرضا فاطمی امین در مراسم تکریم و معارفه رئیس موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی وزارت صمت با
تاکید بر ظرفیت علمی این موسسه گفت: موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی یک موسسه معتبر پژوهشی است و

ماموریت بسیار ویژه اي را تحت عنوان آمایش سرزمینی بر عهده خواهد گرفت. فاطمی امین با بیان ...

شعار سال: سیدرضا فاطمی امین در مراسم تکریم و معارفه رئیس موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی وزارت صمت با
تاکید بر ظرفیت علمی این موسسه گفت: موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی یک موسسه معتبر پژوهشی است و ماموریت

 
بسیار ویژه اي را تحت عنوان آمایش سرزمینی بر عهده خواهد گرفت. 

فاطمی امین با بیان اینکه تا پایان سال، نسخه اولیه آمایش سرزمینی براي 50 شهرستان ارائه خواهد شد، تصریح کرد: براي هر
شهرستان برنامه عملیاتی شامل اهداف در حوزه هاي مختلف اشتغال، سرمایه گذاري، صادرات و ... تدوین خواهد شد که مدیریت این

 
برنامه با موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی خواهد بود. 

وي توزیع عادلانه امکانات و فرصت ها را از برنامه هاي مهم وزارت صمت خواند و اجراي این برنامه را گام کمک کننده در این راستا

 
توصیف کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: با مشخص کردن برنامه ها و اقدامات در هر منطقه از کشور و انجام اقدامات مناسب که
متناسب با ظرفیت هاي هر منطقه است طی چهار سال آینده، اقتصاد چند دهه آینده کشور جهت پیدا می کند بنابراین آمایش

 
سرزمینی موضوع مهمی است. 

فاطمی امین همچنین بر نقش موسسه در تصمیم گیري و تصمیم سازي تاکید کرد و افزود: اقدامات موسسه مطالعات و پژوهش هاي
بازرگانی باید کاملا کاربردي و متناسب با نیاز هاي تصمیم گیران باشد و خوشبختانه حرکت و اقدامات موسسه در همین مسیر است

 
که امیدواریم این نقش موسسه تقویت پیدا کند. 

در ادامه مراسم مرجان فقیه نصیري، رئیس سابق موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی، گزارشی از عملکرد موسسه در دوران

 
مدیریت خود و همچنین چالش هاي پیش رو موسسه ارائه داد. 

تقویت تعاملات و ارتباطات با بخش هاي مختلف وزارت خانه و نیز سایر دستگاه ها در راستاي ارتقاء نقش موسسه در تصمیم گیري ها
و سیاست گذاري ها، تدوین اسناد متعدد در حوزه هاي مختلف مانند تنظیم بازار و توسعه تجارت و همچنین ارائه گزارشات هفتگی
در حوزه هایی مانند رصد و پایش تحریم ها، ایجاد اندیشکده مجازي، تدوین برنامه اولویت هاي سرمایه گذاري بر مبناي اقتصاد

 
مقاومتی از جمله مهم ترین اقداماتی بودند که فقیه نصیري به آن ها اشاره کرد. 

در ادامه جلسه، احمد تشکینی رییس جدید این موسسه ضمن تشکر از زحمات و اقدامات رئیس پیشین موسسه مطالعات و پژوهش



 
هاي بازرگانی و حسن اعتماد وزیر صمت، توضیح مختصري در خصوص سیاست ها و برنامه هاي خود ارائه داد. 

تشکینی با تاکید بر اهمیت نقش پژوهش در سیاست گذاري ها، بخشی از نیاز فعلی کشور را ابزار هاي جدید مبتنی بر مطالعات به
روز دانست و گفت: در کنار ارتقاء میزان مشارکت و نقش پژوهش در تصمیم گیري ها، لازم است به اجرایی شدن این سیاست ها نیز

 
توجه کرد. 

 
وي همچنین ایجاد شفافیت، افزایش مشارکت و رشد و ارتقاء جایگاه موسسه را مهم و از جمله اهداف و برنامه هاي خود عنوان کرد. 

گفتنی است وزیر صنعت، معدن و تجارت صبح امروز (15 شهریور) طی حکمی احمد تشکینی را به ریاست موسسه مطالعات و

 
پژوهش هاي بازرگانی وزارت صنعت، معدن و تجارت منصوب کرد. 

احمد تشکینی داراي مدرك دکتري اقتصاد از دانشگاه تهران است و از جمله سوابق شغلی وي می توان به معاون مدیرکل دفتر
مطالعات اقتصادي، مشاور مدیر کل و مدیر گروه بهره وري دفتر برنامه ریزي و توسعه، مشاور قائم مقام وزیر در امور کسب و کار، مدیر

 
سیاست هاي کلان و آینده پژوهی، مدیر یکپارچه سازي سیاست ها و مدیر دفتر امور اقتصادي و سیاست هاي تجاري اشاره کرد. 

همچنین نماینده وزارت صمت در کمیسیون هاي فرعی شوراي پول و اعتبار، شوراي عالی بورس، کمیسیون تخصصی شوراي عالی
بیمه، نماینده معاونت طرح و برنامه در ستاد مقابله با تحریم ها، دبیرخانه کمیسیون اقتصاد دولت در وزارت صمت، متولی و مسئول
کارگروه بهبود فضاي کسب و کار وزارت صمت و نماینده در هیئت مقررات زدایی، مسئول امور مرتبط با اجراي قانون هدفمندي یارانه

 
ها و ساماندهی نظام جامع توزیع از جمله سوابق اجرایی تشکینی است. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از زیست آنلاین، تاریخ انتشار: 15 شهریور 1400، کد خبر: 85201،
www.zistonline.com



اقدامات در تهران در راستاي ارتقا رفاه، آسایش و خدمتگزاري بی منت به

مردم پیگیري شده است

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/06/16

استاندار تهران گفت: اقدامات در تهران در راستاي ارتقا رفاه، آسایش و خدمتگزاري بی منت به مردم پیگیري شده است.

به گزارش ایسنا، انوشیروان محسنی بندپی در جلسه تقدیر از برگزیدگان بیست و سومین جشنواره شهید رجایی استان تهران
ضمن تقدیر از 62 دستگاه استان تهران گفت: دستگاه هاي استان تهران اقدامات اثربخشی را در استان انجام دادند و سازمان برنامه
ریزي نیز 10 ماه کار ارزیابی و سنجش عملکرد در محورهاي عمومی و اختصاصی را در دستور کار قرار داد که 12 دستگاه به عنوان

 
دستگاه برتر تقدیر می شوند. 

وي ادامه داد: به نظر من همه دستگاه هاي استان تهران حائز رتبه برتر هستند چنانچه رتبه اول سرمایه گذاري خارجی را کسب
کردیم، در حوزه کشاورزي نیز به میانگین کشت در کشور زیر 10 تن در هر هکتار و در استان تهران 30 تن در هر هکتار است. سال
گذشته 10 درصد افزایش برق مصرفی در حوزه صنعت داشتیم، 7.5 درصد رشد بیمه اجتماعی ، 168 درصد جواز تاسیس همچنین
شهرك شهید سلیمانی در شهریار و شهرك 760 هکتاري در ملارد افتتاح شد و 165 لیتر بر ثانیه آب از سد ماملو براي شهرك

 
صنعتی عباس آباد اختصاص داده شد و در حوزه مسکن نیز پروژه هاي مسکن مهر و طرح اقدام ملی تسریع شدند. 

وي ادامه داد: آموزش و پرورش شهرستانهاي استان تهران 3 هزار مدرسه و در شهر تهران 4 هزار مدرسه نوسازي و بازسازي شدند و
مجموعه اقدامات ارزشمندي در استان تهران انجام شده است. دستگاه هاي برتر نیز اقدامات موثر انجام دادند، در حوزه مالیات 55
درصد درآمدهاي مالیاتی کشور در استان تهران وصول می شود، 25 درصد صنایع کشور در استان تهران قرار دارد که تامین آب و برق
آنها ضروري است؛ در حوزه ثبت احوال براي 15 میلیون جمعیت باید کارت هوشمند صادر شود، در حوزه اشتغال سه فصل متوالی
کاهش نرخ بیکاري در استان تهران را شاهد بودیم، در حوزه محیط زیست بوي مسیر فرودگاه امام 55 درصد با اقدامات موثر کاهش

 
یافته و در طرح کاداستر ثبت اسناد اقدامات خوبی را انجام داده است. 

استاندار تهران تاکید کرد: استانداري تهران در ارزیابی عملکرد جزو سه استان برتر بوده و فرمانداران 16 گانه استان نمونه هستند که
در ارزیابی انجام شده فرماندار ري براي دومین سال پیاپی رتبه اول، فرماندار ملارد رتبه دوم، فرماندار پردیس رتبه سوم و فرماندار
شهریار رتبه چهارم را کسب کردند که مجموعه این اقدامات و تلاش ها براي ارتقا بخشیدن به رفاه و آسایش مردم و خدمتگزاري بی

 
منت به مردم می باشد. 

به گزارش ایسنا در این جلسه که با حضور غلامرضا عباس پاشا معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار تهران، پهبد پورشبانان مشاور
استاندار تهران و سایر مدیران از 12 دستگاه برتر در جشنواره شهید رجایی برگزار شد دستگاه هاي برتر بر اساس ارزیابی در شاخص
هاي عمومی و اختصاصی عبارتند از سازمان حفاظت محیط زیست استان تهران، شرکت توزیع برق تهران بزرگ؛ برگزیدگان در حوزه

 
گروه زیربنایی شامل: شرکت توزیع برق و ثبت احوال استان تهران. 

در حوزه تولیدي و خدماتی نیز امور مالیاتی شهر و استان تهران، در حوزه سلامت و رفاه اجتماعی اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی
استان تهران، در حوزه آموزش پژوهش و فرهنگی، کانون فکري کودکان و نوجوانان استان تهران؛ در شاخص هاي عمومی برق منطقه



اي تهران و شرکت آب منطقه اي؛ در محورهاي تخصصی در حوزه مدیریت و مبارزه با کرونا دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، طرح
کاداستر ثبت اسناد و املاك استان تهران موفق به کسب رتبه برتر در جشنواره شهید رجایی شدند همچنین در این جلسه از

 
فرمانداران برتر استان تهران شامل فرماندار ري، ملارد، پردیس و شهریار تقدیر به عمل آمد. 

انتهاي پیام



سرپرست جدید زندان تهران بزرگ معرفی شد

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/06/16

مدیر کل زندان هاي استان تهران در جلسه تودیع و معارفه سرپرست زندان تهران بزرگ گفت: برنامه ریزي هاي ما براي
اصلاح و تربیت زندانیان است و خواهد بود، سالم سازي محیط زندان و قانونمداري بایستی در تمام زندان ها با دقت انجام

شود و توسعه کیفیت برنامه هاي تربیتی به ویژه آموزش کارکنان و زندانیان و ایجاد ...

مدیر کل زندان هاي استان تهران در جلسه تودیع و معارفه سرپرست زندان تهران بزرگ گفت: برنامه ریزي هاي ما براي اصلاح
و تربیت زندانیان است و خواهد بود، سالم سازي محیط زندان و قانونمداري بایستی در تمام زندان ها با دقت انجام شود و توسعه
کیفیت برنامه هاي تربیتی به ویژه آموزش کارکنان و زندانیان و ایجاد روحیه همدلی و همکاري در مجموعه از نکات کلیدي موفقیت

 
می باشد. 

علی رستمی در جلسه اي که به منظور معارفه محمد حاجی
مزدارانی سرپرست ندامتگاه تهران بزرگ برگزار شد، اظهار داشت:
ارتقاي کیفیت برنامه هاي اصلاحی، تربیتی و امور رفاهی
مددجویان از برنامه هاي مورد تأکید ریاست سازمان زندانها است

 
که باید با جدیت سرلوحه تمام فعالیت ها باشد. 

مدیر کل زندان هاي استان تهران ضمن تقدیر از تلاش ها و
زحمات اصغر فتحی طی مدت تصدي مدیریت این ندامتگاه

گفت: در راستاي ارتقاي نظام زندانبانی اسلامی، مهمترین دغدغه یک مدیر موفق، توجه به امور اصلاحی و تربیتی، اشتغال و حرفه

 
آموزي و بهداشت و درمان مددجویان است. 

رستمی با اشاره به ظرفیت هاي استان در مباحث نیروي انسانی جوان و مستعد، بر به کارگیري این نیروها در پست هاي مدیریتی
تأکید کرد و گفت: برنامه ریزي هاي ما براي اصلاح و تربیت زندانیان است و خواهد بود، سالم سازي محیط زندان و ایجاد روحیه

 
همدلی و همکاري در مجموعه از نکات کلیدي موفقیت می باشد. 

 
در حکم محمد حاجی مزدارانی آمده است: 

شایسته است در راستاي تأکیدات ریاست محترم سازمان مبنی بر ضرورت تحول زندان ها با محوریت تبدیل زندان به آموزشگاه نیکی
ها، کار عمیق فرهنگی، ایجاد اشتغال مولد پایدار و هدفمند، اجراي دقیق اصل طبقه بندي و تفکیک زندانیان، برنامه ریزي منسجم
جهت تحقق رسالت اصلاح و تربیت مددجویان در همه ارکان آن و همچنین سایر موارد مربوطه همت گمارده، با همکاري پرسنل
خدوم و زحمتکش، تعامل سازنده و هدفمند با سایر دستگاه هاي اجرایی و به ویژه مراجع محترم قضایی و سرلوحه قرار دادن کار



 
جهادي به اداره امور بپردازید. 

بر اساس این گزارش، اصغر فتحی نیز به سمت معاون قضایی اداره کل زندان هاي استان تهران منصوب گردید.



دومین نشست تعاملی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با امام جمعه زرین شهر در

ماه جاري

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/06/16

ایران نو:حجت الاسلام و المسلمین قاسم باقریان امام جمعه زرین شهر در پی نشست اخیر با مسئولین ذوب آهن اصفهان ، در
این مجتمع عظیم صنعتی حضور یافت و با منصور یزدي زاده مدیرعامل این شرکت دیدار و گفتگو کرد.

ایران نو:حجت الاسلام و المسلمین قاسم باقریان امام جمعه زرین
شهر در پی نشست اخیر با مسئولین ذوب آهن اصفهان ، در این
مجتمع عظیم صنعتی حضور یافت و با منصور یزدي زاده مدیرعامل

 
این شرکت دیدار و گفتگو کرد. 

در این نشست که به منظور پیگیري مباحث مربوط به تعاملات
منطقه اي برگزار شد ، امام جمعه زرین شهر، فعالیت هاي مشترك

فرهنگی و همچنین توجه به اشتغال وهمکاري وارتباط نزدیک با اداره کار منطقه در سال گذشته و سال جاري را شایسته قدردانی
دانست و گفت: ذوب آهن اصفهان باید در خصوص مسائلی که ابهامات و سوالاتی وجود دارد ، اطلاع رسانی بیشتري انجام دهد و از

 
طریق برگزاري جلسات مختلف با مسئولین و نخبگان منطقه ،ابهامات را رفع نماید. 

وي با اشاره به اهمیت تقویت اطلاع رسانی فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته به ویژه در شرایط کنونی افزود: در این راستا بهتر است
که امکان بازدید از پروژه هاي مربوط به آب وانتقال پساب براي مسئولین منطقه فراهم شود و کارشناسان مربوطه توضیحات لازم را

 
ارائه نمایند . 

منصور یزدي زاده نیز طی سخنانی به اقدامات این شرکت در جهت اشتغال زایی و در اولویت بودن منطقه واستان اشاره کرد و گفت :

 
آمادگی و تمایل کامل براي استفاده از توانمندي هاي منطقه داریم و در این راه با مشکل و محدودیتی مواجه نیستیم . 

وي افزود : ذوب آهن اصفهان نگاه ویژه اي به استفاده از نیروهاي بومی و اشتغال زایی در منطقه دارد اما حل مشکل اشتغال تنها با
فعالیت یک شرکت امکان پذیر نیست .البته حرکت ذوب آهن در این مسیر مشهود است و در سال هاي اخیر شاهد افزایش به کار

 
گیري نیروهاي بومی در این مجتمع عظیم صنعتی هستیم . 

مدیرعامل ذوب آهن در ادامه سخنان خود از امام جمعه زرین شهر که همواره مشوق فعالیت هاي مشترك و خدمت به منطقه است
قدردانی نمود.



پایگاه خبري کارآفرین نیوز به طور رسمی آغاز به کار کرد

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/06/16

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی بانک
کارآفرین، اطلاع رسانی در نظام اقتصادي با محوریت
حمایت از حوزه کارآفرینی، معرفی سازمان ها و کارآفرینان
برتر کشور، ارتباط با تولیدکنندگان و کارآفرینان، انعکاس
مسائل و مشکلات آنها، معرفی و تشریح محصولات و
خدمات بانک کارآفرین با هدف بازاریابی از اهداف اصلی راه

 
اندازي این پایگاه خبري به شمار می آید. 

پایگاه خبري کارآفرین نیوز به آدرس
www.karafarinnews.ir از ابتداي فروردین ماه سال جاري فعالیت خود را به صورت آزمایشی آغاز کرد و در این مدت بیش از

2 هزار و 800 گزارش، مصاحبه و خبر منتشر کرده است.



تعاونی پزم مچان کنارك برتر ملی شد

منبع: عصر هامونشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/06/16

مهرداد جهاندیده گفت: تعاونی پزم مچان کنارك برتر ملی شد.

مهرداد جهاندیده، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان و بلوچستان در گفت و گو با عصرهامون بیان کرد: شرکت
تعاونی پزم مچان کنارك از استان سیستان و بلوچستان در شانزدهمین جشنواره ملی تعاونی هاي برتر به عنوان یکی از تعاونی هاي

 
برتر کشور معرفی و از سوي وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مورد تقدیر قرار گرفت. 

 
وي افزود: جشنواره تعاونی هاي برتر هر ساله با هدف ترویج فرهنگ تعاون و کار گروهی بصورت کشوري و استانی برگزار می شود. 

این مقام مسئول با بیان اینکه امسال و در شانزدهمین جشنواره تعاونی هاي برتر ملی، شرکت تعاونی 711 پزم مچان کنارك از استان
سیستان و بلوچستان بعنوان تعاونی برتر ملی معرفی شد و مورد تقدیر قرار گرفت، اظهار داشت: این شرکت تعاونی در گرایش خدمات

 
صید و صیادي و تامین نیاز تولید کنندگان فعالیت میکند و از شرکت هاي تعاونی موفق استان نیز به شمار می رود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همچنین در خصوص فرایند برگزاري جشنواره استانی تعاونی هاي برتر گفت: ثبت نام از
متقاضیان شرکت در جشنواره استانی، همزمان با سراسر کشور اردیبهشت ماه در سیستان و بلوچستان آغاز شد و شرکت ها و اتحادیه
هاي تعاونی در گرایش هاي مختلف از جمله کشاورزي، صنعت، خدمات، مسکن، مصرف، اعتبار، صنایع دستی و گردشگریی و غیره از
طریق سامانه جامع هوشمند با بهنگام سازي اطلاعات و تکمیل پرسش نامه تخصصی جشنواره، آمادگی خود را براي حضور در این

 
رویداد اعلام کردند. 

جهاندیده افزود: بعد از ثبت نام و داوري انجام شده و طی مراحل مختلف، 12 شرکت تعاونی برتر استانی معرفی و تجلیل شدند و یک

 
تعاونی نیز در حوزه ملی مورد تجلیل قرار گرفت. 

وي خاطرنشان کرد: بخش تعاون در زمینه توسعه و ترویج فرهنگ تعاونی بویژه در حوزه هاي تخصصی و برگزاري دوره هاي آموزشی
با رویکرد گسترش آموزش هاي عمومی و تخصصی مربوط به تعاون، کار، تامین اجتماعی، مالی و حسابرسی برنامه ریزي کرده است

 
که بر این اساس 44 هزار نفر ساعت آموزش عمدتا به صورت مجازي براي تعاونگران استان برگزار شده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان و بلوچستان ادامه داد: توسعه با مشارکت مردم قابل تحقق است که در این زمینه 2 هزار

 
و 468 شرکت تعاونی فعال در بخش هاي اشتغال، صنعت، خدمات و کشاورزي این استان فعالیت می کنند. 

انتهاي پیام/



تعاونی هاي برتر ملی هرمزگان معرفی و تجلیل شدند

منبع: قلمناشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/06/16

مدیرکل، تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان در این مراسم ضمن تبریک هفته تعاون، اظهار داشت: در استان هرمزگان 3
هزار تعاونی فعال وجود دارد که در 14 رشته مختلف از تعاونی هاي مصرف تا تولیدي فعالیت می کنند. هادي ابراهیمی

افزود: تعاونی هاي هرمزگان حدود یک میلیون و 400 نفر را تحت پوشش قرار (...) نوشته ...

تعاونی هاي برتر ملی هرمزگان معرفی و تجلیل شدند
هرمزگان/قلمنا_ شانزدهمین جشنواره تعاونی هاي برتر

 
هرمزگان با حضور استاندار هرمزگان برگزار شد. 

مدیرکل، تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان در این
مراسم ضمن تبریک هفته تعاون، اظهار داشت: در استان
هرمزگان 3 هزار تعاونی فعال وجود دارد که در 14 رشته

 
مختلف از تعاونی هاي مصرف تا تولیدي فعالیت می کنند. 
هادي ابراهیمی افزود: تعاونی هاي هرمزگان حدود یک
میلیون و 400 نفر را تحت پوشش قرار داده است و از

خدمات آن ها بهره مند می شوند و همچنین تعاونی هاي استان براي 80 هزار نفر اشتغال ایجاد کرده اند که بخش قابل توجهی از

 
اشتغال استان را شامل می شود. 

وي بیان کرد: از سال 96 تاکنون 507 تعاونی جدید در استان هرمزگان تشکیل شده است که این تعاونی ها 5 هزار فرصت شغلی

 
جدید در جامعه هرمزگان احصا و ایجاد کرده اند. 

مدیرکل، تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان تاکید کرد: امسال جشنواره تعاونی هاي برتر به شکل ویژه اي برگزار شده است و تمام

 
مراحل آن به مانند المپیادهاي بین المللی و علمی به صورت سامانه اي اجرا شده است. 

ابراهیمی تصریح کرد: حداقل امتیاز براي کسب عنوان تعاونی برتر استانی 310 امتیاز، حداقل امتیاز براي کسب عنوان تعاونی شایسته
تقدیر استانی 250 امتیاز، حداقل امتیاز براي کسب عنوان تعاونی برتر ملی 355 امتیاز و حداقل امتیاز براي کسب عنوان تعاونی برتر

 
شایسته تقدیر ملی 350 امتیاز است. 

مدیرکل، تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان خاطر نشان کرد: استان هرمزگان با 4 تعاونی برتر ملی حدود یک پنجم تعاونی هاي

 
برتر کشور را کسب کرد و از این حیث در رتبه اول قرار گرفت. 

ابراهیمی تاکید کرد: شرکت تعاونی مروارید شکیل قشم به مدیریت خالد نژاد باسعیدو، شرکت تعاونی مصرف کارکنان گمرك قشم به
مدیریت علیرضا سردره، شرکت تعاونی گل بار رنگین طبل قشم به مدیریت عبدالستار امینی زاده، شرکت تعاونی نیک داران کیمیا

 
هرمزگان به مدیریت عبدالحمید حزنی توانسته اند به عنوان تعاون برتر ملی انتخاب شوند. 

وي بیان کرو: شرکت تعاونی جانبازان و ایثارگران میثاق سپهر خلیج فارس به مدیریت محمد آذور نیز توانسته است عنوان تعاونی

 
شایسته تقدیر ملی را به خود اختصاص دهد. 

انتهاي پیام/



واحدهاي گرشگردي گچساران 100 درصد متضرر شده اند / تعطیلی نمایشگاه

هاي صنایع دستی در استان

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/06/16

از ابتداي شیوع کرونا، این ویروس مسائل خاصی در جوامع ایجاد کرد و اولین تأثیرات کرونا بر تعطیلی واحدهاي اقتصادي،
گردشگري و تعطیلی رفت و آمد در این مکان ها بود.

کبنا ؛از ابتداي شیوع کرونا، این ویروس مسائل خاصی در
جوامع ایجاد کرد و اولین تأثیرات کرونا بر تعطیلی
واحدهاي اقتصادي، گردشگري و تعطیلی رفت و آمد در

 
این مکان ها بود. 

به گزارش کبنا نیوز، واحدهاي گردشگري یکی از واحدهاي
اقتصادي است که از ابتداي شیوع کرونا بیشترین آسیب را

 
دیده اند و نیاز به فکر اساسی در این خصوص وجود دارد. 

گچساران حدود 30 درصد زیرساخت هاي گردشگري
استان را به خود اختصاص داده که کم و بیش متأثر از شرایط کرونایی بوده اند؛ از جمله زیرساخت هاي گردشگري شهرستان
گچساران یک هتل چهار ستاره، یک مهمان پذیر، 6 باغ تفریحی، سه رستوران بین راهی، چهار اردوگاه گردشگري، یک کمپینگ
اقامتی و چهار اردوگاه تفریحی در شهرستان گچساران است. همچنین باغ فردوس، دشت هاي دیل و گناوه،سواحل سد کوثر و حرم

 
بی بی حکیمه (س) از جاذبه هاي مهم گردشگري در گچساران است که سالیانه میزبان بیش از یک میلیون گردشگر است. 

 
واحدهاي گردشگري 100 درصد متضرر شدند 

الماس قبادي رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري شهرستان گچساران درخصوص متضرر شدن واحدهاي
گردشگري در شهرستان گچساران به خبرنگار کبنا گفت: در حوزه واحدهاي گردشگري، 2 باغ تفریحی داریم که هر کدام 35 نفر

 
اشتغال زایی دارند، همگی قسط و وام و اجاره دارند، و مشکلاتی برایشان ایجاد کرده است. 

وي با بیان اینکه بخش گردشگري در وضعیت کرونایی بصورت 100 درصد متضرر شده اند، اظهار کرد: 4 واحد باغ تفریحی داراي
مجوز در شهرستان گچساران بطور کامل تعطیل است. 4 دفتر خدمات مسافرتی بطور کامل تعطیل هستند و فعالیتشان ممنوع است و

 
فقط تور هوایی می توانند داشته باشند. 

وي در خصوص مشکلات این واحدها اظهار کرد: این واحدها باید سالانه ضمانت نامه تمدید کنند، بیمه می دهند، هر کدام بیش از

 
30 نفر اشتغال زایی دارند، مشکلات شخصی دارند. 

وي گفت: به دلیل اینکه واحدهاي گردشگري بطور مستقیم خدمات دهی می کنند و با مشتري ارتباط دارند، در شرایط قرمز کرونایی

 
فعالیتشان بطور کامل ممنوع می شود. 

قبادي در خصوص تسهیلاتی که به این واحدها تعلق گرفته گفت: سال گذشته دفاتر گردشگري را معرفی کردیم، ولی بانک ها آنطور

 
که باید و شاید همکاري نکردند و دوره تنفس هم پایین بود. 

 
مشکل بافندگان صنایع دستی در حوزه فروش 

قبادي در خصوص تعطیلی نمایشگاه ها و ضرر بافنده هاي صنایع دستی در گچساران گفت: گچساران پایلوت صنایع دستی استان



است، 80 درصد روستاهاي شهرستان به ویژه روستاهاي ترك نشین از جمله بیدزرد، باباکلان، سربیشه و روستاهاي دیگر از جمله

 
کلاغ نشین، ماهور باشت در حوزه تولید صنایع دستی کاملا فعال هستند و بخش لاینفک زندگی شان است. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري شهرستان گچساران بیان کرد: در دوره کرونایی، بافنده ها با تولید صنایع
دستی مشکلی ندارند ولی مشکل این بافنده ها در حوزه فروش است، قبل از کرونا هر ساله چند نمایشگاه استانی، شهرستانی و ملی
برگزار می شد و هنرمندان ما تولیدات خود را در معرض دید در این نمایشگاه ها می گذاشتند ولی تاکنون دو سال است که هیچ

 
نمایشگاهی در سطح استان و شهرستان برگزار نشد و از این رو بافنده ها با مشکل فروش و کسب درآمد مواجه هستند. 

قبادي اظهار کرد: وقتی بافنده نتوانند تولیدات خود را به فروش برسانند قطعا براي خرید لوازم اولیه تولیدات بعدي خود نیز با مشکل

 
مواجه می شوند. 

 
غیرفعال بودن پروژه ها به دلیل گرانی مصالح ساختمانی و تسهیلات کم 

قبادي با بیان اینکه 6 واحد گردشگري در گچساران در حال اتمام عملیات عمرانی و منتظر تسهیلات هستند، گفت: دو پروژه مجتمع
گردشگري در گچساران در دست ساخت هستند که متاسفانه به دلیل مشکلات گرانی و تورم چندین ماه است که عملیات عمرانی را

غیرفعال کرده و منتظر تسهیلات دوم هستند.



آمیختگی صنعت و دانش، قابلیتی مغفول مانده در کشور

منبع: اقتصاددانشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/06/16

تاکنون صنعت و دانش آنطور که باید با هم همراه نبوده و همین مقوله مشکلات متعدد را در زمینه تولید، ارتقاي جایگاه
علمی کشور و بسیاري از قابلیت ها به دنبال داشته است. در این شرایط می طلبد تا براي توسعه و اشتغال جوانان و

دانشگاهی کشور بیش از پیش نسبت به ورود علم در صنعت در (...) The post آمیختگی صنعت ...

تاکنون صنعت و دانش آنطور که باید با هم همراه نبوده و همین مقوله مشکلات متعدد را در زمینه تولید، ارتقاي جایگاه علمی کشور
و بسیاري از قابلیت ها به دنبال داشته است. در این شرایط می طلبد تا براي توسعه و اشتغال جوانان و دانشگاهی کشور بیش از پیش

 
نسبت به ورود علم در صنعت در (...) 

تاکنون صنعت و دانش آنطور که باید با هم همراه نبوده و همین مقوله مشکلات متعدد را در زمینه تولید، ارتقاي جایگاه علمی کشور
و بسیاري از قابلیت ها به دنبال داشته است. در این شرایط می طلبد تا براي توسعه و اشتغال جوانان و دانشگاهی کشور بیش از پیش

 
نسبت به ورود علم در صنعت در ابعاد کلان تصمیم گیري ها شود. 

 آمیختگی صنعت و دانش از اهمیت ویژه در راستاي توسعه و ارتقاي جایگاه علم و دانش در کشور برخوردار است. هرچند تاکنون
اقدامات مناسب در این زمینه لحاظ نشده و همین امر باعث شده تا کیفیت آموزش آن طور که باید و شاید در راستاي مهارت آموزي

 
اقدامات انجام نشود. از سوي دیگر تمایل چندانی نسبت به توسعه و بازسازي اقدامات در کشور انجام نشده است. 

علی زلفی گل، وزیر علوم و تحقیقات بر این باور است،«برنامه هایش براي توسعه پیوند صنعت و درمان نظام پیشنهادات عملیاتی می
شود. بر این اساس در نظام پیشنهادات هر ایرانی که نیازي را تشخیص داد یک فرم به پایگاه استنادي جهان اسلام ارسال و ثبت می

 
کند. نیازمند یک اقدام کاربردي هستیم تا بتوان بیش از پیش در راستاي پیوند صنعت و دانشگاه وارد عمل شود.» 

در اردیبهشت سالجاري تصویب نامه هیات وزیران در خصوص آیین نامه اجرایی بند (و) تبصره 9 ماده واحده قانون بودجه سال 1400
کل کشور ابلاغ شد. بر این اساس شرکت ها، بانک ها و موسسه ها موظفند در پایان هر سه ماه معادل بیست و پنج درصد (25%) از
مبلغ منابع موضوع این آیین نامه را به حساب خاص واریز و پس از اخذ تأییدیه خزانه، اسناد مثبته را در سامانه بارگذاري کنند. در
صورت واریز نشدن وجوه مربوط در موعد مقرر توسط هر یک از شرکت ها، بانک ها و مؤسسه ها، به خزانه اجازه داده می شود راسا

 
مبلغ مربوط را از حساب آنها نزد خزانه برداشت کرده و آن را به حساب خاص واریز کند. 

به رغم تصویب این قانون اقدامات در راستاي ایده پردازي در زمینه توسعه صنعت و پیوند آن با دانشگاه و علم جاي تامل دارد. این
مهم می طلبد تا صنعت بیش از پیش دانشگاه و ایده هاي دانشجویی را در عرصه هاي مختلف جدي بگیرد. در سال هاي اخیر با
توسعه پارك هاي فن آوري مواجه هستیم. بر اساس بررسی هاي انجام شده بخش خصوصی بیش از پیش از ایده ها استقبال کرده و
بخش قابل توجهی از آنها هم هنوز منتظر حمایت هستند یا در قالب مقالات علمی یا پایان نامه ها ارائه شده و در راستاي توسعه و

 
تولید ثروت اقدامات مناسب انجام نشده است. 

 
سهم محدود صنعت از ایده هاي دانشجویی 



به گزارش اقتصاددان به نقل از خبرگزاري آنا ،   محمد سعید سیف، مدیرکل دفتر ارتباط با جامعه و صنعت وزارت علوم، تحقیقات و
فناوري درباره ماحصل اقدامات براي توسعه علم و صنعت  می گوید: «برخی از نیازهاي شرکت هاي دولتی از طریق این آیین نامه و

 
توضیحات آن با دانشگاه ها تعامل برقرار می کنند.» 

وي می افزاید: «این آیین نامه به شرکت هاي دولتی محدود است و بسیاري از وزارتخانه ها و دستگاه هاي دولتی الزامی در این زمینه
ندارند، بلکه فقط شرکت هاي دولتی سودده با تعداد محدود و وابسته به وزارت نیرو، وزارت دفاع و ... از این ظرفیت استفاده می

 
کنند.» 

سیف تاکید می کند: «بر اساس این قانون 40 درصد بودجه پژوهشی را دانشگاه ها و پژوهشگاه ها باید پرداخت شود. براي مثال

 
سالانه حدود 200میلیارد تومان براي پژوهش بودجه اختصاص داده شده است.» 

 
توجه و بازنگري به روند مهارت آموزي در دانشگاه هاي کشور 

بر اساس برنامه ششم قرار بر توسعه مهارت آموزي در دانشگاه ها بود. هرچند اقدامات در این زمینه اندك و هنوز با چشم انداز سند

 
آن طور که باید اماکن علمی و صنعتی کشور نتوانسته اند، در این زمینه آن طور که باید و شاید عمل کنند. 

احمد حسین فلاحی، عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس درباره اقدامات براي ارتقاي جایگاه صنعت در دانشگاه  تاکید می
کند: «طرح هاي متعدد در کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس براي ارتقاي جایگاه علم در صنعت به تصویب رسیده است. در این

 
طرح بها به جهش شرکت هاي دانش بنیان و ساز و کارها در این طرح اندیشیده شده است.» 

وي می گوید: «براي پیوند صنعت و دانشگاه باید در سیستم آموزشی کشور بازنگري شود. از سوي دیگر در دانشگاه هاي کشور هم

 
آموزش مهارتی مورد توجه قرار بگیرد.» 

حسین فلاحی با بیان اینکه در برنامه ششم توسعه مساله مهارت آموزي مورد تاکید بوده است، می افزاید: «بر این اساس قرار بود 50
درصد آموزش ها به شکل مهارتی باشد. در این فرصت ارتباط بین صنعت و دانشگاه ها به ویژه دانشگاه فنی و حرفه اي باید مورد

 
توجه قرار می گرفت. این در حالی است که هم اکنون سهم مهارت آموزي در آموزش حتی به 40 درصد هم نرسیده است.» 

 
این نماینده مجلس ادامه داد: «در برنامه ها و شیوع هاي آموزشی باید بازنگري شود.» 

 
بیکاري جوانان به دلیل نداشتن مهارت 

محمد زاهدي اصل، استاد دانشگاه درباره عدم مهارت آموزي در موسسات و دانشگاه هاي کشور می گوید: «در کشور ما در حالی
مدرك گرایی ریشه دوانده که هنوز نظام آموزش عالی کشور راهکاري براي مهارت آموزي و کارآفرینی در حین تحصیل دانشجو لحاظ

 
نکرده است.» 

وي ادامه می دهد: «کارفرما هم براي کارمند دوره کارآموزي یا کارورزي ایجاد نمی کند تا بتوان در ارتقاي آموزش و مهارت آموزي

 
افراد تحصیل کرده جامعه کاري از پیش برد.» 



 
توجه به توانایی نخبگان ایرانی را خواستاریم 

همچنین منصور کبگانیان، دبیر ستاد راهبردي نقشه جامع علمی کشور می گوید: «بخش مهم و دشوار توجه به اقتصاد و صنعت
دانش بنیان است. امیدواریم در این دوران عزم خود را جدي کرده تا تولید علم و صنعت در دانشگاه هاي کشور با صنعت و اقتصاد

 
هماهنگ شود.» 

وي تأکید می کند: «بر اساس شعارهاي انتخاباتی رئیس جمهور اشتغال و استفاده از فارغ التحصیلان باید مورد توجه قرار بگیرد. براي
مثال در کشور با صرف هزینه هاي کلان دانشجو به تحصیل پرداخته و مدرك اخذ می کند، اما مراودات اقتصادي با کشورهاي اروپایی

 
و چین انجام می شود. این مقوله ظلم به فارغ التحصیلان و نخبگان کشور است.» 

دبیر ستاد راهبردي نقشه جامع علمی کشور بر اساس بررسی هاي انجام شده و رئیس جمهور برنامه هاي مناسب براي توجه به
ظرفیت نخبگان در دستور کار قرار دارد. در این زمینه دولت می تواند شوراي انقلاب فرهنگی را کمک کند تا اقتصاد دانش بنیان و

 
تربیت نیروهاي پرورش یافته جدي تر شود. 

 
موانع ارتقاي جایگاه علم در صنعت و جامعه بررسی شود 

در ادامه یعقوب دادگر اصل، مدیر کل پژوهش و فناوري دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره ورود علم به بخش صنعت  می گوید:
«ابتدا باید موانع ارتقاي جایگاه علم در صنعت و جامعه بررسی شود. برخی از موانع مهم که در پژوهش هاي مختلف به آن اشاره شده
عبارتند از عدم تعامل مناسب دانشگاه ها و مراکز پژوهشی با بخش هاي صنعتی و اجرایی کشور، کافی نبودن اعتبارات تحقیقاتی و

 
ناتوانی ساختار اجرایی و اداري از مهمترین موانع ارتقاء جایگاه علم در صنعت کشور است.» 

وي می افزاید: «نیازهاي صنعت در کشورهاي مختلف متفاوت است، به همین منظور براي ارتقا جایگاه علم در صنعت نیاز به تعامل
موثر دانشگاه و صنعت است تا ابتدا نیازها و چالش هاي موجود در صنعت کشور شناسایی شده و سپس این مسائل در کمیته هاي
علمی و تخصصی بررسی و تصمیم گیري درباره موضوع هاي تحقیقاتی و پژوهشی گرفته شود. این امر موجب حل مسائل و مشکلات

 
صنعت کشور شود و به ارتقاء جایگاه علم در صنعت نیز کمک می کند.» 

 
انجام پایان نامه ها کشور با مراجعه به مجلات کشورهاي اروپایی و آمریکایی 

دادگر تاکید می کند: «بیشتر پایان نامه ها و مقالات دانشجویی کشور با توجه به نیازهاي سایر کشورها و با مراجعه به مقالات و
مجلات کشورهاي اروپایی و آمریکایی ( ISI) انجام می شود، این موضوع به رفع چالش ها و مسائل در سایر کشورها منجر می شود.
بنابراین یکی از عوامل تاثیرگذار در ارتقاي جایگاه علم در صنعت، یکسو کردن تحقیقات و پژوهش هاي علمی با نیازهاي صنعتی
کشور و جهت دهی آموزش، پژوهش، فناوري و نوآوري به سمت حل مشکلات و رفع نیازهاي واقعی صنعت با توجه به آمایش

 
سرزمینی و نوآوري در کشور است.» 

به گفته وي نیازسنجی از مشکلات و چالش هاي صنعت به صورت استانی و آمایش منطقه اي و سوق دادن پروژه ها به سمت نیاز
صنعت، شناسایی نیازهاي صنعت و r&d صنعت و اولویت بخشی براي تشکیل هسته ها و واحدهاي فناور بر این اساس، تعریف جایگاه
صنعت در شوراهاي راهبردي یکپارچه مراکز رشد به دلیل اهمیت انجام فعالیت هاي فنی و مهارتی بر مبناي نیازهاي صنعت، برگزاري

 
رویدادهاي ملی و مهارتی بر اساس نیاز صنعت براي ساخت تجهیزات کارگاهی و آزمایشگاهی از اهمیت برخوردار است. 



 
انعقاد تفاهم نامه با صنایع مختلف 

دادگر از انعقاد تفاهم نامه هاي آموزشی و پژوهشی با صنایع مختلف، بازبینی سرفصل و محتواي دروس مطابق با نیازهاي صنعت،
اجراي طرح فرصت مطالعاتی اعضاي هیات علمی در جامعه و صنعت، همکاري مشترك با صنعت در به ثبت رساندن طرح ها و ایده
هاي داخلی و خارجی خبر داد و می افزاید: «همکاري مشترك با صنعت در اجراي پروژه هاي ساخت، کاربردي و تحقیقاتی، همکاري
با صنعت در زمینه اجراي بازدیدهاي علمی و اجراي دوره هاي کارآموزي، برگزاري دوره آموزشی و کارگاه تخصصی با همکاري صنعت

 
است.» 

 
مخاطب گرامی، ارسال نظر پیشنهاد و انتقاد نسبت به خبر فوق در بخش ثبت دیدگاه، موجب امتنان است. 

ع



روایت هایی از مراودات مرحوم علامه حکیمی با رهبر انقلاب

منبع: میزانشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/06/16

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در گفتاري به روایت حجت الاسلام مروي، نکاتی درباره ي ابعاد شخصیتی مرحوم
محمدرضا حکیمی و خاطراتی از مراوادت وي با رهبر انقلاب را براي نخستین بار منتشر کرده است.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR، حجت الاسلام و المسلمین احمد مروي معاون سابق
ارتباطات حوزوي دفتر رهبري، از کسانی است که سابقه ي آشنایی و دوستی طولانی با مرحوم علامه محمدرضا حکیمی داشته است؛
به نحوي که سابقه این آشنایی به دوران پیش از انقلاب اسلامی باز میگردد. همچنین ارتباط مشترك آقاي مروي با رهبر انقلاب

 
اسلامی و مرحوم حکیمی، باعث شده است که وي در جریان مراودات حضرت آیت االله خامنه اي با علامه محمدرضا حکیمی باشد. 

پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در متن پیش رو به روایت حجت الاسلام مروي، نکاتی درباره ي ابعاد شخصیتی مرحوم

 
محمدرضا حکیمی و خاطراتی از مراوادت وي با رهبر انقلاب را براي نخستین بار منتشر کرده است. 

 
«رفیق دیرین» رهبر انقلاب 

در آغاز صحبتم وظیفه ي خود می دانم که ارتحال این عالم ربانی و روشن فکر دل سوخته و متفکر و نویسنده ي نوآور را خصوصاً
خدمت رهبر انقلاب تسلیت عرض کنم که ایشان در پیامشان از علامه حکیمی به عنوان «رفیق دیرین» خود یاد کردند. ان شاءاالله
خداوند روح پاك این عالم جلیل القدر را با اولیاء خود محشور بفرماید. ما اگر بخواهیم در مورد مرحوم علامه حکیمی صحبت کنیم، از
چند منظر باید به این مسئله بپردازیم. اوّل، آن دوره اي که ایشان در مشهد بود و به عنوان دوره ي رشد و ساخته شدن ایشان به

 
حساب می آید، بعد هم دوره ي هجرتشان به تهران که تا آخر عمر آنجا بود. 

 
آغاز راه از حجره اي در مدرسه نواب مشهد 

ایشان اصالتاً مشهدي بود. پدر و مادرش هم متولد این شهر بودند. آن ایام که ایشان در مشهد بود، در یکی از حجره هاي مدرسه ي

 
نواب به دروس حوزوي اشتغال داشت و با آن استعداد وافرش توانست درس هاي حوزه را به خوبی و شایستگی طی کند. 

 
خاطره علامه حکیمی از کلاس درس آیت االله میلانی 

من خاطره اي دارم از خود این بزرگوار که می گفت مدرسه که تمام شد، در درس خارج مرحوم آیت االله میلانی -آن مرجع بزرگ و
کم نظیر- شرکت می کردم. تقریباً 23 سال داشتم و جوان بودم که در درس این فقیه بزرگ شرکت می کردم و هر وقت مسئله اي را
مطرح می کردم، استاد اشکال را توجه می کرد و با سعه صدر پاسخ می داد. بسیار هم به من علاقه مند بود. یک روز در آن مدرسه
من پشت ستون نشسته بودم. حضرت آیت االله میلانی تشریف آورد و شروع به درس گفتن کرد و، چون من پشت ستون بودم، من را
ندید. حین درس دادن پرسید آقاي حکیمی کجاست؟ من از پشت ستون خودم را نشان دادم و عرض کردم آقا من اینجا نشستم.

فرمود، آهان خواستم ببینم سر درس هستی یا نه. 



وقتی افلاطون درس می گفت، اگر ارسطو پاي درسش نبود، آن روز براي افلاطون درس گفتن سخت می شد. با این فرمایش، مرحوم
آیت االله میلانی آقاي محمدرضا حکیمی را که جوانی 23ساله بود، به ارسطوي درسش تشبیه می کند؛ بسیار بااستعداد، خوش فکر،

 
پُرتلاش و پُرمطالعه. 

 
ایشان از شاگردان خاص آقا شیخ مجتبی قزوینی بود 

فعالیت دیگر ایشان غیر از مباحث دروس حوزه، در مقوله ي عرفان و معرفت بود و با استادان بزرگی از جمله مرحوم حضرت آیت االله
آقا شیخ مجتبی قزوینی مأنوس بود. مرحوم آقاي حکیمی از شاگردان خاص آقا شیخ مجتبی قزوینی بود. آقا شیخ مجتبی هم براي
ایشان و شاگردانش درس فلسفه می گفت. مرحوم حکیمی غیر از اینکه فلسفه را خوانده بود، در محضر آیت االله شیخ مجتبی قزوینی
در کلاس سیروسلوك ایشان هم شرکت داشت. رهبر انقلاب تعبیري در مورد مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی دارند که می

 
فرمایند آقاي شیخ مجتبی فلزش فلز امام بود. حضرت آقا هم خیلی به شیخ مجتبی علاقه و ارادت دارند. 

 
گعده طلبگی با رهبر انقلاب 

یادم هست اواسط دهه ي 70 بود که مرحوم آقاي حکیمی تصمیم گرفت به مشهد برگردد و باقی مانده ي عمرش را در جوار حضرت
رضا علیه السلام باشد. با بعضی از دوستان قدیمی اش خداحافظی کرد و گفت من به مشهد می روم و دیگر معلوم نیست به تهران
بازگردم. به بنده هم گفت دوست دارم خدمت رهبر انقلاب برسم و از ایشان هم خداحافظی کنم. بنده هم خدمت حضرت آقا عرض
کردم و ایشان فرمودند آقاي حکیمی فلان شب شام تشریف بیاورند و در خدمتشان باشیم. در آن دیدار بنده هم توفیق حضور داشتم.
قبل از شام حدود یک ساعت و بیست دقیقه به قول طلبه ها گعده ي طلبگی صورت گرفت. شاید دو سوم از آن جلسه به بیان فضیلت

 
ها و روایت خاطرات حضرت آقا و مرحوم علامه حکیمی از مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی گذشت. 

 
عشق و علاقه وافر نسبت به امام (ره) 

یکی دیگر از خصوصیات آقاي حکیمی آن طور که خودش هم گفت، عشق و علاقه ي وافر به امام رضوان االله تعالی علیه بود. ایشان
می گفت وقتی حضرت امام نهضت را شروع کردند، ما همه ي آرزو ها و آمال هایمان را در امام دیدیم. ما امام را تبلور عدالت اسلامی،
تبلور عاشوراي حسینی و تبلور عالم حقیقی دیدیم. به همین خاطر مرحوم آقاي حکیمی خیلی تلاش کرد که بتواند بین حوزه هاي
علمیه ي مشهد و قم پیوند ایجاد کند و در این راه از هیچ تلاشی مضایقه نکرد؛ تا آنجایی که مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی را

 
از مشهد به قم برد تا با حضرت امام دیدار کند. 

با اینکه از نظر مشرب فکري بین امام و مرحوم آیت االله شیخ مجتبی فاصله ي زیاد بود، (امام اهل فلسفه بودند و مرحوم شیخ آقا
مجتبی کاملاً نقطه مقابل این دیدگاه و به تعبیر خود علامه حکیمی جزء رهبران مکتب تفکیک بود)، امّا آقا شیخ مجتبی که به لحاظ
مکتب فکري در نقطه مقابل امام بود به دیدن ایشان رفت و وقتی جلسه ي خصوصی برقرار می شود، آن اختلاف فکري در حوزه ي
مسائل فلسفی و عرفانی کنار گذاشته می شود و مرحوم آقا شیخ مجتبی یکی از مروجین و طرفداران امام می شود. تعبیري هم از

 
حضرت امام با این مضمون دارد که این مرد پرچم اسلام را بلندکرده و باید همه از او حمایت کنیم. 

 
تأثیرگذار در حمایت آقا شیخ مجتبی قزوینی از امام (ره) 



مرحوم علامه حکیمی نقل می کرد که مرحوم آقا شیخ مجتبی عکسی از امام را در طاقچه ي اتاقش گذاشته بود. براي فضاي آن روز
مشهد، آن هم در زمان اختلاف مکتب فلسفی امام با شیخ مجتبی، قرار دادن عکس امام در اتاق مرحوم آقا شیخ مجتبی براي خیلی
ها اعجاب آور بود؛ چون علما معمولاً رسم ندارند عکس عالم دیگري را در خانه شان قرار دهند. مرحوم حکیمی نقل می کرد روزي آقا
شیخ مجتبی به من گفت بعضی ها به من اعتراض می کنند که شما چرا عکس آیت االله خمینی را در خانه تان گذاشتید، ایشان
طرفدار فلسفه اند و شما کاملاً ضدفلسفه اید. بعد به آقاي حکیمی می گوید این ها نمی فهمند امروز عَلَم اسلام دست این سید است و
ما هر کداممان باید به سهم خودمان این آقا را تقویت، بزرگ و حمایت کنیم. در این قضیه که مرحوم آقا شیخ مجتبی این گونه به

 
امام رضوان االله تعالی علیه علاقه مند و طرفدار شد، مرحوم آقاي حکیمی نقش بسزایی داشت. 

البته تأثیر و مواضع انقلابی که مرحوم آقا شیخ در مشهد داشت، به مذاق ساواك و رژیم طاغوت خوش نیامد تا جایی که حتی اجازه
ندادند بعد از رحلت، پیکر ایشان در فضاي اصلی حرم مطهر دفن شود. در حالی که در آن زمان معمولاً این کار براي خاك سپاري
علما و بزرگان درجه یک انجام می شد. ایشان را در جایی از حرم که حالت انباري داشته آن هم از ترس افکار عمومی دفن می کنند،
امّا از آنجایی که خداوند به بندگان مؤمنش عزت می دهد، بعد از انقلاب و بازسازي و گسترش فضاي حرم مطهر، صورت قبر ایشان از

 
آن غربت درمی آید و در باب دارالحجه مورد زیارت زائران حضرت رضا سلام االله علیه قرار می گیرد. 

 
هجرت به تهران؛ بهره مندي از سیروسلوك مرحوم حافظیان 

در دوره اي که مرحوم حکیمی در مشهد بود، سیروسلوك را از استادش مرحوم حافظیان فراگرفت؛ فردي که در مقولات سیروسلوك
نخبه بود. مرحوم آقاي حکیمی هم از آقا شیخ مجتبی قزوینی و هم از آقاي حافظیان بهره هاي فراوانی برُد و تا آخر عمرش از آن

 
دستوراتی که از این بزرگواران گرفته بود، در جهت خودسازي و تهذیب نفس بهره مند بود. 

 
اهل گفتگو با همه اقشار حوزه و دانشگاه 

آقاي حکیمی در ایام حضور در تهران به کار هاي علمی، نویسندگی و ارتباط با روشن فکران هم مشغول بود. خود ایشان می گفت من
براي عده اي از روشن فکران از جمله حمید عنایت که مغز متفکر بود، درس اسفار می گفتم تا او را با فلسفه ي اسلامی آشنا کنم.
البته نقدي هم که با تفکیکی ها بر فلسفه داشتم در لابه لا مبانی خودم را هم بیان می کردم. از یک طرف با امثال حمید عنایت
ارتباط داشت و از طرف دیگر، ارتباط بسیار نزدیک و صمیمی با مرحوم شهید آیت االله مطهري داشت. ارتباط با همه ي قشر هاي
روشن فکر دانشگاهی، علماي روشن فکر حوزه، علامه مطهري، شهید مفتح، شهید بهشتی و فضلاي حوزه ي علمیه قم در برنامه اش

 
بود. 

 
اعتقاد خاص به عدالت خواهی؛ رنج بردن از تبعیض و فساد 

یکی از خصوصیات مرحوم علامه حکیمی که در آن اجتهاد هم پیدا کرد، عدالت خواهی اش بود. ایشان به حدیث شریف «العدل حَیاةُ
الاحکام» اعتقاد داشت؛ یعنی اگر بخواهید در میان مردم احکام نورانی اسلام را جاري کنید و در مردم رغبت عمل به احکام حیات
بخش اسلام را به وجود بیاورید، با اجراي عدالت در جامعه انجام شدنی است. در جامعه اي که عدالت اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی و
عدالت به معنی عام کلمه نباشد، جامعه اي که از تبعیض، رانت و این گونه فساد ها در رنج است، طبق این حدیث شریف احکام الهی
هم در آن جامعه مستقر نخواهد شد. حقیقتاً آقاي حکیمی به این معنا هم معتقد بود، هم دغدغه اش بود و هم در نوشته هایش

 
(حدود پنجاه جلد کتاب) به آن پرداخت. 



 
از رنجِ فقر و نداري خانواده ها، بی تاب می شد 

اگر کتاب هاي ایشان را مطالعه کنید، بحث عدالت انسانی را بسیار مطرح کرده و تحلیلش این بود که ما اگر بخواهیم مدینه ي فاضله
ایجاد کنیم، اگر بخواهیم جامعه ي دینی تأسیس کنیم، اگر بخواهیم جامعه ي نبوي و علوي به وجود آوریم، جز با عدالت امکان ندارد.
باور داشت که عدالت در جامعه باید ایجاد شود. اگر مطلع می شد خانواده اي در رنجِ فقر و نداري اند حقیقتاً بی تاب می شد و همه

 
ي غصه و نگرانی اش همین بود. 

 
آن جلسه به یادماندنی با رهبر انقلاب 

سال 69 بود که رهبر انقلاب به من گفتند علاقه مندم آقاي حکیمی را ملاقات کنم. براي فلان روز، ناهار ایشان را دعوت کنید. من به
آقاي حکیمی عرض کردم که فلان روز ناهار مهمان رهبر انقلاب هستید. آقاي حکیمی گفت آقا من حالا در حضور ایشان بیایم چه
بگویم و چه کار کنم؟ من اگر بیایم و هیچ چیز نگویم، روز قیامت مسئولم که در محضر حاکم اسلامی رفتم، ولی درد و رنج مردم را
منتقل نکردم و نگفتم. من اگر بیایم در این جلسه چیزي نگویم روز قیامت مسئولم و اگر هم این مطالب را بگویم (نابسامانی هاي
اقتصادي، فقر، نداري، تبعیض و ...) ممکن است خیلی مورد پسند واقع نشود یا خود ایشان بگوید آقا من مطلعم از این مسائل. خب
آمدن من چه فایده اي دارد. من باید از این ملاقات بهره اي ببرم. بنده به ایشان عرض کردم، شما تشریف بیاورید، هرچه تشخیص می
دهید و دوست دارید آنجا بیان کنید. حضرت آقا سعه ي صدرشان خیلی بالاست و در نیت پاك و صداقت و اخلاص شما کمترین

 
تردیدي ندارند. لذا، هرچه بگویید آقا استقبال می کنند، هیچ نگران نباشید. 

آن روز مقرر محقق شد و ایشان خدمت آقا تشریف آورد. صحبت هایی شد و جناب آقاي علامه حکیمی هم شروع به بیان درد ها و
مشکلات بخشی از مردم کرد و به یک سري مصادیق اشاره کرد. صحبت هایش که تمام شد، آقا فرمودند جناب آقاي حکیمی، این
مطالبی که فرمودید ما بیش از این ها خبر داریم. بنده گزارش ها و نامه ها را می خوانم، ملاقات هاي فراوانی با اقشار مختلف دارم.
شما یک گوشه از این ها را خبر دارید. بله، این نابسامانی ها و مشکلات هست، ما هم در فکر هستیم و بی تفاوت نیستیم. آقاي
حکیمی رو کرد به بنده گفت خب ببینید پس خود آقا در جریان هستند و بهتر از ما هم اطلاع دارند، پس آمدن من چه سودي
داشت؟ آقا فرمودند آقاي حکیمی، فلانی درست گفته است. بله، من اطلاعاتم در این حوزه ها کم نیست و خیلی اطلاعات دارم؛ امّا

 
آمدن امثال شما و جلسات با شما ها ما را روي این موضوعات بیشتر حساس می کند. این خیلی مؤثر است. 

بله، این اخبار و اطلاعات را ما داریم و به مسئولان هم تذکر می دهیم. دغدغه ي ما هم هست، امّا آن قدر داده هاي ذهنی ما متفاوت
و متعدد و زیاد هست که گاهی روي این امر که می خواهیم متمرکز بشویم، مسئله ي جدیدي به وجود می آید، یک امر دیگري پدید
می آید و غفلت می شود از مسئله اي، امّا حضور و تذکردادن هاي شماها، ما را روي این مسئله حساس می کند. این می شود یک

 
مسئله ي ذهنی همیشگی ما. لذا، ما استقبال می کنیم که شما ها تشریف بیاورید همین نکات را به ما بگویید. 

این خاطره را بیان کردم که بگویم علامه حکیمی همیشه دغدغه ي مردم به ویژه نیازمندان را داشت و در هر جلسه و محفلی این

 
مسائل را بیان می کرد و پرچم عدالت واقعی را بلند کرد؛ آن هم عدالتی برخواسته از آیات و روایات. 

 
کتاب الحیاة؛ دستاورد قلم اعجاب آور و سحرآمیز علامه حکیمی 

علامه حکیمی واقعاً قلم اعجاب آور و سحرآمیزي داشت. ایشان فقیه، اسلام شناس و روشن فکر نوآور بود؛ روشن فکري که فکر ها و
ایده هایش را از قرآن و روایات گرفته بود؛ روشن فکري که پاي درس آیت االله میلانی، آقا شیخ مجتبی قزوینی و شیخ هاشم قزوینی



 
زانوزده و در حوزه تربیت شده بود. مبانی ایشان مبانی کاملاً منسجمِ محکم و برگرفته از آیات و روایات بود. 

مرحوم حکیمی کتاب ها و نوشته هاي فاخر فراوان با بهترین ادبیات و واژه ها دارد، امّا گل سرسبد تلاش ایشان و دو برادر بزرگوارش
(آقایان محمد و مرحوم علی حکیمی) کتاب الحیاة است؛ الحیاة کار مشترك این سه برادر بود، امّا عمده ي کار، زحمت و مدیریت
برعهده ي علامه حکیمی بود. رهبر انقلاب در یکی از خطبه هاي نماز جمعه در سال 1360 از این کتاب نام بردند و تجلیل کردند.
کتاب الحیاة شامل همه ي مباحث، آیات و روایات است، امّا با نگاه امروزي، همان نوآوري است که رهبر انقلاب در پیام تسلیت رحلت
علامه حکیمی به آن اشاره کردند؛ نگاهی نو به آیات و روایات، نه نگاه برداشت هاي شخصی؛ نگاهی نو، امّا با اصول و مبانی خود قرآن

 
و سنت. 

کتاب الحیاة دایرةالمعارف معارف شیعه است، امّا با نگاهی نو و جدید. خاطرم هست همان روز (سال 69) که با مرحوم حکیمی خدمت
رهبر انقلاب شرفیاب شدیم، حضرت آقا به جناب حکیمی فرمودند این کاري که شما در الحیاة انجام دادید، یک کار منحصربه فرد
است. دیگران هم در حوزه در مقوله ي آیات و روایات، مشابه این کار را انجام داده اند، امّا از این منظري که شما وارد شدید همان
نوآوري و یک نگاه اصیل دینی است که منحصربه فرد است. این را ما نداریم و من از شما می خواهم بیایید یک عده از طلبه ها را
تربیت کنید که با این سبک و با این نگاه، سراغ معارف قرآن و سنت بروند. یادم هست مرحوم علامه حکیمی در پاسخ گفت آقا، من
خیلی حال و حوصله این کار ها را ندارم. آقا هم فرمودند من حاضرم کمک کنم و امکانات در اختیار شما قرار بدهم تا جمعی از طلبه

 
هاي بااستعداد فاضل و خوش فکر را جذب کنید و آن ها را آموزش بدهید تا بتوانند مثل کتاب الحیاة سراغ قرآن و روایات بروند. 

من به همه ي افراد اهل مطالعه، دانشگاهیان و حوزویان توصیه می کنم کتاب الحیاة را مطالعه کنند و از این نگاه زیبا، خوب و نویی
که مرحوم حکیمی به کاربرده لذت ببرند. کتاب الحیاة انصافا الحیاة است. ایشان با دقت این کتاب را ترجمه کرده و براي کلمه به
کلمه ي آن رنج ها برُده تا بتواند بهترین، مناسب ترین و بروزترین واژه ها را در ترجمه به کار ببرد. گاهی براي استفاده از بعضی از
واژه هاي عربی به قم می آمد و گاهی من در خدمتش بودم. گاهی هم نزد یکی از نویسندگان عراقی مسلط به ادبیات روز عرب در قم

 
می رفت و از او براي به کاربردن واژه ي معادلِ مناسب کلمه سؤال می پرسید. تا این حد دقت و وسواس داشت. 

 
اهل زهد و چله نشینی بود 

غیر از نوشتن و روحیه ي زهد و عدالت طلبی، تعبد ایشان هم نمونه بود. بالأخره از استادان بزرگوارش آیت االله آقا شیخ مجتبی
قزوینی و آیت االله حافظیان و دیگران درس گرفته بود. اهل چله نشینی و ریاضت هاي قرآنی هم بود. برنامه هایی براي خودش داشت

 
و به کمالاتی هم رسیده بود، ولی چیزي ابراز نمی کرد. گاهی که ما خیلی اصرار می کردیم، فقط مقداري را بیان می کرد. 

 
سال هاي زندگی ساده و بی آلایش در یک زیرزمین 

ایشان همان گونه که واقعاً در کتاب ها و نوشته هایش پرچم عدالت را بلند کرده بود، این باور را اوّل در زندگی خودش پیاده کرده
بود. زندگی، لباس و خوراکش هم به میزان حداقلی بود. ایشان تقریباً 25 سال قبل زیرزمینی را در حوالی میدان، ولی عصر تهران
اجاره کرده بود و آنجا زندگی می کرد. بعد ها دوستانش اصرار کردند که زندگی در اینجا براي سلامتی تان مضر است، اینجا نور و
آفتاب ندارد و رطوبت دارد، اگر اجازه دهید آپارتمان کوچکی را از پول شخصی خودمان، نه از بیت المال یا پول وجوهات، برایتان

 
بخریم. ایشان قبول کرد و آپارتمانی در نزدیکی حسینیه ي ارشاد برایش خریداري شد. 

مرحوم حکیمی زندگی بسیار ساده اي داشت. ما چندبار در سال به منزل همدیگر می رفتیم و با هم مأنوس بودیم. من روي ظاهر



ایشان هم دقت داشتم. گاهی می دیدم دو سه سال یک پیراهن یا شلوار را می پوشد و عوض نمی کند. خیلی زاهد بود و به حداقل
زندگی قناعت می کرد. خوردوخوراکشان هم همین طور بود. می گفت من که نمی توانم آشپزي کنم، صبحانه چایی و پنیر می خورم،
ظهر ها هم گاهی کنسرو می خورم و شب ها هم چایی شیرین با نان می خورم. گاهی هم دوستان علامه حکیمی به خاطر اینکه
تغذیه اش مقداري سروسامان بگیرد، به منزلشان دعوتش می کردند. در مجموع به لباس و خوردوخوراك بسیار بی اعتنا بود. گاهی
مواقع وقتی ما می خواستیم با پول شخصی خودمان کمی میوه یا غذا برایش تهیه کنیم، قبول نمی کرد و می گفت مگر دیگران هم

 
می توانند این گوشتی را که شما براي من آوردید، بخورند؟ مگر دیگران هم می توانند از این تنوع میوه ها بهره مند باشند؟ 

حقیقتاً ً عالم با عمل بود. زندگی بسیار محقر و فرش خیلی معمولی داشت. پشت میز و صندلی نمی نشست، بلکه روي زمین می
نشست و کارهایش را انجام می داد. تخته ي صافی تهیه کرده بود و چندتا آجر هم زیر این تخته ها براي پایه گذاشته بود و پارچه اي

 
هم روي آن کشیده بود. این میز تحریرش بود؛ میز ساده اي که روي آن مطالب و معارف فراوان دین را نوشت و چاپ کرد. 

 
همواره مدافع انقلاب و نظام بودند 

ایشان همواره مدافع انقلاب و نظام بود و به عنوان روشنفکر و عالم دینی نقد هایی هم داشت. کسی که نقد داشته باشد به این معنا
نیست که بگوییم اصل نظام را قبول ندارد. این حرف باطلی است. ایشان اصل نظام جمهوري اسلامی را قبول داشت و به آن معتقد و
علاقه مند بود. مرحوم حکیمی جزء کسانی بود که براي تأسیس نظام و به نتیجه رسیدن این انقلاب تلاش کرد و زحمت کشید. البته
در حوزه هایی هم نقد داشت، امّا نقدهایش به معناي جدایی و فاصله گرفتن ایشان از نظام نبود. بنده این حرف را قبول ندارم. ایشان

 
همراه با نظام بود و براي موفقیت نظام و رهبر انقلاب دعا می کرد، ولی در کنارش هم نقد هایی داشت. 

 
اقدام و توجه رهبر انقلاب در خدمت رسانی به محرومان 

خاطرم هست در تهران که زیاد خدمت ایشان می رسیدم، محفل انُسی داشتیم. من گاهی سفر هاي رهبر انقلاب به استان ها و
خدمات داده شده به بخش محروم در این سفر ها را براي آقاي حکیمی بازگو می کردم و ایشان از عمق وجود خوشحال می شد و به
من می گفت چرا همین ها را نمی نویسید؟ چرا این ها را بیان نمی کنید؟ این ها را چاپ کنید. مرحوم حکیمی می گفت اگر رهبر
مارکسیستی سفر هاي این چنینی می رفت و خدماتی را براي مردم ارائه می داد، کتاب، مقاله، مجله و فیلم هاي بسیاري درباره اش
براي تبلیغ آن مکتب باطل تولید می کردند. شما چرا این ها را بیان نمی کنید؟ چرا این ها را نمی نویسید؟ حتی اگر شده این ها را
در کاغذ هاي ارزان قیمت بنویسید و چاپ کنید و در اختیار جوانان قرار دهید که آگاه شوند در نظام دارد این همه خدمات انجام می
شود. ایشان واقعاٌ دل سوز نظام بود و براي نظام و رهبري و مسئولان خدمتگزار دعا می کرد. از آن طرف هم نسبت به افراد بی تفاوت

 
در مقابل درد و رنج و کمبود هاي مردم نفرت داشت. طبیعتاً هر انسانِ مسلمانِ دردآشنا این گونه است. 

 
احترام ویژه علامه مطهري براي آقاي حکیمی 

ایشان بسیار مورد احترام شهید مطهري بود. آن زمان برخی جلساتی خصوصی در منازل مرحوم اخوي مان، علامه مطهري، مرحوم
علامه حکیمی، شهید قدوسی، مرحوم آیت االله خزعلی و دیگران برپا می شد. من آن موقع نوجوانی شانزده هفده ساله بودم و بعضی از
آن جلسات را یادم هست. در جلسه اي دیدم که مرحوم علامه مطهري -هم به لحاظ سن وسال و هم به لحاظ علمی خیلی بالاتر بود-
براي آقاي حکیمی احترام بسیاري قائل بود. خود ایشان نقل می کند که آقاي مرحوم مطهري درباره ي بعضی از مباحث با من تماس
می گرفت و می گفت آقاي حکیمی این مطلب و این نظر من، اگر تو هم نظر من را قبول داري برو و به امام بگو. من به ایشان گفتم
خب آقا خودتان بروید بگویید، شما که از من به حضرت امام نزدیک ترید. علامه مطهري هم گفته بود خیر، من دوست دارم این



 
مطلب را شما به امام منتقل کنید. امام به شما احترام می گذارد و به نظرات شما اعتنا می کند. 

 
انُس با مرحوم آیت االله سیدعبدالکریم کشمیري 

مرحوم آیت االله سیدعبدالکریم کشمیري، عالمی ربانی و سالک و از شاگردان مرحوم آیت االله سیدعلی قاضی بود. بنده هم گاهی
توفیق داشتم و خدمت آن بزرگوار می رسیدم. مرحوم آقاي حکیمی با مرحوم آیت االله کشمیري انُس داشت و خیلی هم آقاي
کشمیري را قبول داشت. ایشان درباره ي آقاي کشمیري به من گفت من بعد از مرحوم آیت االله شیخ مجتبی قزوینی خیلی افراد و
بزرگان را دیدم که اهل ریاضت، سیروسلوك و ختومات بودند، امّا مثل آقاي کشمیري ندیدم. ایشان در امتداد مرحوم آقا شیخ مجتبی

 
است. هر وقت فرصت پیدا کردي و ایشان اجازه دادند به محضرش شرفیاب شو. 

من مشتاق شدم که بفهمم ارتباط علامه حکیمی با آیت االله کشمیري از کجا شروع شده و این دو بزرگوار چطور همدیگر را پیدا کرده
اند. از شیخ جعفر ناصري، از نزدیکان مرحوم آیت االله کشمیري، در این باره سؤال کردم شما که با مرحوم آیت االله کشمیري خیلی
انُس دارید به من بگویید ارتباط آقاي کشمیري و آقاي حکیمی از کجا شروع شد؟ ایشان گفت من آن نقطه ي اوّلیه ي قضیه را می
دانم. گفتم کجا و کی بود؟ گفت ما گاهی هفته اي یکی دو روز با آقاي مرحوم آیت االله کشمیري به آرامستان وادي السلام قم می
رفتیم و ساعت ها در یکی از غرفه ها می نشستیم. یک روز که نشسته بودیم، دیدم آقایی با مو ها و محاسن بلند و تیپ خاص از
جلوي ما رد شد. آن زمان من آقاي حکیمی را نمی شناختم. ایشان هم مرحوم آیت االله کشمیري را نمی شناخت و به همین خاطر
بدون اینکه سلام وعلیک و گفت وگویی شکل بگیرد، رد شد. آقاي کشمیري گفت این آقا را صدا بزن. گفتم آقا مگر ایشان کیست؟
آقاي کشمیري گفت ایشان کسی است که آنچه از دین و معارف فهمیده، به آن عمل می کند. این نقطه ي آغاز آشنایی مرحوم علامه

 
حکیمی با آن عالم جلیل القدر و سالک و عارف بود. 

مرحوم آیت االله کشمیري اگر اراده می کرد، باطن افراد را می دید. ایشان کسی بود که به آنچه از معارف دین و از حلال و حرام خدا
می دانست، عمل می کرد. وظیفه ي همه ي ما همین است که آنچه می دانیم، عمل کنیم. من یک وقتی خدمت آیت االله بهجت
رسیدم و بعد از اینکه دستوري از ایشان گرفتم، دو سه تذکر اخلاقی به من دادند. بعد از مدتی با آقازاده ي ایشان، آقاي شیخ علی
بهجت تماس گرفتم و گفتم اگر می شود در فلان قضیه از آقا توصیه اي برایم بگیرید. گفت فردا زنگ بزن، خبر می دهم. فرداي آن
روز زنگ زدم و گفت آقا فرمودند همان هایی که گفتند، حلال و حرام خدا را رعایت کنید. به هیچ چیز دیگري نیاز ندارید و دنبال
هیچ چیز دیگري نباشید. حلال و حرام خدا را آن مقدار که می دانید عمل کنید، برکات به سوي شما خواهد آمد و در ها به روي شما

 
باز خواهد شد. مرحوم آیت االله کشمیري هم داشتن همین ویژگی را درباره علامه ي حکیمی شهادت داده بودند. 

 
پیغام علامه حکیمی پس از انتصاب تولیت جدید آستان قدس رضوي 

یکی از دغدغه هاي آقاي حکیمی رسیدگی به نیازمندان بود. وقتی بنده توفیق خادمی و نوکري دستگاه قدسی حضرت رضا علیه
السلام را پیدا کردم، ایشان پیغامی براي من فرستاد و گفت به فلانی بگو از فقرا و نیازمندان غافل نباشد و به آنان رسیدگی کند.
مرحوم حکیمی درد و نداري و رنج فقرا را درد و دغدغه و رنج خودش می دانست. به مسئولان هم توصیه می کرد نسبت به طبقات
پایین جامعه غفلت نکنند. واقعاً رنج دیگران برایش خیلی مهم بود. لذا، با اینکه مراودات و ارتباطاتش خیلی محدود بود، امّا هر وقت
مسئولان یا دوستان قدیمی اش به مسئولیتی می رسیدند، به آن ها توصیه می کرد که دچار زندگی اشرافی نشوید و از مردم به
خصوص طبقات پایین غفلت نکنید. می گفت انقلاب متعلق به همین هاست و صاحب این انقلاب این ها هستند. شما هم حالا مسئول
شده اید، مراقبت باشید زندگیتان تغییر نکند. مبادا دچار اشرافیت بشوید! مبادا با اشراف رفت وآمد کنید؛ چون خوي اشرافی در شما

 
ها اثر می گذارد و شما را تقلیل می دهد. 



ایشان کسی بود که آن مقداري که از حلال و حرام خدا و احکام و دستورات الهی را می دانست، به آن متعبد بود و عمل می کرد. خدا
هم در هایی را به روي ایشان گشود و راه هایی را براي ایشان باز کرد و به کمالات و کرامات رسید. ان شاءاالله ما هم بتوانیم دستورات
قرآن را در حد توانمان عمل کنیم و متعهد و متعبد به آن باشیم. خداوند ان شاءاالله این عالم ربانی را، این روشن فکر دل سوخته را،

 
این نویسنده ي دردآشنا را با اولیاء آن محشور بفرماید. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- نگاهی به زندگی، آثار و افکار مرحوم محمدرضا حکیمی؛ موحدانه زیستن در عصر غروب حقیقت انتهاي پیام/



تمامی پرسنل و کارکنان مجتمع فولاد صنعت بناب در مقابل کرونا واکسینه

شدند

منبع: آرمان تبریزشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/06/16

آرمان تبریز-در راستاي تحقق برنامه هاي مدیر عامل مجتمع فولاد صنعت بناب مبنی بر آغاز نهضت ایجاد رفاه و سلامت
کارکنان؛ گامی دیگر از اقدامات مسئولان مجتمع فولاد صنعت بناب در راستاي سلامت کارکنان مجتمع انجام پذیرفت. به

گزارش خبرنگار ما درتبریز ؛دکتر سورنا زمانیان، مدیر عامل مجتمع فولاد صنعت بناب؛ با ...

آرمان تبریز-در راستاي تحقق برنامه هاي مدیر عامل
مجتمع فولاد صنعت بناب مبنی بر آغاز نهضت ایجاد رفاه و
سلامت کارکنان؛ گامی دیگر از اقدامات مسئولان مجتمع
فولاد صنعت بناب در راستاي سلامت کارکنان مجتمع

 
انجام پذیرفت. 

آرمان تبریز-در راستاي تحقق برنامه هاي مدیر عامل
مجتمع فولاد صنعت بناب مبنی بر آغاز نهضت ایجاد رفاه و
سلامت کارکنان؛ گامی دیگر از اقدامات مسئولان مجتمع
فولاد صنعت بناب در راستاي سلامت کارکنان مجتمع

 
انجام پذیرفت. 

به گزارش خبرنگار ما درتبریز ؛دکتر سورنا زمانیان، مدیر عامل مجتمع فولاد صنعت بناب؛ با اعلام این خبر گفت: در راستاي حفظ

 
سلامت و ارتقاي محیط امن کاري براي کارکنان، تمامی پرسنل این مجتمع در برابر ویروس کرونا واکسینه شدند. 

زمانیان افزود: با پیگیري ها و تلاش هاي مستمر مسئولان مجتمع فولاد که از چند ماه پیش شروع شده بود، در دو هفته اول شهریور

 
ماه تمامی کارکنان اعم از کارکنان بخش اداري و کارگري این مجتمع دوز نخست واکسن کرونا را دریافت کردند. 

مدیر عامل مجتمع فولاد صنعت بناب با تاکید بر اهمیت سلامت جهادگران عرصه تولید و سربازان خط مقدم جبهه اقتصاد مقاومتی
بیان کرد: باهدف قطع زنجیره انتشار ویروس منحوس کرونا و لزوم عدم تعطیلی کارخانه ها و مراکز صنعتی و جلوگیري از توقف تولید

 
محصول استراتژیک فولاد لازم بود این واکسیناسیون انجام پذیرد. 

وي رعایت سلامتی کارکنان را خط قرمز مسئولان مجتمع فولاد ذکر کرد و ادامه داد: حفط ایمنی و رعایت سلامت کامل کارکنان و
متعاقب آن پایداري فعال بودن خطوط تولید همیشه مورد نظر مسئولان کارخانه بوده است تا در کنار مسایل ایمنی از تولید غافل

 
نباشیم. 

مدیر عامل مجتمع فولاد صنعت بناب با بیان این که کارکنان سرمایه هاي ارزشمند کارخانه می باشند گفت: امیدواریم با انجام این
واکسیناسیون و حفظ تمامی پروتکل هاي ابلاغی از سوي وزارت بهداشت و ستاد مقابله با کرونا در محیط هاي تولیدي، بتوانیم گامی

 
مفید براي حفظ سلامت پرسنل زحمتکش در مقابل ویروس منحوس کرونا برداریم. 

زمانیان هم چنین با اشاره به رعایت کامل شیوه نامه ها و پروتکل هاي بهداشتی در دوران کرونا در کارخانه فولاد، بیان کرد: در این
مدتی که تمامی کشور درگیر ویروس کرونا می باشد تمام تلاش مسئولان مجتمع بر این بود که پروتکل هاي بهداشتی را رعایت کنند

 
و در کنار سلامت کارکنان به موضوع رفاه و اقتصاد آن ها نیز فکر کنند. 



وي به عدم تعطیلی خطوط تولید اشاره کرد و گفت: نتیجه رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی آن بود که کارکنان این مجتمع در کنار
مبارزه با شیوع و انتشار ویروس کرونا، تولید خود را متوقف نکردند و با تمام قوا به کار خود ادامه دادند تا کارکنان از این لحاظ با

 
آسیب مادي و روحی مواجه نشوند. 

مدیر عامل مجتمع فولاد صنعت بناب با اشاره به تامین مداوم اکسیژن مورد نیاز بیمارستان هاي شهرستانهاي اطراف بناب افزود: در
راستاي مسئولیت هاي اجتماعی و انجام وظایف انسان دوستانه از زمان شیوع کرونا این مجتمع به طور مستمر اکسیژن مورد نیاز

 
بیمارستان هاي شهرهاي منطقه از جمله بناب، ملکان و چند شهر دیگر را تامین کرده است. 

وي هم چنین با بیان اینکه تامین اکسیژن مورد نیاز بیمارستان ها هم اکنون نیز ادامه دارد گفت: تا زمانی که بتوانیم کمکی به
سلامت هم شهري هاي گرامی و هم استانی هاي انجام بدهیم از هیچ تلاشی نمی ایستیم و در کنار امر مهم ایجاد اشتغال به جوانان

 
شهرستان قطعا به موضوعات خیریه و خداپسندانه نیز توجه ویژه خواهیم داشت. 

زمانیان در پایان اظهار امیدواري کرد که با ریشه کن شدن ویروس کرونا بار دیگر شاهد بازگشت مردم به زندگی عادي باشیم و در

 
کنار هم بیش از پیش براي پیشرفت ایران و رسیدن اهداف نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران گام برداریم. 

شایان ذکر می باشد با برنامه ریزي هاي به عمل آمده و هماهنگی هاي صورت گرفته با اداره بهداشت شهرستان، نوبت دوم تزریق
واکسن براي تمام کارکنان مجتمع فولاد صنعت بناب در مهر ماه انجام خواهد شد.



انتصاب رئیس جدید سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/06/16

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حکمی غلامحسین حسینی نیا را به عنوان رئیس جدید سازمان آموزش فنی و حرفه اي
کشور منصوب کرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حکمی غلامحسین
حسینی نیا را به عنوان رئیس جدید سازمان آموزش فنی و

 
حرفه اي کشور منصوب کرد. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، به نقل از وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی حجت االله عبدالملکی در حکمی
غلامحسین حسینی نیا را به عنوان رئیس سازمان آموزش

 
فنی و حرفه اي کشور منصوب کرد. 

حسینی نیا پیش از این ریاست دانشکده کارآفرینی

 
دانشگاه تهران و نیز معاونت امور تعاون، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را در کارنامه خود دارد. 

انتهاي پیام/



سرپرست جدید زندان تهران بزرگ معرفی شد

منبع: فراروشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/06/16

مدیر کل زندان هاي استان تهران در جلسه تودیع و معارفه سرپرست زندان تهران بزرگ گفت: برنامه ریزي هاي ما براي اصلاح
و تربیت زندانیان است و خواهد بود، سالم سازي محیط زندان و قانونمداري بایستی در تمام زندان ها با دقت انجام شود و توسعه
کیفیت برنامه هاي تربیتی به ویژه آموزش کارکنان و زندانیان و ایجاد روحیه همدلی و همکاري در مجموعه از نکات کلیدي موفقیت

 
می باشد. 

به گزارش ایسنا، علی رستمی در جلسه اي که به منظور معارفه محمد حاجی مزدارانی سرپرست ندامتگاه تهران بزرگ برگزار شد،
اظهار داشت: ارتقاي کیفیت برنامه هاي اصلاحی، تربیتی و امور رفاهی مددجویان از برنامه هاي مورد تأکید ریاست سازمان زندان ها

 
است که باید با جدیت سرلوحه تمام فعالیت ها باشد. 

مدیر کل زندان هاي استان تهران ضمن تقدیر از تلاش ها و زحمات اصغر فتحی طی مدت تصدي مدیریت این ندامتگاه گفت: در
راستاي ارتقاي نظام زندانبانی اسلامی، مهمترین دغدغه یک مدیر موفق، توجه به امور اصلاحی و تربیتی، اشتغال و حرفه آموزي و

 
بهداشت و درمان مددجویان است. 

رستمی با اشاره به ظرفیت هاي استان در مباحث نیروي انسانی جوان و مستعد، بر به کارگیري این نیرو ها در پست هاي مدیریتی
تأکید کرد و گفت: برنامه ریزي هاي ما براي اصلاح و تربیت زندانیان است و خواهد بود، سالم سازي محیط زندان و ایجاد روحیه

 
همدلی و همکاري در مجموعه از نکات کلیدي موفقیت می باشد. 

 
در حکم محمد حاجی مزدارانی آمده است: 

شایسته است در راستاي تأکیدات ریاست محترم سازمان مبنی بر ضرورت تحول زندان ها با محوریت تبدیل زندان به آموزشگاه نیکی
ها، کار عمیق فرهنگی، ایجاد اشتغال مولد پایدار و هدفمند، اجراي دقیق اصل طبقه بندي و تفکیک زندانیان، برنامه ریزي منسجم
جهت تحقق رسالت اصلاح و تربیت مددجویان در همه ارکان آن و همچنین سایر موارد مربوطه همت گمارده، با همکاري پرسنل
خدوم و زحمتکش، تعامل سازنده و هدفمند با سایر دستگاه هاي اجرایی و به ویژه مراجع محترم قضایی و سرلوحه قرار دادن کار

 
جهادي به اداره امور بپردازید. 

بر اساس این گزارش، اصغر فتحی نیز به سمت معاون قضایی اداره کل زندان هاي استان تهران منصوب گردید.



وزیر کار: سهام عدالت تا پایان سال به جاماندگان اختصاص می یابد

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/06/16

در حالی که میلیون ها ایرانی از دریافت سهام عدالت محروم بوده اند و اختصاص سهام عدالت به مردم مشمول استاندارد هاي
قابل دفاعی نبوده است، اخیراً رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس از موافقت رئیس جمهور براي ارائه سهام عدالت به جاماندگان خبر
داد و حالا وزیر کار با بیان اینکه سهام عدالت تا پایان سال به جاماندگان اختصاص می یابد، تقویت تعاونی هاي سهام عدالت را لازمه

 
تقویت بخش تعاون در اقتصاد ایران دانسته است. 

چند روز پیش بود که پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس از موافقت رئیس جمهور براي ارائه سهام عدالت به جاماندگان از
این طرح خبر داد. این در حالی است که بر اساس گزارش ها تنها حدود 50 میلیون ایرانی مشمول سهام عدالت هستند و عملاً حدود

 
30 تا 35 میلیون ایرانی از دریافت سهام عدالت محروم بوده اند. 

با توجه به اینکه ارائه سهام عدالت به مشمولان طرح قاعده و استاندارد قابل دفاعی نداشته است و حتی امروز اشخاصی را داریم که
تحت حمایت بهزیستی هستند، اما سهام عدالت ندارند، لازم است که دولت سیزدهم در حوزه مشمولان سهام عدالت تصمیم گیري

 
مجدد کند تا جامعه بیشتري از مردم صاحب ثروتی به نام سهام عدالت شوند. 

در همین راستا حجت االله عبدالملکی وزیر کار با اشاره به تعاونی هاي سهام عدالت و جاماندگان اظهار داشت: رویکرد ما تقویت تعاونی
هاي سهام عدالت است و دولت این عزم را دارد که در یک بستر و فرایند قانونی به جاماندگان سهام عدالت هم سهام واگذار شود و با
تصمیم دولت و محوریت وزارت اقتصاد تا آخر سال این واگذاري انجام شود. به گفته وزیر، اصل کار مورد تأیید دولت قرار گرفته و

 
امیدواریم تعاونی هاي سهام عدالت احیا شوند و ظرفیت آن ها مورد استفاده قرار گیرد. 

وزیر کار با بیان اینکه در دولت سیزدهم بخش تعاون را از کنج عزلت خارج می کنیم، گفت: براي توسعه نوآوري و صادرات در بخش

 
تعاونی اقدامات لازم صورت خواهد گرفت. 

عبدالملکی دیروز در مراسم تجلیل از تعاونگران برتر با بیان اینکه تعاونی مبناي دینی، عقلی، عرفی و قانونی دارد، اظهار داشت:
سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی براي پیشرفت اقتصاد پنج رکن دارد که مردمی بودن، عدالت محور بودن، دانش بنیان بودن، درون
زا و برونگرا بودن را مورد تأکید قرار داده که سه رکن مردمی، عدالت محور و درون زا در بخش تعاونی وجود دارد و ما باید کمک
کنیم تا برون گرایی، یعنی توسعه صادرات و دانش بنیانی یعنی گسترش نوآوري و فناوري در بخش تعاون عملیاتی شود. وزیر تعاون،
کار و رفاه اجتماعی افزود: در فعالیت هاي اقتصادي محور را باید تعاونی قرار دهیم. اگر از ابتدا این رویکرد را داشتیم، اهداف اسناد
بالادستی همچون سهم 25 درصدي تعاون از اقتصاد تاکنون محقق می شد، اما هم اکنون وضعیت به شکلی است که براي تحقق این

 
هدف چشم اندازي نمی بینم. 

عبدالملکی ادامه داد: وقتی اصل اقتصاد، تعاون باشد همه بانک ها اولویتشان حمایت و توسعه این بخش خواهد بود. همچنین قالب

 
اولیه براي مجموعه هاي استارت آپی و دانش بنیانی، تعاونی خواهد بود. 

وي گفت: در دولت سیزدهم این رویکرد جدید را کلید می زنیم و تبدیل به سکویی براي پرتاب بخش تعاون به جایگاه اصلی خود

 
خواهیم کرد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأکید کرد: محور اقدامات اساسی همچون مقررات زدایی و مبارزه با تعارض منافع باید تعاون باشد. در

 
چنین شرایطی این بخش از کنج عزلت و غربت خارج خواهد شد. 

عبدالملکی گفت: در بحث تعاونی هاي سهام عام نیز انتظار داریم با قوانین مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار سرمایه هم
کمک بگیریم و مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هاي حوزه اقتصاد را با اولویت بخش تعاون صورت دهیم. وزیر کار به جزئیات



تشکیل اولین جلسه ستاد فرماندهی اشتغال کشور نیز اشاره کرد و گفت: محور این جلسه که با حضور همه نهاد هاي عمومی دولتی و
انقلابی برگزار شد، بیشتر برنامه ریزي میان مدت براي سال 1401 و تحقق یک میلیون فرصت شغلی بود که دولت وعده آن را داده
است. وي با بیان اینکه به دنبال منسجم کردن برنامه اشتغال کشور هستیم، اظهار داشت: در حال حاضر به طور پراکنده برخی از نهاد
ها در حال فعالیت هستند و ما درصدد هستیم در قالب سامانه جامعی که در وزارت کار شکل می گیرد همه این فعالیت ها را منسجم

کنیم و در آینده نزدیک آمار برنامه اشتغال کشور در سال 1400 را در قالبی متفاوت نسبت به سال هاي قبل ارائه خواهیم کرد.




